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يادداشت- 1

 يك بام و دو هواي 
دولت!

1- حضور بخش خصوصي 
در اقتص��اد كش��ور هر روز 
كمرنگ ت��ر  و  كمرن��گ  
مي ش��ود و س��يطره دولت 
افزون ت��ر. چنانك��ه به  قول 
رييس اتاق ايران در نگارش 
بودجه س��ال آينده »براي 
اولين  بار حت��ي يك  بار هم 
عبارت بخش خصوصي به كار برده نش��ده است« و 
به گفته ايش��ان حتي عبارت »مشاركت عمومي-  
خصوصي« حذف و از عبارت »غيردولتي« استفاده 
شده اس��ت. اين اخبار به وضوح خود را در وضعيت 
ماليات س��تاني دولت در بودجه س��ال 1401 نيز 
نش��ان مي دهد. به گونه اي كه ماليات شركت هاي 
غيردولتي 146 درصد رش��د داشته است. در حالي 
كه رشد ماليات ستاني از ش��ركت هاي دولتي تنها 
83 درصد بوده است. فشار بر بخش خصوصي حتي 
به نهاد اصلي نمايندگي كننده اين بخش رس��يده 
و مجلس در حال تغيير قان��ون اتاق هاي بازرگاني 
و تغيي��ر ماهيت حقوقي و ح��وزه فعاليت و تركيب 
اعضاي اين نهاد در جهت هر چ��ه دولتي تر كردن 

آن است. 
متاس��فانه اين روند سال هاست كه در جريان است 
و در چند دول��ت پس از ابلاغ سياس��ت هاي اصل 
44 س��رعت بسيار گرفته اس��ت. سياست هايي كه 
براي افزايش حضور و گسترش فعاليت هاي بخش 
خصوصي مصوب شد اما به ضد خود تبديل و سبب 
برآمدن بخش��ي به نام »خصولتي ها« ش��د كه نه 
دولتي و نه خصوصي و بلكه بنگاه هاي غول آسايي اند 
كه ه��ر دو )دولت و بخش خصوصي را( به كام خود 

فرو مي كشند. 
طي اين سال ها نسبت به اين موضوع بسيار هشدار 
داده و عنوان شد كه اين امر هم به نزول سهم بخش 
مولد صنعت در طي دو دهه اخير در اقتصاد كشور 
منجر ش��ده )از حدود 20 درصد در دو دهه قبل به 
حدود 15 درصد در اين س��ال ها( و هم به كيفيت 
محصولات اين حوزه آس��يب جدي رس��انده است 
)س��هم صنايع متك��ي به دانش فن��ي از 12درصد 
به 10/8 درص��د كاهش و در مقابل س��هم صنايع 
هيدروكرب��وري از 12.5 درص��د ب��ه 38.5 درصد 

افزايش يافته است(. 
در واقع روند نزولي رشد ارزش افزوده و سهم بخش 
صنعت در توليد ناخالص داخلي و نيز افزايش شديد 
اتكاي توليد صنعتي به انرژي و منابع معدني نشانگر 
تنزل جاي��گاه صنعت و س��رمايه داري صنعتي در 
كشورمان است كه اين خود سبب اختلال در فرآيند 
توسعه اقتصادي، كاهش قدرت ملي و تحميل آثار 
سوء عديده اقتصادي و اجتماعي داخلي خواهد بود. 
2- در اي��ن مي��ان البته دولت و مجل��س طرح ها و 
لوايحي را عرضه مي كنند كه ظاهرا جهت افزايش 
قدرت بخش خصوصي و بنگاه هاي مولد كوچك و 
متوسط اس��ت. آخرين اين موارد طرح »حمايت از 
كارخانجات و واحدهاي توليدي« است كه كليات 
آن با اكثريتي ضعي��ف )121 راي موافق در مقابل 
108 راي مخال��ف( در مجلس به تصويب رس��يد. 
اي��ن طرح در 38 بند به گره گش��ايي از مش��كلات 
بنگاه ه��ا در حوزه هاي تامين اجتماع��ي، ماليات، 
تامين مالي، مس��ائل كسب و كار و زير ساخت هاي 
توليدي پرداخته است. اينكه آيا در تهيه اين بسته 
سياس��تي از نظرات و ديدگاه هاي بخش خصوصي 
و نهادهاي منتس��ب به آن اس��تفاده شده، خبري 

منتشر نشده است. 
اما نقدهاي كارشناس��ي كه در رد اين بسته منتشر 
شده، آن را اقدامي تكراري در ادامه كارهايي از اين 
دست در س��ال هاي قبل دانسته اند كه به نتيجه اي 
جز پول پاشي منجر نخواهد شد. چنانكه در همين 
بسته نيز قرار است 150 هزار ميليارد تومان منابع 
بانكي توزيع شود »بانك مركزي از طريق بانك هاي 
عامل موظف است به منظور تشويق سرمايه گذاري 
و افزايش توليد با هم��كاري وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، نس��بت به اختص��اص 150هزار ميليارد 
تومان تس��هيلات ب��راي چهار س��رفصل تكميل 
ظرفيت   هاي خالي بنگاه ها، بازس��ازي و نوس��ازي، 
احياي واحدهاي راكد و توس��عه س��رمايه گذاري 

جديد در مناطق محروم اقدام كند.«
 اين در حالي اس��ت كه سياست سركوب قيمت ها 
و بلاتكليفي ن��رخ ارز و محدوديت هاي صادراتي و 
وارداتي و... همچنان به عنوان عوامل اصلي نابودي 
صنعت و تجارت و رشد بنگاه هاي مولد تداوم داشته 
و اص��ول راهبردي و سياس��ت صنعت��ي و تجاري 
كشور نامش��خص است و سياس��ت هاي كلان نيز 
دچ��ار بي ثباتي و نااطميناني كامل اس��ت )برجام، 

اف اي تي اف و...( 
در مجم��وع دولت باي��د بپذيرد كه سياس��ت يك 
ب��ام و دو ه��وا و يكي به نع��ل و يكي ب��ه ميخ زدن 
ديگر ج��واب نمي ده��د و به نتيجه اي ج��ز از بين 
رفتن همين ته مانده اعتماد فعالان و تش��كل هاي 
 واقع��ي نمايندگي كنن��ده اي��ن بخ��ش از دولت 

منجر نمي شود.

حسين حقگو

»تعادل«حواشيعدمعرضههلدينگخليجفارسرابررسيميكند

ارزهاي اوليه در ))      بن بست ((

جوابيهيادداشت-2 يادداشت-3

بورس؛ بحران جديد 
خانواده هاي ايراني

 بي توجهي عيان به مردم
آب رفتن 50 درصدي سفره هايشان است

 سهم اقتصاد ديجيتال كشورها 
رو به افزايش است

وضعي��ت بورس ه��ر روز بدتر 
مي ش��ود و فع��الان اي��ن بازار 
نگران آينده آن هس��تند. بازار 
سرمايه حال  و روز خوشي ندارد 
و هر روز از ارزش سهام بورسي 
كاسته مي شود. اين اتفاقات در 
حالي رخ مي دهد كه از س��وي 
سياست گذار، توجهي به بورس 
انجام نمي ش��ود و فعالان بازار سرمايه همچنان در انتظار 
نگاهي مثبت به اين بازار پويا و مولد هستند. كارشناسان 
هر روز از ارزندگي اين بازار سخن مي گويند ولي نگاهي به 
نمودار سهام مختلف حاكي از آن است كه روند نزولي بازار 

قوت گرفته و احتمال افت بيش ازپيش سهام وجود دارد. 
وضعيت شاخص كل و هم وزن نگران كننده است؛ شاخص 
كل بورس، حمايت 6 ماهه خود را از دست داده و به محدوده 
يك ميليون و 257 هزار رسيده كه اصلًا خبر خوبي براي بازار 
به حساب نمي آيد.  شاخص هم وزن وضعيتي به مراتب بدتر 
از ش��اخص كل دارد و طي روزهاي اخير كف حمايتي آن 
از زمان شروع ريزش مردادماه نيز از دست رفته تا اينگونه 
شاهد ريزش بيش ازپيش نمادهاي بازار باشيم. بسياري از 
نمادهاي كوچك بازار در همين چند ماه اخير ريزش هاي 
سنگيني داشتند و اين موضوع چندان جالب نيست. نكته 
جالب توجه اينجاست كه ضررهاي تحميل شده به فعالان 
بازار در س��ال 1400 به مراتب بيش��تر و البته دردناك تر 
از ضررهاي س��ال 99 بوده اس��ت.  تعداد نمادهايي كه از 
زمان ش��روع ريزش نزديك 85 درصد ريزش داشتند هر 
روز بيشتر و بيشتر مي شود و ديگر سرمايه اي باقي نمانده 
كه سهامدار خرد شاهد آب ش��دن آن باشد. در وضعيت 
معيشتي فعلي كشور، موضوع بورس هم به بحران جديدي 
براي خانواده هاي ايراني تبديل شده است. طي هفته جاري، 
بازار روز شنبه را در محدوده هاي مثبت آغاز كرد ولي نيمه 
دوم اين روز بازار با عرضه هاي سنگين همراه بود و اين فشار 
فروش تا روز يكشنبه نيز ادامه داشت تا جايي كه شاخص 
كل بورس بيش از 25 هزار واحد افت كرد. فشار فروش در 
حالي روزبه روز بيشتر مي شود كه سهام به محدوده هاي 
حمايتي خود رسيده اند و در صورت افت قيمتي بيشتر، 
شاهد از دست رفتن حمايت نمادهاي بزرگ بازار خواهيم 
بود و بايستي هر چه سريع تر فكري به حال بازار سرمايه 
شود. اين روزها ارزش معاملات بازار همچنان پايين است و 
جريان نقدينگي قادر به ايجاد تحرك در گروه هاي مختلف 
بازار نيس��ت. همين عامل نيز باعث شده تك سهم ها، به 
خصوص در برخي نمادهاي كوچك بازيگر محور بتوانند 
در محدوده هاي مثبت معامله شوند و بيشتر نمادهاي بازار 
در محدوده هاي منفي به كار خود ادامه مي دهند. فشارها 
به بازار سرمايه هر روز بيشتر مي شود و بورسِ نيمه جان، 
سايه ابهامات و اخبار منفي را بيشتر از قبل بر روي سر خود 
حس مي كند. به طور مثال، اظهارات عضو كميسيون تلفيق 
بودجه مبني بر اينكه »پتروشيمي هاي توليدكننده متانول، 
ادامه در صفحه 2 اوره و ... 

گزارشي با عنوان »بودجه 1401 و بي توجهي عيان دولت 
به مردم« مورخ 28 /1400/10 در آن روزنامه منتشرشده؛ 
مقتضي است بر اساس ماده 23 قانون مطبوعات و به منظور 
رفع ابهام و روشن شدن افكار عمومي، دستور فرماييد اين 
پاسخ در همان صفحه با همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل 
در اسرع وقت در آن روزنامه منتشر شود. آيا نمي دانند يا 
نمي خواهند بدانند كه مهم ترين ريشه معلول آسيب هاي 
اجتماعي رشد فقر است؟ آيا زماني كه با تورم 50 درصدي 
قدرت خريد مردم نصف شد، همين جريان هاي منتسب 
به دول��ت قبل دم برآوردن��د؟ آيا زماني ك��ه عمق ركود 
اقتصادي به حدي زياد مي شود كه سرانه توليد ناخالص 
داخلي به قيمت ثابت در س��ال 1399 از سرانه توليد در 
سال 1390 كم تر مي شود؛ آيا مي توان از بهبود معيشت و 
كنترل آسيب هاي اجتماعي سخن به ميان آورد؟ اگر دولت 

سيزدهم براي شش س��ال متوالي بتواند رشد اقتصادي 
هشت درصدي را رقم بزند تازه اقتصاد كشور به سال 1390 
بازمي گردد، همين ش��ناخت هم موجب شده تا دولت با 
تمركز بر بهبود شاخص هاي كلان به دنبال حل ريشه اي 
مش��كلات باش��د البته كه به غير از اين اختصاص منابع 
لازم با افزايش بهره وري به اين بخش را هم در دستور كار 
داشته است. در لوايح بودجه سنوات قبل وجود رديف هاي 
بودجه اي متعدد و دس��تگاه هاي متكثر كارايي بودجه 
عمومي را كاهش داده و در اين شرايط ظرفيت پاسخگويي 
دستگاه هاي مداخله گر در حوزه كنترل و كاهش آسيب 
نس��بت به عملكرد برنامه و فعاليت هاي تعيين شده به 
حداقل رسيده اس��ت. از اين رو در لايحه سال 1401 كه 
جهت گيري آن از رديف محوري به سمت برنامه محوري 
ادامه در صفحه 8 مي باشد، با هدف افزايش نظارت و... 

دنيا سهم اس��تفاده از فناوري 
اطلاعات را به گونه اي هدايت 
كرده كه سهم اقتصاد ديجيتال 
كشورها از توليد ناخالص ملي به 
بيش از 15 درصد رسيده است. 
اين رويكرده��ا، رويكردهاي 
هوشمندانه اي است كه ما بايد 
نسبت به آنها انتخاب دقيق و 
به موقع داشته باشيم و بتوانيم از سه دسته ذي نفع يعني 
مردم، حاكميت و حقوق آن، توسعه اقتصاد ديجيتال و 
تس��هيل آن در مواجهه با اين فناوري، سياست گذاري و 
مقررات گذاري خوبي داش��ته باشيم. بخش اول رويكرد 
گذشته گرا نس��بت به پديده استخراج نوعي از رمزارزها 
اس��ت كه در اي��ن مس��ير مقررات گذاري هايي صورت 

گرفته و بقي��ه آن به نحوه مديريت ان��رژي و الزاماتي كه 
سرمايه گذاران اين بخش بايد رعايت كنند، برمي گردد. 
بحث دوم، بحث مهم تري است. نخست بخشي است كه 
دولت سيزدهم در سند تحول و در قالب سند دارايي هاي 
ديجيتال يا رمزارزش به دنبال آن اس��ت. به نظر مي رسد 
اين يكي از محورهايي كه دولت سيزدهم به عنوان اسناد 
تحول در نظر باشد. بخش ديگر مربوط به مجلس است. 
به واسطه چالش هايي كه در اين حوزه مطرح است و بنابر 
درخواست كميسيون اقتصادي مجلس طرحي به منظور 
مواجهه با آسيب هاي رمزارز ها، قانونگذاري در دستور كار 
قرار گرفت. رويكرد در مقابله با رمزارزها در ابتدا بيشتر بر 
محور ممنوعيت بود اما اكنون به عنوان پنجره فرصتي تلقي 
شده و بنابر آيين نامه داخلي مجلس، جمعي از متخصصان 
ادامه در صفحه 4 در حال تدوين قانون براي... 

امير ملك زاده

نگاه پارلماننگاه روز

رضا باقري اصل

سالانهحدود
 2000ميليارددلارپولشويي
درجهانانجامميشود

 بلاك چين 
عليه پول شويي

متوليتجارتباانتقادازسياستهاي
صادراتيدولتگذشتهخبرداد

رييسپليسراهورتهرانبزرگ
پشتپرده»ترافيكوآلودگيهوا«را

روايتكرد

متولي تجارت سياست هاي تجاري كشور در آينده 
را تبيين كرد. بنابراعلام عليرضا پيمان پاك، سياست 
دولت س��يزدهم درحوزه تجارت خارجي تنها نگاه 
به شرق يا غرب نيست، بلكه جغرافياي گسترده اي 
ترسيم شده كه در آن روابط تجاري با همه كشورها 
فارغ از مس��ائل سياسي ديده ش��ده است. برهمين 
اس��اس، 620 پرونده تهاتر كالا تدوين و راهي بانك 
مركزي شده است. او در پاسخ به پرسش »تعادل« در 
صفحه 7 را بخوانيد مورد اينكه كدام كشورها و...  

در حالي كه سالانه به تعداد خودروهاي »موجود« 
در پايتخت 18 درصد اضافه مي ش��ود، رش��د نرخ 
»جايگزيني« خودروها »صفر« است. معنا و مفهوم 
اين گزاره كه ديروز در جلس��ه علني ش��وراي شهر 
تهران از س��وي رييس پليس راهنمايي و رانندگي 
تهران بزرگ عنوان شد، رشد »تجمعي« خودروها در 
پايتخت است كه حاصلي جز طولاني تر شدن فزاينده 
»ترافيك« ندارد. اما سويه ديگر ماجرا، »ماندگاري« و 
تداوم تحرك »خودروهاي فرسوده« در تهران است 
صفحه 5 را بخوانيد كه معنا و ...  

 620 پرونده 
 تهاتر كالا 

روي ميز تجارت

2 گسل ترافيكي 
پايتخت

حسيني قطب آبادي، نماينده مجلس حضرت آيت الله جوادي آملي: 
با اين بودجه مردم بورس را فراموش خواهند كردمسوولان تلاش كنند بين مردم و نان مردم جدايي نيفتد

حضرت آيت الله العظمي جوادي آملي با اشاره به لحظات 
وداع سيدالشهدا با اهل بيت)ع( گفتند: حضرت به اهل 
بيت خود فرمود پس از شهادت من، شما اسير خواهيد 
شد، در هنگام اسارت آب خواس��تن ايرادي ندارد اما از 
كسي طلب نان نكنيد، نان طلب كردن از ديگران ننگ 
اس��ت. ما چنين عقيده اي را بايد حفظ كنيم و دس��ت 
خود را پيش ديگران دراز نكنيم و متكي به خود باشيم و 
مشكلات اقتصادي و ساير مشكلات باعث بي اعتنايي به 

اصل انقلاب نباشد.
به گزارش ش��فقنا، مرجع تقليد ش��يعيان در مراس��م 
گراميداشت ولادت حضرت زهرا)س( و چهلمين سالگرد 
حماسه شش��م بهمن 1360 آمل كه در نمازخانه بنياد 
بين المللي علوم وحياني اسراء و با حضور مردم، مسوولان 
و خانواده هاي ش��هدا و طلاب آمل برگزار شد با اشاره به 
مقام بي همتاي حضرت صديقه طاهره سلام الله عليها 
بيان داشتند: خداوند در قرآن مي فرمايد »يا أيتُها النّفْسُ 
الْمُطْمئِنّةُ ارْجِعِي إلِ��ي ربِّك راضِيةً مرْضِيةً« او صاحب 
نفس مطمئنه است كه بعد از وصول به اين مقام، با جذبه 

مي فرمايد »ارجعي«! حضرت فاطمه زهرا سلام الله عليها 
كه خود شهيده است، صاحب مقام راضي بودن و مرضي 
العقيده و الفعل بودن اس��ت؛ رضاي او رضاي خداست و 
غضب او غضب خداست. ما با داشتن چنين ذوات قدسي 

و تاسي به آنها مي توانيم در مسير الهي گام برداريم.
ايش��ان ادامه دادند: خداوند براي اينكه عظمت انسان 
كامل را نش��ان بدهد اعمال او را به خود و اعمال خود را 
به وي نسبت مي دهد؛ گاهي كار خليفه را كار مستخلف 
عنه و گاهي كار مس��تخلف عنه را كار خليفه مي داند و 
وقتي كار، كار خدا باشد قطعا مقبول خواهد بود. شهادت 
از جمله آن كارهاس��ت كه خداي متعال آن را كار خود 
مي داند. در حادثه شش��م بهمن 1360 آمل در هر 15 
دقيقه يك جوان به شهادت رسيد و جان خود را فداي 
قرآن و عترت كرد. اگر خون در راه الهي بريزد قطعا فراگير 

و ماندگار مي شود.
آيت الله جوادي آملي خاطرنشان كردند: شهيد زنده است 
و مواظب جامعه است و براي ما دعا مي كند، دعا و توجه 
ادامه در صفحه 8 شهيد بيش از خون او اثر دارد... 

عضو كميس��يون صنايع و معادن گف��ت: »نكته قابل 
توجه هم اين اس��ت كه مي آيند و مشكلات را به گردن 
مجلس مي اندازند. در مشكل عدم استخدام ها، مجلس 
را مقصر مي دانند، ف��ردا روز هم با وجود اينكه دولت در 
بودجه سال آينده، ارز 4200 توماني را حذف كرده ولي 
آن را هم به گردن مجلس خواهند انداخت.« يك عضو 
كميس��يون صنايع و معادن در مورد نقش مجلس در 
وضعيت اقتصادي، بيان كرد: »تذكرات داده مي شود اما 
متاسفانه طرح سوالات در نيمه راه خنثي مي شود و ناكام 
مي ماند، در مورد استيضاح هم كه اصلا اجازه انجامش را 
نمي دهند و به اشكال گوناگون ما را تحت فشار و لابي هاي 
مختلف قرار مي دهند كه نه بتوانيم استيضاحي را به نتيجه 
برسانيم و نه كاري را در جهت دفاع از حق و حقوق مردم 
انجام دهيم.« رضا حسيني قطب آبادي در گفت وگو با 
»انتخاب« در پاسخ به اين پرسش كه چرا علي رغم روند 
نزولي بازار سهام و ضرر هر روزه سهامداران، مجلس اندك 
واكنشي نشان نمي دهد، گفت: »اعتقادم بر اين است كه 
نبود برنامه در يك كشور توسط دولت ها، باعث مي شود 

مافياهايي كه در جاهاي خوب اقتصادي كشور چنبره 
زده اند، بيشترين نفع و سود را ببرند. در بحث بورس هم 
دولت قبلي يكسري اقداماتي انجام داد كه باعث ضرر و 
زيان به مردم ش��د و اين دولت هم برنامه اي براي بورس 
ندارد.« اين نماينده مجلس افزود: »بورس اصلا براي خود 
دولت هم تعريف نشده است و نمي داند بورس چيست 
و مي خواهد چه بكند. همه دنيا مي آيند از محل تجميع 
سرمايه هاي مردمي و سرمايه گذاران براي پيشبرد امور 
زيربنايي كشورشان استفاده مي كنند كه هم به سهام دار 
عايدي مي رسد و هم براي كشور خوب است. اما ما اينجا 
مي بينيم كه مردم با هر دليل و انگيزه اي زندگي خود را 
فروخته اند و در بورس سرمايه گذاري كردند اما نه خود 
دولت عُرضه استفاده كردن داشت و نه مردم توانستند 
س��ود ببرند و دولت س��رمايه هاي آنان را هم به باد داد و 
موجب نارضايتي، ورشكس��تگي، اختلافات اجتماعي 
و خانوادگي آنان ش��د.« حس��يني در مورد برنامه هاي 
اقتصادي دولت، اظهار كرد: »در حال حاضر من برنامه اي 
ادامه در صفحه 2 براي بورس نمي بينم كه... 

هلدينگ خليج فارس اين روزها درگير تحولات عجيب 
و غريب مديريتي شده اس��ت. طي روزهاي اخير عرضه 
بلوكي بخشي از سهام دولتي اين شركت مورد بحث قرار 
گرفت. پس از آنكه علي عس��گري، رييس سابق صدا و 
سيما براي سكانداري بزرگ ترين شركت بازارسرمايه، 

حاشيه هاي زيادي به وجود آورد.  حال مخالفت 100 تن 
از نمايندگان مجلس با واگذاري بخش��ي از سهام دولت 
در قالب اصل 44 قانون اساسي كشور، چالش جديدي را 
براي اين شركت ايجاد كرده است. نمايندگان مجلس در 
نامه اي به رييس جمهوري خواستار بررسي و لغو واگذاري 

سهم 18 درصدي دولت در هلدينگ خليج فارس شده اند. 
در حالي كه يكي از دغدغه هاي مهم مطرح شده در اين 
نامه را مي توان ابهام در ارزشگذاري صحيح و واقعي سهام 
اين شركت عنوان كرد اما با اين حال به نظر مي رسد اين 
مطالبات به دليل ترس از كاهش سلطه دولت بر صنايع 

پتروش��يمي و از دست دادن سياس��ت هاي مديريتي 
دولت مطرح ش��ده اس��ت كه در اين صورت در تناقض 
كامل با اصول سياس��ت هاي اصل 44 قانون اساس��ي و 
خصوصي سازي در كشور خواهد بود. شركت بازرسي فني 
صفحه 4 را بخوانيد بازرگاني پتروشيمي با...  

رهبرمعظمانقلاب:

صفحه2    

 گاهي بياني نارسا
دستاويز زير سوال بردن 

اسلام مي شود

آيتاللهجواديآملي:

مسوولان تلاش كنند 
بين مردم و نان مردم 

جدايي نيفتد
همين صفحه



رهبر انقلاب اسلامي در خجسته سالروز ولادت با سعادت 
حضرت فاطمه زهرا سلللام الله عليها، در ديدار جمعي از 
مداحان اهل  بيت، با اشاره به برخي ابعاد والاي شخصيت 
حضرت صديقه كبري از جمللله حركت هاي اجتماعي 
و خدمللت بي منت بلله مللردم، هيات ها را كانللون جهادِ 
عظيمِ تبيين دانستند و تأكيد كردند: هيات ها بايد محل 
روشنگري و پاسخ متقن و صحيح به سوالات روز جامعه 
به ويژه نسللل جوان باشللد. حضرت آيت الله خامنه اي در 
اين ديدار ضمن تبريك سالروز ميلاد حضرت فاطمه زهرا 
سلام الله عليها و سللالروز ولادت امام خميني)رض( و روز 
گراميداشللت مقام مادر و زن، به برخي ابعاد شللخصيت 
فوق العاده حضرت زهرا سلام الله عليها براساس آيات قرآن 
كريم و احاديث اشاره كردند و گفتند: جايگاه طهارت، كار 
براي خدا و خدمت بي منت، و موقعيت ممتاز در مواجهه با 
جبهه باطل در قضيه مباهله از جمله ويژگي هاي بي نظير آن 
حضرت هستند كه در قرآن كريم صراحتاً به آنها اشاره شده 
است. ايشان با اشاره به آيات سوره »دهر«، خدمت بي منت 
و كمك خالصانه به نيازمندان را از نشانه هاي مهم جامعه 
فاطمي خواندند و افزودنللد: به لطف الهي، بعد از پيروزي 
انقلاب اسلامي، جامعه ايران، فاطمي شده است و در طول 
۴۳ سال گذشته حركت فاطمي را در دوران دفاع مقدس، 
در دوران حركللت علمي و خدمات بي منت شللهيداني 
همچون فخري زاده، شهداي هسته اي و دانشمند بزرگ 
مرحوم كاظمي آشللتياني و در حوادث طبيعي همچون 
سيل و زلزله بارها ديده ايم. رهبر انقلاب دوران شيوع بيماري 
كرونا و خدماتي را كه بدون مزد و منت ارايه شد و همچنان 
ادامه دارد، نمونه ديگري از حركت برگرفته از الگوي فاطمي 
برشمردند و تأكيد كردند: حضرت فاطمه زهرا بايد در همه 
جهات بلله ويژه حركت هاي اجتماعي و انقلابي، اسللوه و 
الگو باشللند. حضرت آيت الله خامنه اي در بخش ديگري 
از سخنان شان به موضوع هيات ها اشاره كردند و گفتند: 
محور شكل گيري هيات ها به عنوان يك واحد اجتماعي، 
مودت اهل بيت و زنده نگه داشتن راه و مكتب ائمه بوده كه 
از زمان خود آن بزرگواران شكل گرفته است. ايشان، نقش 
و كارآيي هيات ها را در مقاطع مختلف به ويژه دوران انقلاب 
اسلامي و دفاع مقدس، بزرگ و بسيار تأثيرگذار خواندند و 
افزودند: بر اساس فرمايشات ائمه اطهار، هيات كانون جهاد 
عظيمِ تبيين و روشنگري است. رهبر انقلاب، ساختار هيات 
را مركب از »مغز و معنا« و »تحرك و پويايي« دانستند و 
گفتند: مغز و معناي هيات همان تبيين مكتب اسللت و 
هيات، مركز مهم تبيين مفاهيم و معارف اسلامي و پاسخ 
به سوال هاي گوناگون جوانان درباره مسائل اصولي و سبك 
زندگي است. پويايي و تحرك هيات نيز به معني فرصت 

مواجهه مستقيم با مخاطب و انتقال احساسات است.

ايشان قوام و اساس هيات را مقوله جهاد خواندند و افزودند: 
هر تلاش خوب و بجايي، جهاد نيست. جهاد يعني تلاش 
براي هدف گيري دشمن، و در هر زمان بايد عرصه جهاد 
را به درستي تشللخيص داد. حضرت آيت الله خامنه اي با 
اشاره به عرصه هاي گوناگون جهاد در دوره هاي مختلف 
همچون جهاد نظامي، علمي و فعاليت و خدمت اجتماعي 
خاطرنشان كردند: به عنوان نمونه خدمت اجتماعي به مردم 
در شرايطي كه دشمن با ايجاد فشار اقتصادي سعي در قرار 
دادن آنها در مقابل نظام اسلامي دارد، جهادي ارزشمند 
است. ايشان با اشاره به تحرك وسيع دشمنان ملت ايران 
براي وارونه سللازي افكار و تخريب ايمان و باورهاي مردم 
بوسيله انبوه رسانه ها و با استفاده از هزاران متخصص هنر 
و رسانه و پشتيباني هاي هنگفت مالي و امنيتي، مهم ترين 
عرصه جهاد را عرصه »تبيين و روشنگري« دانستند و تأكيد 
كردند: در مقابل اين حركت شيطاني، هيات ها بايد از خود 
سوال كنند كه در جنگ بي امان جبهه حق و باطل، و تقابل 
روايت دروغ و حقيقت در كجا قرار دارند و چگونه آرمانها 
و مباني اصلي انقلاب را گسترش مي دهند. رهبر انقلاب، 
»واعظ« و »مداح« را دو ستون مهم و پايدار هيات برشمردند 

و با تأكيد بر منحصر به فرد بودن هنر مداحي، گفتند: مداحي 
با جلا دادن دل مخاطب و بردن او به عمق تاريخ، به او معرفت 

ديني، اخلاقي و سياسي مي بخشد.
ايشان با تحسين همكاري شاعران آييني و مداحان براي 
پر بار كردن مجالس اهل بيت و اعتلاي شعر آييني، گفتند: 
صدا، آهنگ و هندسلله خوانندگي صورت هنر مداحي را 
تشكيل مي دهد اما اين صورت كه در واقع وسيله و ابزار است 
نبايد بر محتوا غلبه كند و آن هدايت و محبت جهت دهنده 
به حركت جامعه در درون آن گم شللود. حضرت آيت الله 
خامنه اي، ابتكار و نللوآوري در امر مداحي را خوب و مفيد 
برشمردند و افزودند: نوآوري نبايد به هنجارشكني و تغيير 
هويت مداحي منجر شود و اجراي مداح را به سمت اموري 
كه مداحي نيست بلغزاند؛ چرا كه مداحي، موسيقي پاپ 

نيست.
رهبر انقلاب اسلامي با اشاره به نقش آفريني و امتحان هاي 
خوب مداحان در دوران دفاع مقدس و همچنين در فتنه 
۸۸ گفتند: مداحان به معني واقعي كلمه مجاهدپروري 
و شللهيدپروري كردند و در جنگ رسللانه اي و فرهنگي 
ميان جمهوري اسلامي و دشمن، صداي رساي مداحان 

انقلابي كارساز بود و امروز نيز اين صداي رسا همچنان بايد 
در مقابله با جبهه گسترده دشمن كارساز باشد. حضرت 
آيت الله خامنه اي تلاش و نللوآوري مداحان براي جذب 
جوانللان را اقدامي خوب و تعالي بخش خواندند و در عين 
حال تأكيد كردند: مراقب باشلليد، جللذب جوانان به هر 
قيمتي نباشد و اينگونه نشود كه براي جذب جوان، از برخي 

آهنگ ها و نواهاي نامناسب استفاده شود.
ايشان با تأكيد بر اينكه جذب جوانان بايد با حفظ ساختار 
صحيح هيات باشللد، گفتند: بايد مراقبت شود تا تركيب 

مداحي و حقيقت و هويت آن از بين نرود.
رهبر انقلاب اسلامي، مداحان را به استفاده از مطالب و اشعار 
متقن و معتبر توصيه و خاطرنشان كردند: برخي مواقع يك 
حرف سست يا يك بيان نارسا و غلط، دستاويز زير سوال 
بردن اسلام و تشيع و حمله به علماي بزرگ و معارف ديني 
مي شود، بنابراين استفاده از مطالب مستند و مقتن حتماً 

در برنامه كاري مداحان باشد.
پيش از سخنان رهبر انقلاب اسلامي، يازده تن از مداحان 
و شللاعران به قرائت اشللعار و مدايحي در فضائل حضرت 

فاطمه زهرا سلام الله عليها پرداختند.

اقتصادكلانسياست

ادامه از صفحه اول
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مساله زن را
نبايد از خانواده تفكيك كرد

رييس جمهور گفت: تحصيل، ورزش و اشللتغال زنان، 
تحكيم خانواده، زنان سرپرسللت خانللواده براي دولت 
مهم هستند. مشاوره هاي ازدواج بايد اصلاح شود، طلاق 
توافقي بايد اصلاح شللود و به سهولت انجام نشود. نبايد 
مشاوره به سمت جدايي باشد بلكه مشاوران بايد مشكل 
را حل كنند. مشاوران بايد درست مشاوره دهند. آيت الله 
سيد ابراهيم رييسي در مراسللم بزرگداشت روز زن در 
سالن اجلاس سران، اظهار كرد: بايد شخصيت فاطمه 
زهرا)س( را شناخت. اگر فاطمه شناخته شود، ليله القدر 
درك شده است. وي ادامه داد: حضرت فاطمه يك جايگاه 
ملكوتي دارد كه جز اولياي خدا دستيابي به معرفت اين 
جايگاه امكان ندارد. ما حقيقت اسامي حضرت فاطمه را 
مثل ام ابيها نمي دانيم . خيلي مفاهيم بلندي دارد صفات 
و اسامي ملكوتي حضرت فاطمه، اما شخصيت فاطمه 
دست يافتني است. بايد به سيره و سلوك فاطمي توجه 
كنيم. خطبه جامع فاطمه اطهر روايللت از قرآن، علي، 
عدالت و نجات انسان دارد. هر كسي اين خطبه را درك 
كند، سيره زندگي را مي آموزد. رييس جمهور با اشاره به 
سللير مراحل زندگي حضرت فاطمه و دفاع از ولايت و 
جهاد روشنگري ايشان، خاطرنشان كرد: فاطمه دوست 
و دشمن را شناساند و نقاب از چهره نفاق برداشت. او نمونه 
زن كمال يافته است. فاطمه مقامي بسيار عالي دارد كه 
بايد شناخته شود. فاطمه اطهر يك هديه ملكي از پيامبر 
به اذن خداوند دريافت كرد كه فدك است و هديه ديگر 
ملكوتي ايشان، تسبيحات حضرت زهراست كه در اختيار 
ماست. تمام هستي و عالم در اين تسبيحات قرار داده شده 
اسللت. حضرت فاطمه منشأ همه خيرها است. رييسي 
افزود: امروز نمي خواهند فاطمه شناخته شود و الگوي 
جامعه شود و در عالم براي اين هدف بسيار تلاش مي كنند. 
دنيا دنبال فهم گم گشتگي زن و جبران آن هستند. در 
تمدن اسلامي سخن از پيشگيري از گم گشتگي زنان و 
خشونت است تا زن و انساني به گم گشتگي هويت مبتلا 
نشوند. رييس جمهور افزود: تكريم واقعي زن مساله امور 
زنان ماست. بايد به هويت واقعي زن توجه كرد. خداوند 
هيچ تفاوتي بين زن و مرد براي رسيدن به كمال قائل نشده 
است. براي مقابله با آسيب هاي اجتماعي در مورد زنان كه 
ما را رنج مي دهد، توجه به هويت زن و ارتقاي شخصيت 
زن در خانواده و اجتماعي ضروري اسللت. از سويي عدم 
شناخت حقوق و مسووليت زنان شللايد از بزرگ ترين 
چالش هاي زنان باشللد. وي خاطرنشللان كرد: رهبري 
فرمودند زنان مربيان جامعه تاريخ ساز و تمدن ساز هستند 
و اين يك حقيقت است. زنان نقش مهمي در دفاع مقدس 
داشتند. پيروزي ها مرهون نقش زنان است. رييسي در 
ادامه گفت: نگاه اسلام به زن خيلي متفاوت از نگاه غرب 
اسللت. حق مالكيت، ارث و راي چند سال است در غرب 
شكل گرفته است؟ ۱۴۰۰ سال پيش در اسلام سخن از 
شنيدن حرف و راي زنان است. وي تاكيد كرد: مساله زن 
را از خانواده نبايد تفكيك كرد. اسلام نگاه متوازن به مرد و 
زن دارد. اكنون بايد از كلي گويي دست برداشت و راهكار 
اجرايي براي صيانت از نقش زن در مسللائل شللخصي، 
خانوادگي و اجتماعي و سياسي ارايه شود. الان در اسناد 
كلي گويي شده اسللت. جامعه بايد بر اساس عقلانيت، 
اخلاق و معنويت بنا شللود و زمللان در ايجاد اين جامعه 
نقش مهمي دارند. رييس جمهور اضافه كرد: آسيب هاي 
اجتماعي مورد توجه دولت است و سازمان امور اجتماعي 
وجود دارد كه بايد فعاليت خود را مضاعف كند و از نقش 
سازمان هاي مردم نهاد بايد استفاده كند. اين مساله دولت 
است. تحصيل، ورزش و اشتغال زنان، تحكيم خانواده، زنان 
سرپرسللت خانواده براي دولت مهم است. مشاوره هاي 
ازدواج بايد اصلاح شود، طلاق توافقي بايد اصلاح شود و به 
سهولت انجام نشود. نبايد مشاوره به سمت جدايي باشد 
بلكه مشاوران بايد مشكل را حل كنند. مشاوران بايد 
درست مشاوره دهند. مراجعه به مشاوران را رايگان 
مي كنيم. زنان سرپرست خانواده و بيمه كردن آنها 
در دستور كار دولت است؛ اين مسائل از دغدغه هاي 
دولت است. وي تاكيد كرد: مشكل اشتغال و مسكن 
بايد حل شللود و ما در دولت اين مشكل را حتما حل 
مي كنيم. كشللور به بيش از يك ميليون مسكن در 
سال نياز دارد و بايد عقب ماندگي را جبران كنيم. حل 
مشكل اشتغال را دنبال مي كنيم. در بودجه سال آينده 

اين مساله مورد توجه قرار گرفته است.

انقلاب اسلامي مساله سربازي 
را متحول كرد

رييس سازمان بسيج مستضعفين گفت: انقلاب اسلامي 
سرآغاز يك تحول بزرگ در مفهوم سربازي در كشور ما 
بود، چون سربازان در دوران رژيم ستمشاهي در لبيك 
به امام راحل پادگان ها را ترك كردند و به ملت پيوستند. 
سردار غلامرضا سللليماني در چهاردهمين جشنواره 
جوان سرباز كه در سازمان بسيج مستضعفين برگزار 
شللد، اظهار كرد: انقلاب اسلامي سللرآغاز يك تحول 
بزرگ در مفهوم سربازي در كشور ما بود؛ زيرا سربازان در 
دوران رژيم ستمشاهي در لبيك به امام راحل و در اعلام 
وفاداري به ملت ايران پادگان ها را ترك كردند و در كنار 
ملت ايران به مبارزه با رژيم ستمشاهي پرداختند. وي 
افزود: سربازان در دوران دفاع مقدس نيز مفهوم علني و 
عاشورايي سربازي را در ميدان هاي نبرد متجلي كردند 
و به نحوي كه قله برجسته سللربازي را سيدالشهداي 
جبهه هاي مقاومت سپهبد شهيد حاج قاسم سليماني 
رقم زد. رييس سازمان بسيج مستضعفين تاكيد كرد: 
شهيد سليماني كه قهرمان ملت ايران و امت اسلام است 
افتخارش اين بود كه بر روي سنگ قبرش نوشته شود 
سرباز قاسم سليماني و اين افتخاري براي شما سربازان 
عزيز به عنوان يك نماد و الگوي برجسته جهاني محسوب 
مي شود. سللليماني گفت: سيدالشهداي مقاومت با 
لشللكرهاي سللياهي، تباهي، ظلم، جهل و عداوت 
مبارزه كرد؛ به همين جهت وي يك مصلح جهاني بود 
كه براي ايجاد صلح و استقرار عدالت در جهان اسلام و 
دنيا جنگيد تا اينكه به عنوان يك سرباز افتخارآفرين، 
قهرمان ملت ايران و امت اسلام شد كه اين معناي بسيار 
 بلند و رسايي در سللربازي در ميهن اسلامي و ركاب 

ولي امر مسلمين است.

كارت نان توهين به ملت است
نماينده مللردم دورود و ازنا در مجلس خواسللتار 
اجللراي تدريجي حذف ارز ترجيحي شللد و ارايه 
پيشللنهاداتي چون »كارت خريد نان و ارزاق« را 

توهين به ملت ايران دانست.
حسين گودرزي  در نطق ميان دستور خطاب به 
رييس جمهور گفت: مبارزه با فساد مالي، اداري و 
اقتصادي - كه وعده جدي شما به ملت بوده است 
- نيازمند اصلاح ساختاري بخش هاي مختلف و 
تدوين نقشه راهي مشللترك و هم افزا در سه قوه 
است. صادقانه بايد گفت كه فساد پنهان و آشكار 
در سللطوح مختلف؛ پيچيده تر از آن اسللت كه با 
اقدامات قضايي و نظارتي معمول قابل مهار باشد.

نماينللده مردم دورود و ازنللا در مجلس حذف ارز 
ترجيحي را اقدامي راهبردي براي نجات اقتصاد 
ايران دانسللت و تأكيد كرد: جامعه ايران در حال 
حاضر تحمل هيچ تنش اقتصادي جديدي را ندارد. 
پس اين اقدام مهم را به صورت تدريجي بايد اجرا 
كرد؛ چنانكه ارايه پيشنهاداتي چون كارت خريد 
نللان و ارزاق، توهين به هويت، عزت و كرامت يك 

ملت بزرگ، انقلابي و تاريخ ساز است.
گودرزي با اسللتناد بلله رهنمودهاي رهبر معظم 
انقلاب در ديدار هيات دولت؛ در شللهريور سللال 
جاري، گفللت: »پيوسللت عدالت« را سللرلوحه 
برنامه هاي دولت قرار دهد تا پس از اين، برخلاف 
منافع ملي و عدالللت توزيعي، عمده صنايع آب بر 
مانند فولاد، در سلله اسللتان كويري قرار نگيرند؛ 
تا حالت مركز پيرامون موجود در مناطق كشللور 
ادامه نيابد؛ تا احساس تبعيض و محروميت نسبي 
سللبب قهر بخشللي از مردم با صندوق هاي رأي 
نشده و محروميت مضاعف بر مناطق پر استعدادي 
چون استان لرستان و مانند آن تحميل نشود. وي 
خطاب به رييس جمهور گفت: مجلس و كاركنان 
شاغل و بازنشسللته در انتظار اعلام وصول لايحه 
اصلاح قانون حقوق و دسللتمزدها، به عنوان يك 
اقدام راهبردي دولت انقلابي هستند. نماينده مردم 
درود و ازنا از رييس جمهور خواسللت تا دستوري 
دهد ضرورت ضامن را از وام هاي زير ۱۰۰ ميليون 

تومان، حذف كند. 
اين عضو كميسلليون اجتماعي مجلس در ادامه 
خطاب به رييس صدا و سلليما، بيللان كرد: آقاي 
دكتر جبلي، ضمن تقدير از تغييرات سازنده تان 
در رسللانه ملي، ضرورت توجه به وفاق اجتماعي 
و هملله مولفه هللاي تشللكيل دهنده هويت ملي 
ايرانيان و بازگشت نخبگان و فرهيختگان به رسانه 

را گوشزد مي كنم. 
انتظللار مي رود بللا تجميع شللبكه هاي مرتبط و 
ايجاد شللبكه كارآفريني و اشتغالزايي، هم راستا 
با نياز اساسللي ملت و دولت، مهار بيللكاري را به 
نهضتي فراگير و پرشتاب تبديل كنيد. گودرزي 
در پايان ضمن اشاره به مشكلات حوزه انتخابيه، 
از رييس جمهور بابت سفر به استان لرستان تقدير 
كرد و گفت: سللفر حضرتعالي به لرستان و تمركز 
مصوبات بر تكميل پروژه هاي نيمه تمام، مي تواند 
سللرآغاز تغييرات مثبت در اين اسللتان محروم 
باشد. مشروط بر آنكه شخص جنابعالي با نظارت 
و گزارش گيري مرتللب و تخصيص منابع مصوب 

بر اجرايي شدن مصوبات اين سفر نظارت كنيد.

بورس؛ بحران جديد 
خانواده هاي ايراني

پلي اتيلن حاشيه سودهاي بالايي نسبت به ساير 
پتروشيمي ها دارند و دليلي براي اعطاي معافيت 
مالياتي بر اين محصولات نيست. ضمن اينكه اين 
دسللت امتيازات در ابتداي زنجيللره ارزش مانع از 
تكميل زنجيره در صنعت پتروشلليمي شده است 
و اعضاي كميسلليون درباره ايللن موضوع تصميم  
گرفتند كه مللوادي همچون قير، متانللول، اوره و 
پلي اتيلن را با ذكر نام در تبصره 6 لايحه بودجه اضافه 
كنند تا اين مواد نيز در كنار فهرست دولت مشمول 
ماليات بر درآمد صادراتي شوند.« خبر مثبتي براي 

بازار به حساب نمي آيد.
متأسللفانه ابهامات بازار نيز همچنان پابرجاست و 
عدم حصول نتيجه اي مثبت از بودجه، فعالان بازار 
را نسبت به آينده نگران كرده؛ چراكه اخيراً شاهد 
افزايش صددرصدي نرخ خوراك صنايع طي فصل 
تابستان تا پاييز بوديم كه رقم بسيار بالايي محسوب 
مي شود و همين موضوع سودسازي صنايع را تحت 

تأثير قرار مي دهد.
تمامي اين مسائل در حالي مطرح مي شود كه اخيراً 
پويش هاي مختلفي از سوي نمايندگان مجلس در 
حمايت از بازار سللرمايه شكل گرفت اما در اتفاقي 
عجيب يكي از اعضاي كميسلليون برنامه وبودجه 
مجلس مدعي شده است كه بسته حمايت از بورس 
به مجلس نرسلليده و اگر مي رسيد به احتمال زياد 

تصويب مي شد. 
در ميان مصاحبه ها و اظهارنظرات حمايتي از بازار 
از سوي مسوولان، اگر كم كاري صورت گرفته بايد 

برخورد لازم انجام بگيرد.
سللهامداران انتظار دارند اگر قرار بر حمايت است، 
هرچه سريع تر بسته ۱۰ بندي ستاد اقتصادي دولت 
براي بازار سرمايه به تصويب مجلس برسد و دولت 
نيز به نوبه خود نسللبت به اجرايي شدن اين موارد 

برنامه ريزي لازم را انجام دهد. 
متأسللفانه برخي خبرها در خصللوص آغاز فروش 
سهام عدالت از ارديبهشت ماه سال آينده به گوش 
مي رسللد كه هنوز تأييد نشده است. درصورتي كه 
اين خبر صحت داشته باشد بار ديگر فشار فروش 
در بازار افزايش خواهد يافت كه وضعيت از اين نيز 

بدتر خواهد شد.

رهبر معظم انقلاب: 

مجلس گامي جديد براي حمايت از مردم برداشت

گاهيبيانينارسا،دستاويززيرسوالبردناسلامميشود

60 هزار ميليارد تومان اعتبار اضافه براي حذف ارز ترجيحي

با اين بودجه مردم بورس را فراموش خواهند كرد

نمايندگان مجلس كه در روزهاي گذشللته بررسي ابعاد 
مختلف لايحه بودجه را آغاز كرده اند، تمركز خود را بر اصلاح 
شيوه فعلي پرداخت ارز ترجيحي و نظام پرداخت يارانه ها 
قرار داده اند و به نظر مي رسد كه گام هاي جديدي در اين 
زمينه برداشته شده و به زودي طرح ها در اين زمينه نهايي 
خواهد شد. در شرايطي كه به نظر مي رسد دولت عزم خود 
را جزم كرده كه تللا ارز ۴2۰۰ توماني را حذف كند، هنوز 
مشخص نيسللت چه راهي براي جبران اين ارز و حمايت 
از اقشار مختلف مردم در دسللتور كار قرار خواهد گرفت. 
آن طور كه در بودجه امسال مشخص شده بود، دولت تنها 
شش ماهه نخست سال اجازه استفاده از منابع پيش بيني 
شللده براي اين ارز را داشت اما با توجه به نامشخص بودن 
سرنوشللت برنامه ريزي ها، فعلا اجراي آن تا پايان سللال 
تمديد شده است. در كنار آن، بحث پرداخت يارانه و افزايش 
احتمالي يارانه نقدي نيز يكي ديگر از مسائلي است كه هنوز 
تكليف آن روشللن نيست و با وجود چند بار گمانه زني در 
ماه هاي گذشته، هنوز معلوم نيست كه آيا دولت بنا دارد 
يارانه را در سال جاري افزايش دهد يا اين برنامه نيز به سال 

آينده موكول خواهد شد.
در لايحه بودجه سال آينده نيز حدود ۱۰۰ هزار ميليارد 
تومان اعتبار در نظر گرفته شده كه مي تواند به حذف ارز 
۴2۰۰ توماني اختصاص يابد، با اين وجود اما به نظر مي رسد 
كه نمايندگان مجلس برنامه هاي خاص خود را نيز دنبال 
مي كنند و به دنبال افزايش اعتبارات در اين حوزه هستند.

عضو كميسيون تلفيق گفت: دولت منابع كافي براي حذف 
ارز ترجيحللي را در نظر نگرفته بود و در اصلاحيه اي كه به 
مجلس ارايه كرد 6۰ هزار ميليارد تومان به منابع بودجه )در 

مصارف تبصره ۱۴( اضافه كرد.
مهدي عسگري با بيان اينكه، در كميسيون تلفيق بودجه، 

سه جلسلله براي حذف ارز ترجيحي زمان گذاشته شد و 
نكته اينجا اسللت كه هرچقدر مسوولان دولت بيشتر در 
مورد حذف توضيح دادند مخالفت بيشتري شكل گرفت، 
گفت: يكي از مواردي كه ما را به اين نتيجه گيري رساند، 
صحبت هاي متناقض مسوولان دولت بود. وزارت بهداشت 
اعلام كرده است كه حداقل 7۰ هزار ميليارد تومان براي 
جبران حذف ارز ترجيحي نياز دارد اما در لايحه تنها ۴۰ 
هزار ميليارد تومان در نظر گرفته شده است. در نهايت ما به 
دولت اعلام كرديم كه دولت سياست هاي جبراني خود را 

مكتوب ارايه كند.
اين عضو كميسلليون تلفيق بودجه در مجلس شللوراي 
اسلامي تاكيد كرد: اگر دولت مي توانست اين برنامه را اجرا 

كند چرا در سال جاري اين كار را نكرد؟ دولت اعلام كرده 
است كه تنها حدود هفت درصد بعد از اصلاح ارز ترجيحي 
به تورم اضافه خواهد شد اين عدد خود باعث نااطميناني 
مجلس شللده اسللت. دولت نرخ ورودي را افزايش داده، 
سن بازنشسللتگي را بالا برده و حقوق ها را نيز متناسب با 
تورم افزايش نداده است و اين مساله نشان مي دهد دولت 
بررسي هاي لازم را در خصوص تاب آوري اجتماعي انجام 
نداده است. حتي دولت منابع كافي براي حذف ارز ترجيحي 
را در نظر نگرفته بود و در اصلاحيه اي كه به مجلس ارايه كرد 

6۰ هزار ميليارد تومان به منابع بودجه اضافه كرد.
وي افزود: به دولت اعلام شللد كه اگر دولت مي خواهد ارز 
ترجيحي را حذف كند به جاي پللول كالا به مردم بدهد 

تا افزايش قيمت ها كمترين تاثير را داشللته باشد. معاون 
سازمان برنامه و بودجه اعلام كرد كه دولت در حال حاضر 
زيرساخت كافي براي انجام اين كار را ندارد. هر وقت دولت 
توانست زير ساخت ها را فراهم كند آن وقت مي تواند نسبت 
به حذف ارز ترجيحي آن هم به صورت تدريجي اقدام كند. 
دولت بايد از تصميمات مشابه كه در گذشته رخ داده است 
درس بگيرد. اميدوار هستيم اين تصميم دولت به همت 

نمايندگان مجلس مورد بازبيني جدي قرارگيرد.
گفتني است، در بند ۱7 جدول تبصره ۱۴ لايحه بودجه 
۱۰6 هزار ميليللارد تومان براي جبران اثللرات حذف ارز 
ترجيحي لحاظ شده بود كه شامل برنامه هاي جبراني در 
خصوص ۱-پرداخت يارانه جديد، 2-خريد تضميني گندم 

و ۳-يارانه دارو بود.
اين در حالي است كه براي جبران حذف ارز ترجيحي دارو 
حدود 7۰ هزار ميليارد تومان، جهت پرداخت يارانه نقدي 
۱۰۰ هزار توماني ماهانه به 6۰ ميليون نفر حدود 7۰ هزار 
ميليارد تومان و درباره خريد تضميني گندم نيز حداقل به 
۳۰ هزار ميليارد تومان منابع نياز است كه مجموع اين عدد 

۱7۰ هزار ميليارد تومان مي شود.
اين افزايش اعتبار در حالي صورت گرفته كه پيش از اين 
بحث هايي درباره كسري تراز عملياتي در بودجه مطرح 
شده بود و با توجه به محدويت هايي كه در مسير درآمدهاي 
كشور وجود دارد، اينكه دولت چه قدر درآمد داشته باشد 
كه بخواهد آنها را در امور جاري هزينه كند، همچنان محل 
بحث است. اگر راهي براي به دست آوردن درآمدهاي قابل 
اتكا پيدا نشللود، دولت بايد بار ديگر به استقراض از بانك 
مركزي رو بياورد و همين امللر مي تواند به افزايش دوباره 
تورم و مجددا فشار بر اقشار كم درآمد منجر شود كه با هدف 

ابتدايي نمايندگان مجلس در تضاد است.

 دولللت بخواهد نه تنهللا از ظرفيت بللورس بلكه از 
سللاير ظرفيت هاي اقتصادي كشللور استفاده كند. 
همچنين بودجه تنظيم شده براي سال ۱۴۰۱ هم 
نشان مي دهد كه در سال آينده مردم بايد شاهد تورم 
و افزايش قيمت ها باشللند و من فكر مي كنم آنقدر 
فشارها بر مردم زياد شللود كه بحث بورس يادشان 
برود.« وي در پاسخ به اين پرسش كه نقش مجلس 
در اين وضعيت چيست، مطرح كرد: »مجلس نقش 
نظارتي و قانونگذاري دارد و بايد از ابزار خود، از تذكر 
و طرح سوال گرفته تا استيضاح، در اين راستا استفاده 
كند. تذكرات داده مي شود اما متاسفانه طرح سوالات 
در نيمه راه خنثي مي شود و ناكام مي ماند، در مورد 
استيضاح هم كه اصلا اجازه انجامش را نمي دهند و 

به اشكال گوناگون ما را تحت فشار و لابي هاي مختلف 
قرار مي دهند كه نه بتوانيم استيضاحي را به نتيجه 
برسللانيم و نه كاري را در جهت دفاع از حق و حقوق 
مردم انجام دهيللم. از آن طرف دولت اعلام مي كند 
كه ما بللا مجلس هماهنگ و همراه هسللتيم اما من 
كاملا آن را كذب مي دانم. اصلا چنين نيست و دولت 
تاكنون هيچ هماهنگي با مجلس، در هيچ زمينه اي 

نداشته است.«
حسيني در پاسللخ به اين پرسللش كه دولت در چه 
زمينه ها با نمايندگان همكاري نكرده اسللت، گفت: 
»در انتخاب وزرا، دولت اصلا توجهي به نظر نمايندگان 
نداشت؛ تحت شرايط حاكم سياسي و جو سازي ها براي 
كابينه خود راي گرفتند همچنين در انتخاب مديران 

و استانداران هم هيچ هماهنگي با مجلس و نمايندگان 
نداشتند. نكته قابل توجه هم اين است كه مي آيند و 
مشكلات را به گردن مجلس مي اندازند. در مشكل عدم 
استخدام ها، مجلس را مقصر مي دانند، فردا روز هم با 
وجود اينكه دولت در بودجه سللال آينده، ارز ۴2۰۰ 
تومانللي را حذف كرده ولي آن را هم به گردن مجلس 

خواهند انداخت.«
اين نماينده مجلللس ادامه داد: »از سللوي ديگر هم 
رييس مجلس به دليل رعايت برخي، سكوت اختيار 
مي كند يا در اين موضوع كه مجلس و دولت هماهنگ 
هستند، تنها شعارش را مي دهد. بنابراين اين مجلس 
است كه سنگ زيرين آسياب شده است. همه فشار ها 
روي مجلس اسللت و مردم و اصنللاف مختلف همه 

خواسته هايشان را به ما نمايندگان مي گويند و ما دايم 
بايد صداي مردم و اهانت هاي برخي افراد را بشللنويم 
به دليل اينكه دولت كارش را بلد نيسللت و برنامه اي 

ندارد.«
نماينده مردم شهر بابك درمورد وزراي دولت، اظهار 
كرد: »برخي از وزرا خبره هستند و روش كار خودشان 
را دارند اما بعضي تازه كار هستند. عمده عزل و نصب ها 
در دولت اگرچه تحت عنللوان جوانگرايي، اصلاح و... 
عنوان شللده اما به دليل آشنايي، رفاقت و منتسب به 
طيف خاص آقاي رييس جمهور، انتخاب شدند. طبيعي 
است كه ما هم به عنوان نمايندگان مجلس بايد شاهد 
اين باشلليم كه چهار سال ديگر براي مردم و براي اين 

كشور بگذرد چرا كه دست ما هم بسته است.«

ادامه از صفحه اول



گروه بانك و بيمه |
بررسي آمارهاي مرتبط با وضعيت چك ها حكايت از اين 
دارد كه معاملات آذرماه امسال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته از رونق برخوردار بوده به گونه اي كه در اين ماه مبلغ 
چك هاي مبادله اي و مبل��غ چك هاي وصولي به ترتيب 
۳۸.۹ و ۴۳.۱ درصد رشد داشته است.براساس تازه ترين آمار 
اعلامي بانك مركزي از وضعيت مبادلات چك در آخرين 
ماه پاييز سال ۱۴۰۰، در اين دوره در مجموع ۶ ميليون و 
۵۰۰ هزار فقره چك به ارزش ۲ هزار و ۵۸۳ هزار ميليارد 
ريال مبادله شد. ميزان چك هاي مبادله اي در آذرماه نسبت 
به ماه قبل از نظر تعداد ۷.۵ درصد و از نظر مبلغ ۳.۱ درصد 
رشد كرد.پايتخت بيشترين تعداد چك هاي مبادله اي در 
ماه مذكور را به نام خود ثبت كرد. در مجموع ۲ ميليون فقره 
چك به ارزش يك هزار و ۱۳۸ هزار ميليارد ريال مبادله شد.

    در آذرماه ۹۱.۷ درصد چك ها وصول شد
براساس آمار در آذرماه امسال از ۶ ميليون و ۵۰۰ هزار فقره 
 چك، ۶ ميليون چك به ارزش ۲ هزار و ۲۳۸ هزار ميليارد

ريال يعني ۹۱.۷ درصد وصول شد كه نسبت به ماه قبل 
از نظر تعداد ۶.۹ درصد كاهش و از نظر مبلغ ۵.۸ درصد 
افزايش يافت. در ماه مورد نظر استان تهران بالاترين چك 
وصولي را داشت به اين ترتيب كه ۹۲.۷ درصد چك هاي 
مبادله شده وصول شد. بررسي آمارها نشان مي دهد كه 
درصد تعداد و مبلغ چك هاي وصول شده در آذر ماه معادل 
۹۱.۱ درصد و ۸۷.۸ درصد و در آذرماه س��ال گذشته به 

ترتيب برابر ۹۰.۶ درصد و ۸۷.۵ درصد بوده است.

    كاهش ۱۳.۶ درصدي چك هاي برگشتي 
در آذر ۱۴۰۰

طبق آمار در آذرماه امسال ۵۴۴ هزار فقره چك به ارزش 
۲۵۵ هزار ميليارد ريال برگشت داده شده است كه نسبت 
به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتيب ۱۳.۶ درصد و ۱۶.۳ 
درصد كاهش يافته اس��ت. همچنين از كل تعداد و مبلغ 
چك هاي مبادله شده در اين دوره به ترتيب ۸.۳ درصد و ۹.۹ 
درصد برگشت داده شده است. كهگيلويه و بويراحمد رتبه 
نخست چك هاي برگشتي را داشت. در اين استان ۱۴.۶ 

درصد از كل چك هاي مبادله شده وصول نشد.

  علت برگشت چك هاي مبادله اي
 در آذرماه ۱۴۰۰ چيست؟

كس��ري يا فق��دان موجودي عل��ت اصلي چك هاي 
برگشتي در آذرماه امسال است. در دوره مذكور ۵۲۵ 
هزار فقره چك به ارزش بيش از ۲۴۴ هزار ميليارد ريال 
به اين دليل برگشت داده شده است. همچنين برابر آمار 
دركل كش��ور از نظر تعداد ۹۶.۴ درصد و از نظر ارزش 
۹۵.۹ درصد از كل چك هاي برگشتي به دليل كسري 
يا فقدان موجودي بوده است.بررسي آمارهاي استاني 
حاكي از اين است كه بيشترين نسبت تعداد چك هاي 
برگشت به دليل كسري يا فقدان موجودي به ترتيب 
به استان هاي كهگيلويه و بوير احمد با ۹۸.۴ درصد و 

خراسان جنوبي با ۹۸.۳ درصد اختصاص دارد.

    سرعت اتصال خودپردازها به سامانه صياد 
بانك مركزي شبكه بانكي كشور را به ملزم ارايه خدمات 

ثبت، تايي��د و انتقال چك هاي جديد صي��ادي از طريق 
دستگاه هاي خودپرداز كرده اما تاكنون تنها دو بانك اين 
امكان را فراهم كرده اند. از ابتداي امسال، بانك ها موظف به 
اجراي كامل قانون جديد چك شده اند. اين قانون در سال 
۱۳۹۷، توسط مجلس ش��وراي اسلامي به منظور بهبود 
فضاي كسب و كار و معاملات به وسيله چك، كاهش صدور 
چك بلامحل و همچنين كاهش نسبت چك هاي برگشتي 

به مبادله شده تصويب شد.

     تاثير چشمگير قانون جديد چك بر معاملات
مطابق آمار بانك مركزي، از ابتداي سال ۱۴۰۰ تا پايان آبان 
ماه، ۵۵.۲ ميليون فقره چك به ارزش ۱۶۶۱.۲ هزار ميليارد 
تومان مبادله شده كه تعداد چك هاي برگشتي نيز در اين 
بازه زماني برابر با ۵.۱۳ ميليون فقره به ارزش ۲۰۷.۹ هزار 
ميليارد تومان بوده است. از اين رو، در هشت ماهي كه از سال 
۱۴۰۰ مي گذرد، نسبت تعداد و ارزش چك هاي برگشتي 
به مبادله ش��ده به ترتيب برابر با ۹.۳ درصد و ۱۲.۵ درصد 
است. اين در حالي است كه قبل از اجراي قانون جديد چك 
و در سال ۱۳۹۶، نسبت تعداد و ارزش چك هاي برگشتي 

به مبادله شده به ترتيب برابر با ۱۵ و ۲۱ درصد بوده است.

  الزام به ثبت و تاييد، مهم ترين تكليف اجراشده 
قانون جديد چك

يكي از مهم ترين تكاليف قانون جديد چك كه توس��ط 
كاربران چك و شبكه بانكي از ابتداي امسال عملياتي شده 
شامل الزامي شدن ثبت و تاييد چك در سامانه صياد بانك 
مركزي است كه تاثير بسزايي در كاهش چك هاي برگشتي 
داش��ته اس��ت. مطابق اين تكليف، همه كاربران چك 
موظفند تا اطلاعات خواسته شده روي برگه چك هاي 
جديد بنف��ش رنگ از جمله نام گيرن��ده، مبلغ و تاريخ 

سررسيد چك را علاوه بر لاشه كاغذي، در سامانه صياد نيز 
ثبت كنند؛ چرا كه در غير اين صورت چك هاي ثبت نشده 
در سامانه صياد توسط شبكه بانكي كارسازي نخواهند شد. 
از اين رو بانك ها موظف شدند تا راه هاي دسترسي كاربران 

چك به سامانه صياد را مهيا و تسهيل كنند. 

     روش هاي ثبت وتاييد چك در سامانه صياد
يكي از راه هاي دسترسي كاربران چك به سامانه صياد بانك 
مركزي، مراجعه حضوري به شعب بانكي جهت ثبت و تاييد 
چك توسط متصديان بانك است. اين راهكار هر چند در 
ابتدا لازم و ضروري بود، اما با سختي هايي نيز همراه است؛ 
چرا كه هر بار مراجعه به شعب بانكي جهت ثبت و تاييد چك 
امري زمان بر و وقتگير است. از ديگر راه هاي دسترسي به 
سامانه صياد، استفاده از اپليكيشن هاي تجاري و موبايل 
بانك ها اس��ت. هر چند اين روش در دس��ترس بسياري 
از كارب��ران قرار دارد، اما همچن��ان افرادي كه در مناطق 
محروم صاحب كسب و كاري هس��تند يا به هر دليل به 
اينترنت و گوشي هوشمند دسترسي ندارند در استفاده از 
چك هاي جديد در معاملات خود، كمي با مشكل مواجه 
هستند. با توجه به افزايش روز افزون استفاده از چك هاي 
جديد ميان مردم، لازم است تا بانك ها امكان دسترسي 
به سامانه صياد را براي همه، به خصوص صاحبان كسب 
و كار در مناطق محروم نيز مهيا كنن��د. از اين رو، اتصال 
دس��تگاه هاي خودپرداز و كارتخوان به س��امانه صياد و 
راه اندازي سامانه هاي پيامكي جهت ثبت و تاييد چك، از 
جمله راهكارهاي مناسب جهت حل مشكل اين افراد است.

    بانك ها تا پايان دي، موظف به 
اتصال خودپرداز به سامانه صياد هستند

بانك مركزي در راستاي گسترش و سهولت دسترسي 

به خدمات سامانه صياد براي انجام امور ثبت، تاييد و 
انتقال چك هاي جديد صيادي، شبكه بانكي كشور را 
به ارايه اين خدمات از طريق دستگاه هاي خودپرداز 
و كارتخوان ملزم كرده است.از اين رو، حجت الاسلام 
حسن شجاعي، رييس كميسيون اصل ۹۰ مجلس 
بيان كرد: با توجه به اينكه چك هايي كه در س��امانه 
صياد بانك مركزي ثبت نش��ده باشند توسط شبكه 
بانكي كارسازي نمي شوند؛ از اين رو لازم است تا بانك 
مركزي پيگير اتصال خودپرداز به سامانه صياد توسط 
تمامي بانك ها باشد؛ اين در حالي است كه تاكنون تنها 
بانك ملت اين امكان را مهيا كرده است. وي در رابطه 
با اتصال خودپرداز به س��امانه صياد ادامه داد: اتصال 
خودپرداز، سيستم پيامكي و دستگاه هاي كارتخوان 
به سامانه صياد بانك مركزي جهت ثبت، تاييد و انتقال 
چك يكي از اقداماتي است كه حتي قرار بود تا پايان 
ش��هريور ماه اين خدمت توسط تمامي بانك ها ارايه 
ش��ود. البته طبق زمان بندي ارايه شده توسط آقاي 
صالح آبادي در آخرين جلسه با كميسيون اصل ۹۰ 
مجلس، قرار شد كه امكان ثبت و تاييد اطلاعات چك 
از طريق خودپردازها و پيامك تا پايان دي ماه ۱۴۰۰ 

توسط تمامي بانك ها فراهم شود.

     وعده اتصال خودپرداز به صياد
 توسط شبكه بانكي تا پايان دي عملي مي شود؟

هر چند زمان وعده رييس كل فرار رسيده است اما تاكنون 
تنها بانك هاي ملت و ص��ادرات امكان ثبت و تاييد چك 
از طري��ق خودپرداز را مهيا كرده اند؛ اين نش��ان مي دهد 
زيرساخت هاي لازم توسط بانك مركزي جهت ارايه اين 
خدمات توسط شبكه بانكي فراهم شده است ولي اكنون اين 
بانك ها هستند كه بايد در تسهيل كار با چك تسريع كنند. 
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كره جنوبي بدهي ايران به 
سازمان ملل را پرداخت كرد

كره جنوبي از پرداخت حق عضوي��ت معوقه ايران به 
سازمان ملل از محل دارايي هاي بلوكه شده كشورمان 
خبر داد. وزارت اقتصاد كره جنوبي اعلام كرد بدهي ۱۸ 
ميليون دلاري ايران بابت حق عضويت در سازمان ملل را 
از محل دارايي هاي بلوكه شده كشورمان پرداخت كرده 
است. به گزارش بلومبرگ، پيشتر به دليل تحريم هاي 
امريكا و عدم پرداخت حق عضويت، حق راي ايران در 
اين نهاد به حال تعليق درآمده بود. با اين حال، مقامات 
سئول اكنون مي گويند اين پول را از محل دارايي هاي 
بلوكه ش��ده تهران پرداخت كرده اند.  هفته گذش��ته، 
آنتونيو گوترش، دبيركل سازمان ملل در نامه اي اعلام 
كرد با توجه به اينكه ۱۱ كش��ور بدهي خ��ود را به اين 
سازمان پرداخت نكرده اند، حق راي ۸ كشور از جمله 
ايران به حالت تعليق درخواهد آمد. سعيد خطيب زاده، 
سخنگوي وزارت امورخارجه كشورمان در پاسخ به اين 
خبر گفت ايران يكي از اعضاي فعال سازمان ملل است 
و خود را متعهد به پرداخت حق عضويت خود مي داند، 
اما تحريم هاي امريكا س��بب شده است پرداخت هاي 
بين المللي ايران با مشكل رو به رو شود، اما ايران منابع 
لازم براي پرداخت اين حق عضوي��ت را فراهم آورده و 
در حال رايزني براي حل اين مساله است. گفتني است 
پس از خروج يكجانبه امريكا از توافق هس��ته اي سال 
۲۰۱۵، تحريم هاي بيش��تري عليه كشورمان اعمال 
شد. كره جنوبي نيز به بهانه تحريم هاي امريكا تاكنون ۷ 
ميليارد دلار از دارايي هاي ايران كه مربوط به فروش نفت 
مي شود را مسدود كرده است. وزارت دارايي كره جنوبي 
روز يكشنبه در بيانيه اي اعلام كرد كه پس از “درخواست 
اضطراري “ تهران از س��ئول براي پرداخت بدهي هاي 
ايران به سازمان ملل، اين پرداخت روز جمعه با همكاري 
امريكا انجام ش��د. ايران بيش از ۷ ميلي��ارد دلار وجوه 
براي محموله هاي نفت��ي دارد كه به دليل تحريم هاي 
امريكا در دو بانك كره جنوبي مسدود شده است. اين 
وزارتخانه افزود: انتظار مي رود حق راي ايران در مجمع 
عمومي سازمان ملل متحد با پرداخت اين مبلغ فوراً احيا 
شود. ايران سومين شريك تجاري بزرگ كره جنوبي در 
خاورميانه قبل از خروج يكجانبه ايالات متحده از توافق 
هسته اي سال ۲۰۱۵ بين تهران و قدرت هاي جهاني 
و اعمال مجدد تحريم ها بود. اوايل ماه جاري ميلادي، 
سازمان ملل با اشاره به بدهي ايران به اين سازمان حق 
راي تهران را در مجمع عمومي س��ازمان ملل به حالت 
تعليق درآورد. بر اساس منشور سازمان ملل، حق راي يك 
كشور عضو زماني به حالت تعليق در مي آيد كه حقوق 
معوقه آن برابر يا بيشتر از حقوقي باشد كه بايد طي دو 

سال گذشته پرداخت مي كرده است. 

كمك صندوق توسعه ملي به كاهش 
تورم و تحقق رشد ۸ درصدي اقتصاد

رييس هيات عامل صندوق توس��عه ملي تاكيد كرد 
براساس سياست هاي دولت ما نيز در چارچوب وظايف 
خود به برنامه هاي كاهش تورم و تحقق رشد ۸ درصدي 
اقتصاد كمك خواهيم كرد.  مهدي غضنفري در پاسخ 
به اين سوال كه چه پيش��نهادي براي عدم برداشت 
مازاد دولت از منابع صندوق توسعه ملي داريد، اظهار 
كرد: حقيقتا ما خوشحال مي شويم اگر در اين خصوص 
مطابق با قانون رفتار ش��ود كه براين اساس هم سهم 
صندوق از درآمدهاي نفتي را ۴۰ درصد تعريف كرده و 
هم اينكه مجوز افزايش سالانه حدود ۳ درصد بر منابع 
صندوق را داده است. اما متاسفانه برخي واقعيت هاي 
اجتماعي و اقتصادي باعث مي ش��ود دولت نتواند با 
سهم اندك خود از درآمدهاي نفتي، كشور را اداره كند 
و به همين دليل درخواس��ت برداشت بيشتر از سهم 
خود را دارند كه به طور طبيعي سهم نفت كم مي شود. 
اميدواريم با تحولاتي كه در توسعه روابط خارجي در 
حال انجام است و همچنين افزايش فروش نفت ايران، 
صندوق توسعه ملي به سهم قانوني ۴۰ درصدي خود از 
درآمدهاي نفتي برگردد. البته ما وظيفه خود مي دانيم 
در راستاي سياست هاي دولت به كاهش تورم و تحقق 

رشد ۸ درصدي اقتصاد كمك كنيم. 

سال 2۰22 براي اقتصاد جهان 
سخت تر از 2۰2۰ خواهد بود

رييس صندوق بين المللي پول، طي اظهاراتي پيش 
بيني كرد كه سال ۲۰۲۲ براي اقتصاد جهاني دشوارتر از 
سال ۲۰۲۰ خواهد بود، چرا كه شرايط كشورها به شدت 
متفاوت شده است. به گزارش نشنال نيوز، كريستالينا 
جورجيوا، رييس صندوق بين المللي پول، طي اظهاراتي 
روز جمعه اعلام كرد كه سال ۲۰۲۲ براي اقتصاد جهاني 
دش��وارتر از س��ال ۲۰۲۰ خواهد بود، چرا كه شرايط 
كشورها به شدت متفاوت شده است. جورجيوا خطاب 
به نمايندگان شركت كننده در مجمع جهاني اقتصاد 
كه به شكل مجازي برگزار شد، گفت كه كشورها بايد 
در رويكرد خود نسبت به چالش هاي پيش رو انعطاف 
پذير باشند و داده ها را ملاك تصميمات خود قرار دهند، 
چرا كه اقتصادهاي سراسر جهان با تورم بالا، ادامه بحران 
كوويد-۱۹ و در نتيجه اختلال زنجيره تامين و بدهي 
بالا دست و پنجه نرم مي كنند. جورجيوا در طي نشست 
مج��ازي مجمع جهاني اقتصاد گف��ت: ۲۰۲۲ مانند 
عبور از يك مسير پر مانع است، با تمام خطرات ناشي 
از تورم، تداوم )بحران( كوويد و س��طوح بالاي بدهي. 
وي افزود: سياست همه گيري )كرونا( همچنان يك 
سياست اقتصادي برتر براي سال ۲۰۲۲ باقي مي ماند. 
تا زماني كه در سراس��ر جهان حفاظت ايجاد نكنيم، 
همچنان شاهد اختلال خواهيم بود و آينده آن طور كه 
مي خواهيم روشن نخواهد بود، بنابراين، بايد بدانيم كه 
جهان مجبور است ميلياردها دلار براي مهار كوويد-۱۹ 
هزينه كند تا در نتيجه تريليون ها دلار از توليد به دست 
آورد. جورجيوا در حالي كه پيش بيني كرد بهبود اقتصاد 
جهاني در سال ۲۰۲۲ ادامه خواهد يافت، تأكيد كرد كه 
به دليل افزايش موارد ابتلا به كوويد-۱۹، علاوه بر »تورم 
بسيار پايدارتر از پيش بيني شده « و سطوح بي سابقه 

بدهي، سرعت اين روند كاهش مي يابد.

آغاز پرداخت وام هاي
زير ۱۰۰ ميليون بدون ضامن

وزي��ر ام��ور اقتص��ادي و دارايي از آغ��از پرداخت 
بدون ضامن تس��هيلات زي��ر ۱۰۰ ميليون تومان 
از س��وي بانك ه��اي زيرمجموعه اي��ن وزارتخانه 
به اف��راد حقوق بگير و مس��تمري بگير داراي رتبه 
اعتباري مناسب خبر داد. سيد احسان خاندوزي، 
گف��ت: الوع��ده وفا؛ ب��ا بخش��نامه وزارت اقتصاد 
و پيرو جلس��ه هفته قب��ل آق��اي رييس جمهور، 
بانك ه��اي زيرمجموعه اين وزارت مكلف ش��دند 
تسهيلات زير ۱۰۰ ميليون تومان افراد حقوق بگير 
و مس��تمري بگير داراي رتبه اعتباري مناسب )از 
بانك محل دريافت حقوق خود( را »بدون ضامن« 
انجام دهند. رييس جمهور هفته گذشته در نشست 
با تيم اقتصادي دولت و مديران ارش��د بانك هاي 
دولت��ي و خصوصي به بانك ها دس��تور داد كه نوع 
وثيقه گذاري وام هاي زي��ر ۱۰۰ ميليون تومان را 
به گون��ه اي تغيير دهند تا م��ردم بتوانند بر مبناي 
اعتبارسنجي تس��هيلات خُرد را آسان تر دريافت 
كنند. براس��اس اعلام وزير اقتص��اد پرداخت وام 
بدون ضامن در بانك هاي دولتي آغاز ش��ده است 
و صحبت هاي مع��اون وزير اقتص��اد حاكي از آن 
است كه شاغلين، بازنشستگان و مستمري بگيران 
دستگاه هاي اجرايي و ... مي توانند از شعبات بانكي 
كه حقوق دريافت مي كنند، تنها با يك نامه كسر از 
حقوق ۵۰ ميليون تومان بدون ضامن وام بگيرند. 
احسان خاندوزي در راستاي دستور رييس جمهور 
به بانك ها مبن��ي بر پرداخت تس��هيلات خرد به 
مردم از طريق اعتبارس��نجي به جاي اخذ وثيقه يا 
ضامن، اعلام كرد كه با بخش��نامه  وزارت اقتصاد، 
بانك هاي زيرمجموعه اين وزارتخانه مكلف شدند 
تسهيلات زير ۱۰۰ ميليون تومان افراد حقوق بگير و 
مستمري بگير داراي رتبه اعتباري مناسب )از بانك 
محل دريافت حقوق خود( را »بدون ضامن« انجام 
دهند. در اين زمينه، توضيحات تكميلي معاون امور 
بانكي وزير اقتصاد حاكي از آن اس��ت كه شاغلين، 
بازنشس��تگان و مس��تمري بگيران دستگاه هاي 
اجرايي اعم از وزارتخانه ها، سازمان ها، شركت هاي 
دولت��ي و... مي توانند از ش��عبات بانكي كه حقوق 
دريافت مي كنند، تنها با يك نامه كسر از حقوق ۵۰ 
ميليون تومان بدون ضامن وام بگيرند. همچنين، 
طبق اعلام عباس حسيني، متقاضيان دريافت وامي 
بالاي ۵۰ تا ۱۰۰ ميليون تومان بايد علاوه بر ارايه 
گواهي كسر از حقوق، يك سفته يا چك نيز تحويل 
دهن��د. وي كه در يك برنام��ه تلويزيوني صحبت 
 A، مي كرد، گفت: اين افراد بايد داراي رتبه اعتباري
B، C باشند و كاركنان شركت هاي بخش خصوصي 
كه داراي رتبه اعتباري A و B هستند نيز مي توانند تا 

سقف ۵۰ ميليون بدون ضامن وام بگيرند. 

لغو اخذ سود از ديركرد اقساط 
وام ها با دستور كار بانك مركزي

به دنب��ال بيانات مراجع عظام تقلي��د، بانك مركزي 
لغو اخذ سود از ديركرد اقساط وام ها را در دستور كار 
قرار داد. مصطف��ي قمري وفا مديركل روابط عمومي 
بانك مركزي اعلام كرد: موض��وع چگونگي لغو اخذ 
س��ود از ديركرد اقساط وام ها و تسهيلات بانكي كه از 
دغدغه هاي مهم مراجع عظام تقليد در ديدار رييس كل 
بانك مركزي در س��فر به قم بود )روز يكش��نبه( در 
جلس��ه هيات عامل بانك مركزي بررسي شد. اتخاذ 
تدابير اجرايي لازم در اين باره به طورجدي در دستور 
كار اعضاي هي��ات عامل بانك مركزي قرار گرفت. در 
سال هاي اخير مراجع عظام تقليد همواره در ديدارها 
با مس��وولان نظام بانكي دولت قبل خواستار لغو اخذ 
س��ود از ديركرد اقساط وام ها مي ش��دند و آن را جايز 
نمي دانستند. اكنون در دولت سيزدهم با توجه ويژه 
بانك مركزي به حفظ احكام ش��رعي در مسائل نظام 
بانكي، قرار است اين خواس��ته ديرينه مراجع عظام 
اجرايي شود. صالح آبادي رييس كل بانك مركزي هم 
هفته گذش��ته در جمع اعضاي »كارگروه تخصصي 
فقهي بانك مركزي« گفت: در راستاي نظارت بر اجراي 
مصوبات شوراي فقهي در نظام بانكي كشور، ناظران 
شرعي به كميته تطبيق بانك ها اضافه خواهند شد. 
وي با بيان اينكه تحول نظام بانكي بر اساس تطبيق با 
اصول فقهي و ش��رعي در اين دوره با جديت پيگيري 
خواهد شد، گفت: در اين راستا و در مرحله نخست حوزه 
نظارت بانك مركزي موظف شده است عملكرد بانك ها 
در اجراي اصول شرعي را در قالب فرم هاي مشخص 
به طور مس��تمر مورد بررس��ي ق��رار دهد.همچنين 
چهارچوب اضافه شدن افرادي به عنوان ناظر شرعي 
در كميته تطبيق بانك ها ب��ه منظور اجرا و نظارت بر 
مصوبات شوراي فقهي در اين ش��ورا در حال تدوين 
است. صالح آبادي يادآور شد: در همين راستا فهرست 
افرادي كه توسط شوراي فقهي احراز صلاحيت شوند 
در اختيار بانك ها قرار خواهد گرفت. رييس كل بانك 
مركزي همچنين بر ضرورت آموزش ضوابط فقهي و 
شرعي در حوزه بانكي به مديران ارشد و تمام پرسنل 
شبكه بانكي تاكيد و ابراز اميدواري كرد كه اين روند 
به بهبود فرآيندهاي بانكي در راس��تاي اجراي اصول 
بانكداري اسلامي منجر شود. مصباحي مقدم، رييس 
شوراي فقهي بانك مركزي نيز در اين نشست گفت: 
با حض��ور دكتر صالح آبادي در بانك مركزي ش��اهد 
افزاي��ش توجه اصول فقهي و ش��رعي در نظام بانكي 
كشور هس��تيم و اثربخشي تصميمات شوراي فقهي 
از اين به بعد بيش از پيش خواهد ش��د. وي در ادامه با 
تشكر از زحمات و نگاه ويژه دكتر صالح آبادي به جايگاه 
شوراي فقهي در س��اختار بانك مركزي گفت: مفاد 
ماده ۱۶ برنامه ششم توسعه در صورت نظارت جدي 
بر عملكرد بانك ها عملي خواهد شد. مصباحي مقدم 
تعميق و گسترش آموزش مباني بانكداري اسلامي در 
نظام بانكي را از ضروريات دانست و تأكيد كرد: تحول در 
نظام بانكي بر اساس اصول فقه اسلامي وظيفه شوراي 

فقهي و كارگروه تخصصي آن است.

تاثير قانون جديد چك بر رشد معاملات و كاهش سهم چك برگشتي

سكه ۱۲ ميليون و ۳۰۰  هزار تومان شد

رشد 39 درصدي مبلغ چك هاي مبادله اي در يك سال گذشته

زمينه سازي حذف ارز ۴2۰۰ توماني با تبليغات يك طرفه هنر نيست
گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |

يكشنبه، سوم بهمن ماه نرخ دلار در بازار آزاد به ۲۷۶۰۰ 
تومان رسيد و درهم نيز به قيمت ۷۶۲۰ تومان معامله 
شد. براين اساس قيمت سكه نيز به ۱۲ ميليون و ۳۰۰ 
هزار تومان رسيد. دلار در صرافي هاي بانكي با ۴۲ تومان 
كاهش قيمت نس��بت به روز گذشته، با نرخ ۲۵ هزار و 
۷۵۹ تومان معامله شد.قيمت فروش يورو با كاهش ۳۵۰ 
توماني قيمت نسبت به روز گذشته برابر با ۲۹ هزار و ۲۷ 
تومان بود. قيمت خريد هر دلار ۲۵ هزار و ۵۰۴ تومان و 
نرخ خريد هر يورو نيز ۲۸ هزار و ۷۴۰ هزار تومان اعلام 
شد.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل ارزي 
۲۵ هزار و ۲۸۰ تومان و نرخ فروش آن ۲۵ هزار و ۵۰۹ 
تومان بود.اين در حالي است كه نرخ خريد يورو در اين 
بازار ۲۸ هزار و ۶۸۰ تومان و نرخ فروش آن نيز ۲۸ هزار 
و ۹۴۱ تومان اعلام ش��د.همچنين در سامانه نيما در 
معاملات، حواله ي��ورو به قيمت ۲۷ هزار و ۸۸۹ تومان 
فروخت��ه و حواله دلار به بهاي ۲۴ ه��زار و ۵۸۲ تومان 
معامله شد.قيمت دلار از خردادماه وارد كانال ۲۶ هزار 
تومان شد و پس از آن در محدوده قيمت ۲۶ تا ۲۷ هزار 
تومان نوسان داش��ت. نرخ دلار از اواخر آذرماه و به طور 
مشخص از ۲۴ آذرماه در كانال ۲۷ هزار تومان ثابت مانده 
بود و از يك هفته گذشته پس از ۶ ماه دلار وارد كانال ۲۶ 
هزار تومان شد و با ادامه كاهش قيمت ها از ۲۷ دي ماه 
پس از چند ماه دوباره به كانال ۲۵ هزار تومان بازگشت.

قيمت سكه )يكشنبه، سوم بهمن ماه( در بازار تهران با 
۱۷۰ هزار تومان افزايش نسبت به روز گذشته، به ۱۲ 
ميليون و ۳۲۰ هزار تومان رسيد و سكه تمام بهار آزادي 
طرح قديم با قيمت ۱۲ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان معامله 
شد.همچنين نيم سكه بهار آزادي ۶ ميليون و ۷۵۰ هزار 
تومان، ربع سكه سه ميليون و ۸۰۰ هزار تومان و سكه 
يك گرمي ۲ ميليون و ۳۰۰ هزار تومان قيمت خورد.

علاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي ۱۸ عيار 
به يك ميليون و ۲۲۹ هزار تومان رس��يد و قيمت هر 
مثقال طلا نيز پنج  ميليون و ۳۲۵ هزار تومان شد.قيمت 
اونس جهاني طلا بدون تغيير قيمت نسبت به روز گذشته 

يك هزار و ۸۳۶ دلار و ۱۶ سنت معامله شد.

    زمينه سازي حذف ارز ۴2۰۰ توماني
 با تبليغات يك طرفه هنر نيست

نماين��ده تهران گفت: دولت و مجل��س مي توانند به جاي 
حذف ارز ترجيحي به سراغ حذف بودجه هاي غير ضروري 
دستگاه هايي بروند كه عملكرد مطلوبي ندارند و اختصاص 
بودجه براي آنها غير ضروري است.احمد نادري در جلسه 
علني )يكشنبه( مجلس در نطق ميان دستور خود بيان كرد: 
بخشي از سياست ها توسط بازماندگان دموكرات و نئوليبرال 
دولت قبلي هم اكنون در دولت آقاي رييسي تئوريزه و اجرايي 
مي شود. به طور مشخص كساني در سازمان برنامه و بودجه 
كشور نشسته اند كه پارسال در همين مجلس سينه چاك 
وجود ارز ترجيحي بودند و اكنون طرفدار دوآتش��ه حذف 
ارز ترجيحي هس��تند.وي با بيان اينكه يكي از اصلي ترين 
دلايلي كه براي حذف ارز ترجيحي ذكر مي ش��ود موضوع 
حذف دلالي و فساد اس��ت، گفت: اما واقعيت اين است كه 
فساد اقتصادي توس��ط مافيايي صورت گيرد كه يك سر 
آن مجموعه كاسبان تحريم قرار دارد و سر ديگر آن در بدنه 
برخي از دس��تگاه هاي دولتي كه حيات خود را در همين 
قبيل مفاسد جست وجو مي كردند، قرار دارد.نايب رييس 
اول كميسيون آموزش و تحقيقات اظهار كرد: همه مي دانند 
كه عليرغم بريز و بپاش هاي غير معمول و فس��ادهايي كه 
مافياي اقتصادي كشور در عرصه ارز ۴۲۰۰ توماني به عمل 
آورده اگر تاكنون اقلامي از كالاهاي اساسي هنوز به دست 
مردم مي رسد و سفره هاي مردم تا حدودي رنگ اين اقلام را 
مي بينند كه به دليل وجود اين ارز در بودجه سال هاي اخير 
بوده است. اين هنر نيست كه با تبليغات يكطرفه براي حذف 
اين ارز زمينه سازي شود و بودجه ۱۴۰۱ با ارز ۴۲۰۰ توماني 
خداحافظي كند و جاي آن را وعده هاي به ظاهر زيباي يارانه 
يا كارت اعتباري بگيرد.اين روش با شعار مردمي بودن دولت 
سيزدهم سازگاري ندارد و مردم با حذف ارز ۴۲۰۰ توماني 
در سال آينده دچار مشكلات عديده اقتصادي و معيشتي 
خواهند ش��د. هش��دار مي دهم نئوليبرال ها مي خواهند 
محرومان را عليه سيد محرومان بشورانند. نئوليبرال هاي 
متحد با سرمايه داران هيچگاه نسخه اي كه ذره اي به رفاه 
مرفهان بي درد خدش��ه وارد كن��د روي ميز نمي گذارند و 
نسخه هاي آنان همواره براي انتقال ثروت از جيب توده هاي 

محروم به سرمايه داران است.چرا كسي به اين سوال پاسخ 
نمي دهد كه چه نس��بتي ميان تئوريسين هاي نئوليبرال 
و ش��بكه بانكي است كه آنچه ش��بكه بانكي مي خواهد از 
زبان اينها بي��رون مي آيد و بانك ها هم تامين مالي ش��ان 
مي كنند؟نايب رييس اول كميسيون آموزش و تحقيقات با 
بيان اينكه با حذف ارز ترجيحي علاوه بر گران شدن كالاهاي 
اساسي دارو نيز دچار وضعيتي خواهد شد كه بي سابقه بوده و 
مردم را دچار تنگناي شديدي خواهد كرد، گفت: اين گراني 
قطعا بر ساير كالاها و حتي خدمات نيز تاثير خواهد گذاشت 
و كشور را وارد مرحله خطرناكي از اعتراض اقشار فقير خواهد 
كرد. دولت و مجلس مي توانند به جاي حذف ارز ترجيحي 
به سراغ حذف بودجه هاي غير ضروري دستگاه هايي بروند 
كه عملكرد مطلوبي ندارند و اختصاص بودجه براي آنها غير 
ضروري است.ما حق نداريم مردم را از حقوق طبيعي شان 
كه داشتن سهم از بيت المال است محروم كنيم. اگر قدرت 
برخورد با مافياي اقتصادي را نداريم مردم را تحت فشار قرار 
ندهيم و انتقام مافيا را از مردم نگيريم.نادري در تذكري در 
خصوص مجوز واردات برخي كالاهاي غير ضروري و لوكس 
بيان كرد: اين كالاها مورد مصرف طبقه اش��راف است كه 
در سال هاي گذشته وجود داش��ته و در بودجه ۱۴۰۱ نيز 
در نظر گرفته شده است. به دولت سيزدهم هشدار مي دهم 
كه مراقبت كنيد حامي حقيقي گفتمان انقلاب اسلامي و 
پرچمدار عدالت اجتماعي باشيد؛ چرا كه مردم از ما نخواهند 
پذيرفت كه شعار عدالت خواهي و توجه به مردم بدهيم اما 
در مقابل بخشي از بودجه كشور صرف واردات كالاهايي شود 
كه براي دهك هاي بالاي جامعه زمينه فخرفروشي فراهم 
مي كند و براي قشر محروم جامعه دردمندي و بي عدالتي 
توليد مي كند.با تخصي��ص بودجه هاي اينچنيني همان 
سياس��ت را تقويت مي كنيم و نتيجه همان مي ش��ود كه 
دشمن مي خواهد يعني افزايش درد توليد شده و نه تسكين 
و درمان آن. يكي از اصلي ترين ش��عارهاي انقلاب اسلامي 
احياي عدالت اجتماعي است. فقدان عدالت اجتماعي منجر 
به شكل گيري اختلافات اجتماعي و احساس فاصله طبقاتي 
است. شايسته نيست بعد از گذشت چهار دهه از عمر انقلاب 
اسلامي زمينه ساز اجراي گذاره هايي باشيم كه در نفي كامل 
مقوله عدالت اجتماعي است و علاوه بر ريزش سرمايه هاي 

اجتماعي توليد يأس عمومي مي كند و منجر به سرخوردگي 
مي ش��ود كه نهايتا موجب نارضايتي صاحبان اصلي اين 
انقلاب يعني محرومين و طبقات مس��تضعف مي ش��ود. 
دولت ها مي آيند و مي روند و فقط موفقيت و شكست آنها 
در برنامه ها در حافظه ملت مي ماند. دولت سيزدهم نيز از 
اين قاعده مستثني نيس��ت و به رغم دغدغه هاي شخص 
رييس جمهور اگر عملكرد دولتمردان اقتصادي وضعيت 
معيشت مردم را در وضعيت بدتري قرار دهد، هزينه زيادي 

به كشور وارد خواهد شد.

     حذف ارز ترجيحي بدون سازوكار معين 
مشكلات زيادي به دنبال دارد

نماينده مردم گرگان و آق قلا در مجلس تاكيد كرد: حذف 
ارز ترجيحي بدون در نظر گرفتن سازوكارهاي مشخص 
مش��كلات زيادي براي م��ردم به وي��ژه دهك هاي پايين 
جامعه ايجاد خواهد كرد.رمضانعلي سنگدويني در تذكري 
شفاهي در جريان جلسه علني مجلس بيان كرد: خبرهاي 
رسيده حاكي از لغو سفر رييس جمهور به استان گلستان 
است. مردم چشم انتظار رييس جمهور هستند.حذف ارز 
ترجيحي بدون در نظر گرفتن سازوكار مشخص مشكلات 
زيادي براي مردم به ويژه قشر ضعيف و دهكهاي پايين جامعه 
ايجاد مي كند كميسيون تلفيق به اين موضوع توجه داشته 
باشد.هيات رييس��ه مجلس بايد به همسان سازي حقوق 
بازنشستگان و ساماندهي نيروهاي شركتي و قراردادي، 
پيماني و حجمي توجه داشته و اين موضوع را در دستور كار 
قرار دهد.بيشتر مردم استان گلستان در سه دهك پايين 
جامعه هس��تند. ۱۶.۶ خانواده در اس��تان گلستان تحت 
پوشش كميته امداد يا بهزيس��تي مي باشند؛ ۴۰ درصد 
مردم استان فقير بوده و تحت پوشش هيچ سازماني نيستند؛ 
چگونه در بودجه سال آتي درآمد عمومي استان گلستان 
۲۱۷۷ ميليارد تومان يعني دو برابر سال جاري پيش بيني 
شده در حالي كه سرانه درآمد مردم گلستان نصف ميانگين 
كشوري است؟ دستور وزير نفت در جهت اكتشاف نفت و 
گاز در شمال گلستان اجرايي نشده است. انتظار مي رود هر 
چه سريعتر به اين موضوع رسيدگي شود. بحث تامين آب 

و برق از ديگر موضوعاتي است كه بايد به آن توجه گردد.



هلدينگ خليج فارس اين روزها درگير تحولات عجيب و 
غريب مديريتي شده است. طي روزهاي اخير عرضه بلوكي 
بخشي از سهام دولتي اين شركت مورد بحث قرار گرفت. 
پس از آنكه علي عسگري، رييس سابق صدا و سيما براي 
سكانداري بزرگ ترين شركت بازارسرمايه، حاشيه هاي 
زيادي به وجود آورد.  حال مخالفت ۱۰۰ تن از نمايندگان 
مجلس با واگذاري بخشي از س��هام دولت در قالب اصل 
۴۴ قانون اساس��ي كش��ور، چالش جديدي را براي اين 
شركت ايجاد كرده است. نمايندگان مجلس در نامه اي به 
رييس جمهوري خواستار بررسي و لغو واگذاري سهم ۱۸ 
درصدي دولت در هلدينگ خليج فارس شده اند. در حالي 
كه يكي از دغدغه هاي مهم مطرح شده در اين نامه را مي توان 
ابهام در ارزشگذاري صحيح و واقعي سهام اين شركت عنوان 
كرد اما با اين حال به نظر مي رسد اين مطالبات به دليل ترس 
از كاهش س��لطه دولت بر صنايع پتروش��يمي و از دست 
دادن سياست هاي مديريتي دولت مطرح شده است كه 
در اين صورت در تناقض كامل با اصول سياست هاي اصل 
۴۴ قانون اساسي و خصوصي سازي در كشور خواهد بود. 
شركت بازرسي فني بازرگاني پتروشيمي با ماهيت سهامي 
خاص در اسفندماه سال ۷۰ به منظور اجراي طرح الفين 
۱۲ ايجاد شد. در مهرماه ۷۲، نام شركت به بازرسان فني 
ايران تغيير يافت. در نهايت ام��ا آذرماه ۸۳ بود كه نام اين 
شركت به »صنايع پتروشيمي خليج فارس« تغيير يافت.  
پس از سه سال در بهمن ماه س��ال ۸۶، هيات وزيران اين 
شركت را در ليست شركت هاي مشمول واگذاري قرار داد. 
همچنين طبق جدول بند ۳ تصويب نامه هيات واگذاري 
در تاريخ ششم آذرماه ۱۳۸۷، شركت صنايع پتروشيمي 
خليج فارس مشمول واگذاري اعلام و مقرر شد بر اساس 
بند )ح( ماده ۱۹ قانون اصلاح موادي از قانون برنامه چهارم 
توسعه اين واگذاري انجام شود. همچنين به موجب مصوبه 
مجمع عمومي فوق العاده اس��فند ماه ۸۹ صاحبان سهام 
پتروشيمي خليج فارس، ضمن تصويب اساسنامه جديد، 
نام شركت به شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس و نوع 
آن به س��هامي عام تغيير يافت و به اين ترتيب اساسنامه 
جديد به تاييد سازمان بورس و اوراق بهادار رسيد و تغييرات 
اساسنامه شركت در اداره ثبت شركت ها و مالكيت صنعتي 
تهران ثبت ش��د. از س��وي ديگر هيات واگذاري سازمان 
خصوصي سازي مالكيت سهام ۱۵ شركت فرعي متعلق به 
شركت ملي صنايع پتروشيمي را پس از طي مراحل قانوني 
در پايان شهريورماه سال ۱۳۹۰ و به ارزش هاي دفتري به 
شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس )سهامي عام( منتقل 
كرد. چنانچه عنوان شد، اين شركت از سال ۸۷ مشمول 
واگذاري بوده است و اكنون سازمان خصوصي سازي در نظر 
دارد بخشي از سهام دولت در اين شركت را به صورت بلوكي 
عرضه كند؛ عرضه اي كه البته تاكنون با شكست مواجه و 
حالا با مخالفت نمايندگان مجلس نيز روبرو شده است. قرار 
بود سازمان خصوصي سازي سهام دولت در اين هلدينگ 
را طي س��ه مرحله در بلوك هاي ي��ك، دو و ۱۵ درصدي 
عرضه كند كه هر سه مرحله عرضه در نيمه نخست دي ماه 
با شكست مواجه ش��د. حالا اما سازمان خصوصي سازي 
اعلام كرده كه بلوك ۱۵ درصدي »فارس« را كه شامل ۴۳ 
ميليارد و ۵۰ ميليون سهم است به وكالت از سوي شركت 
ملي صنايع پتروشيمي در ششم بهمن  در بازار دوم بورس 

اوراق بهادار تهران عرضه خواهد كرد.

    ارزش گذاري نامفهوم سهام شركت
نمايندگان مجلس در بيان دلايل مخالفت خود با عرضه 
س��هام دولت در هلدينگ خليج فارس عنوان كرده اند كه 
بسياري از كارشناسان اقتصادي معتقد به ارزش بسيار بالاتر 
اين هلدينگ هستند؛ بنا بر آنچه در نامه نمايندگان مجلس 
آمده اس��ت، س��هم بيش از ۳۰ درصدي اين هلدينگ در 
صنعت پتروشيمي نمايانگر ارزش قريب ۳۰ ميليارد دلاري 
آن اس��ت كه در حال حاضر اين واگذاري با ارزش گذاري 
ح��دودا ۱۳ ميليارد دلاري در حال انجام اس��ت. موضوع 
ارزشگذاري سهام اين شركت يكي از موارد سوال برانگيز و 
از ديد كارشناسان حائزاهميت بوده است. اگرچه سازمان 

خصوصي سازي قيمت پايه در نظر گرفته شده براي بلوك 
۱۵ درصدي را از ۱۲ ه��زار و ۹۵۰ ريال در عرضه قبلي به 
۱۴ هزار ۷۰ ريال براي هر سهم در عرضه جديد تغيير داده 
است اما همچنان اين سوال مطرح مي شود كه با توجه به 
روند ريزشي بازار سرمايه و كاهش ارزش سهام شركت در 
روزه��اي ركودي بازار، اين نوع قيمت گذاري تا چه ميزان 
واقعي و صحيح ارزيابي مي ش��ود؟ در اين ميان مدل هاي 
ارزش گذاري مختلفي براي اين هلدينگ معرفي ش��ده 
است. اسماعيل غلامي معاون قيمت گذاري اسبق سازمان 
خصوصي سازي پيش از اين در گفت وگو با مهر، به روش هاي 
مختلف ارزش گذاري بلوك ۱۵ درصدي سهام هلدينگ 
خليج فارس اشاره كرده و گفته بود: »در روش تنزيل سود 
سهام )DDM( چنانچه با احتساب سود تقسيمي سال 
مالي قبل »فارس« اين ارزش گذاري محاسبه شود با توجه 
به تعداد ۲۸۷ ميليارد سهم، سودي بالغ بر ۱۷ هزار ميليارد 
تومان در مجمع سال مالي قبل تقسيم كرده است. چنانچه 
سال مالي جاري نيز مطابق با روال فعلي ادامه داشته باشد 
با فرض افزايش ۲۰ درصدي سود نقدي »فارس«، قيمت 
اين دارايي با تنزيل يا به اصطلاح ديسكانت سود تقسيمي 
در مجمع سالانه، از قيمت سهم در تابلوي معاملات بورس 
نيز كمتر خواهد بود. در روش سودآوري بر اساس دو سناريو 
ارزش گذاري بلوك ۱۵ درصدي سهام مديريتي هلدينگ 
پتروشيمي خليج فارس قابل بررسي است. به طوري كه 
چنانچه فرض كنيم در مجمع س��الانه تا ۵۰ درصد سود 
خالص بين سهامداران شركت تقسيم شود و با احتساب 
اينكه سالانه به سود شركت ۲۰ درصد افزوده شود، قيمت 
هر سهم اين بلوك به مبلغ ۸۰۰ تومان برآورد مي شود كه از 
تابلوي معاملات نيز پايين تر است. در سناريوي دوم اما اگر 
طي ۱۰ سال فرض شود سالانه تا ۲۰ درصد به سود خالص 
»فارس« افزوده مي شود و سپس از سال دهم به بعد سود 
خالص اين ش��ركت هر ساله تا ۱۰ درصد افزايش مي يابد 
مي توان محاسبه كرد كه در صورت تقسيم ۵۰ درصد سود 
خالص در مجمع، قيمت هر سهم هلدينگ خليج فارس 
۱,۰۵۰ توم��ان اس��ت. در روش ارزش��گذاري ديگ��ر اما 
ارزش گذاري بلوك ۱۵ درصدي سهام هلدينگ پتروشيمي 
خليج فارس با توجه به قدرت حق راي اين ميزان سهام كه 
معادل يك كرسي هيات مديره است مطابق با مقررات و 
دستورالعمل هاي بورس با احتساب قيمت تابلو به علاوه ۳۰ 
درصد براي هر سيت مديريتي، رقمي كه به دست مي آيد 
معادل ۱/۴۰۰ تومان به ازاي هر سهم است.« اكنون 
به نظر مي رسد قيمت پايه اعلامي از سوي سازمان 
خصوصي س��ازي براي عرضه مجدد س��هام دولت 

در اين هلدين��گ به آخرين روش گفته ش��ده و با 
احتساب حقوق سيت مديريتي نزديك شده است.

    دغدغه كاهش سلطه دولت بر صنايع
در اين ميان اما بررس��ي مفادنامه نمايندگان مجلس به 
رييس جمهوري براي توقف عرضه هلدينگ خليج فارس 
بيش از آنكه نگراني آنان از عرضه پايين تر از ارزش واقعي 
شركت را به ذهن متبادر كند، نشان دهنده ترس تاريخي 
از كاهش حاكميت دولت بر صنايع و در همين حال مقابله 
پنهان با آزادسازي اقتصاد و توسعه بخش خصوصي است.

به ويژه آنكه وسعت حوزه هاي سرمايه گذاري و فعاليت هاي 
هلدينگ خليج فارس به طرز وسوسه  كننده اي دولت را 
طي سال هاي اخير از عرضه سهام بازداشته است. آن طور 
كه در اساسنامه هلدينگ پتروشيمي خليج فارس تاكيد 
شده، سرمايه گذاري در سهام، واحدهاي سرمايه گذاري 
صندوق ها يا ساير اوراق بهادار داراي حق راي با هدف كسب 
انتفاع به طوري كه به تنهايي يا به همراه اشخاص تحت 
كنترل يا اش��خاص تحت كنترل واحد، كنترل شركت، 
موسسه يا صندوق سرمايه پذير را در اختيار گرفته يا در 
آن نفوذ قابل ملاحظه يابد يكي از موضوعات فعاليت هاي 
اين شركت است. در همين حال تهيه و توليد انواع مواد و 
محصولات پتروشيمي و شيميايي و فرآورده هاي فرعي 
آنها، انجام خدمات اجراي��ي در تهيه و خريد مواد اوليه و 
ماشين آلات براي اشخاص حقوقي سرمايه پذير، خدمات 
طراحي و مهندسي اصولي و تضمين پروژه ها براي اشخاص 
حقوقي سرمايه پذير از ديگر موضوعات فعاليت هاي اين 
هلدينگ است. اين در حالي است كه هلدينگ پتروشيمي 
خليج ف��ارس موض��وع فعاليت هاي فرعي خ��ود را نيز 
سرمايه گذاري در مسكوكات، فلزات گرانبها، گواهي سپرده 
بانكي و سپرده هاي سرمايه گذاري نزد بانك ها و موسسات 
مالي اعتباري مجاز، سرمايه گذاري در سهام، سهم الشركه، 
واحدهاي سرمايه گذاري صندوق ها يا ساير اوراق بهادار 
داراي حق راي ش��ركت ها، موسس��ات يا صندوق هاي 
س��رمايه گذاري با هدف كس��ب انتفاع، سرمايه گذاري 
در س��اير اوراق بهادار كه به طور معمول داراي حق راي 
نيس��ت و توانايي انتخاب مدير يا كنترل ناشر را به مالك 
اوراق بهادار نمي دهد، سرمايه گذاري در ساير دارايي ها از 
جمله دارايي هاي فيزيكي، پروژه هاي توليدي و پروژه هاي 
ساختماني با هدف كسب انتفاع، ارايه خدمات مرتبط با 
بازار اوراق بهادار از جمله پذيرش سمت در صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، تامين مالي بازارگردان��ي اوراق بهادار، 
مشاركت در تعهد پذيره نويس��ي اوراق بهادار و تضمين 

نقدش��وندگي، اصل يا حداقل س��ود اوراق بهادار عنوان 
كرده است. اين شركت همچنين داراي زيرمجموعه هاي 
متعددي است كه از جمله فعاليت آنها را مي توان تاسيس 
و به كارانداخت��ن كارخانه ها براي توليد و ذخيره كردن، 
حمل و نقل و فروش مواد ش��يميايي پتروشيمي، توليد 
و فروش انواع محصولات نفتي و پتروش��يمي، اداره امور 
شركت هاي عمليات غيرصنعتي، نظارت، هماهنگي و 
كنترل طرح ها و پروژه هاي شركت ملي صنايع پتروشيمي، 
فعاليت بازرگاني و اقتصادي )صنعتي، توليدي، خدماتي( 
و مواردي از اين دست برشمرد. در همين حال با توجه به 
قيمت بازار سهام شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس 
در حال حاضر ارزش بازار شركت ۲۹۰ هزار و ۴۴۴ ميليارد 
تومان است كه آن را در جايگاه نخست بازار سرمايه قرار 
مي دهد. اين شركت با حدود ۵/۲۸ ميليون تن ظرفيت 
توليد محصولات متنوع پتروشيميايي، شامل خوراك 
و س��وخت، آروماتيكي، پليمري، پايه و مواد شيميايي، 
بزرگ ترين شركت توليدكننده محصولات پتروشيمي 
در كشور است. اين بررس��ي اجمالي نشان مي دهد كه 
مديريت بر بزرگ ترين هلدينگ پتروش��يمي كشور تا 
چه ميزان مي تواند حساس و در عين حال وسوسه انگيز 
باشد. از همين رو به نظر مي رسد ترس از كاهش حاكميت 
دولت بر صنعت پتروشيمي و از دست دادن سيت هاي 
مديريتي يكي از مهم ترين انگيزه هاي مقابله مجلس با 
خصوصي سازي هلدينگ خليج فارس باشد. به ويژه آنكه 
در نامه نمايندگان مجلس به رييس جمهوري عنوان 
شده است: »با واگذاري س��هم ۱۸ درصدي دولت كه 
در ح��ال حاضر تحت مديريت وزارت نفت و ش��ركت 
ملي صنايع پتروشيمي است، عملا ابزار توسعه گري و 
نقش حاكميتي شركت ملي صنايع پتروشيمي از بين 
رفته و فلسفه وجودي آن زير سوال مي رود. به عبارتي 
ديگر نقش توس��عه گري دولت در صنعت پتروشيمي 
كاملا حذف خواهد ش��د و توسعه صنعت پتروشيمي 
كه در بعضي موارد خاص و استراتژيك بوده و جذابيت 
براي س��رمايه گذاران بخش خصوصي ندارد، نيازمند 
به س��رمايه گذاري و حضور جدي دولت براي تكميل 
زنجيره مه��م ارزش و متمايل كردن بخش خصوصي 
به مشاركت در اين سرمايه گذاري ها دارد. اين در حالي 
است كه شركت ملي صنايع پتروشيمي با دارا بودن سهام 
كمتر از بيست درصد هلدينگ خليج فارس، تنها ابزار 
سرمايه گذاري و حضور و برنامه ريزي در اجراي پروژه هاي 
استراتژيك را دارا بوده و واگذاري اين سهام قطعا دولت 
را از فعال سازي طرح هاي استراتژيك خلع يد مي كند.«
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قطع دست دلالان سيمان
با نظارت بر خريداران سيمان

مجيدي، كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه صنعت 
سيمان به عنوان يكي از صنايع استراتژيك و پيش نياز 
توسعه اقتصادي طي دهه هاي اخير فراز و نشيب بسياري 
را تجربه كرده اس��ت. گفت: انرژي در صنعت سيمان 
شامل دو بخش مصرف گاز و برق است، به طور متوسط 
براي توليد هر تن كلينكر، حدود ۱۰۰ متر مكعب گاز و 
همچنين۱۰۵ كيلو وات برق مصرف مي شود. مجيدي 
عنوان كرد: متاسفانه در خيلي از شركت هاي سيماني، 
مازوتي كه به كارخانه ها داده شده به شدت بي كيفيت 
ب��وده و انرژي حرارتي مورد ني��از را )حتي براي برخي 
كارخانه ها( تامين نكرده اس��ت به ط��وري كه برخي 
كارخانه ها دچار آسيب ديدگي در خط توليد شدند. او 
در ادامه با اشاره به اينكه با ورود سيمان به بورس كالا و 
پذيرش اكثر شركت هاي سيماني در بورس، دولت گامي 
بزرگ در جهت احياي صنعت سيمان كشور برداشت، 
افزود: با ورود سيمان به بورس كالا، حذف قيمت گذاري 
دستوري و سركوب قيمتي در اين صنعت اتفاق افتاد 
زيرا حذف قيمت گذاري دستوري از ابتداي آغاز به كار 
دولت سيزدهم به طور جدي مورد بررسي قرار گرفت و 
اقدامات مثبتي در راستاي لغو هر چه سريع تر اين نوع 
قيمت گذاري در اكثر محصولات مانند سيمان به كار 
گرفته شد. مجيدي ادامه داد: در حال حاضر صورت هاي 
مالي شركت هاي توليد سيمان نشان از يك حاشيه سود 
كوچك در صنعت سيمان دارد كه خوشبختانه سودده 
هستند. او با اشاره به اينكه روند قيمت كالاها ارتباطي 
با بستر معاملات يعني بورس كالا ندارد و اين عرضه و 
تقاضاست كه قيمت كالاها را كاهش يا افزايش مي دهد؛ 
اظهار كرد: بحث مربوط به انرژي، حقوق و دس��تمزد و 
قيمت مواد پتروشيمي از جمله مواردي هستند كه روي 
قيمت هر پاكت س��يمان تاثيرگذار است و بهاي تمام 
شده شركت ها را مي تواند افزايش دهد. مجيدي گفت: 
موضوع گاز و برق روي افزايش قيمت س��يمان بسيار 
تاثيرگذار است و بسياري از شركت ها را وارد زيان مي كند 
به اين معنا كه ب��ا افزايش قيمت انرژي، نرخ محصول 
نهايي سيمان هم بالا برود. او توضيح داد: با فرض اينكه 
قيمت براس��اس عرضه و تقاضا تعيين مي ش��ود، دو 
عامل مهم در عرضه و تقاضاي ش��ركت هاي سيماني 
وجود دارد كه مي تواند س��ود شركت ها را بسيار تحت 
تاثير قرار دهد. يكي از اين دو عامل، قطعي برق اس��ت 
كه باعث كاهش توليد مي شود. به گفته مجيدي؛ در 
صورت قطعي برق همانند سال گذشته، انتظار افزايش 
قيمت دور از انتظار نيست اما تفاوت آن با سال گذشته 
در اين است كه به واسطه قيمت گذاري دستوري سود 
ناشي از افزايش نرخ در بازار، به جيب دلالان هدايت شد 
ولي امس��ال انتظار مي رود سود به دست آمده نصيب 
توليدكنندگان ش��ود. او تاكيد كرد: شركت هايي كه 
موجوي كلينكر دارند در زمان قطعي برق با مش��كل 
مواجه نيس��تند و مي توانند فروش خوبي هم داشته 
و از بازار بهره مند ش��وند اما شركت هايي كه موجودي 
كلينكر ندارند، توليد آنها متوقف شده و فروش مناسبي 
نخواهند داشت و از افزايش قيمت بي بهره خواهند بود 
به گفته اين كارش��ناس؛ عرضه سيمان در بورس كالا 
به عنوان يك اتفاق بس��يار خوب مطرح است اما اين 
موضوع عارضه هايي را هم به دنبال دارد كه مي توان به 
دور بودن برخي شركت ها از مراكز اصلي مصرف سيمان 
كه شهرهاي بزرگ هستند اشاره كرد كه البته گواهي 
سپرده كالايي تا حدودي توانسته اين مشكل را برطرف 
كند. او با بيان اينكه سيمان به دو طريق بسته بندي و فله، 
توزيع و فروخته مي شود؛ خاطرنشان كرد: به طور مثال 
سيمان تهران در  بزرگ ترين بازار سيمان كشور در شهر 
تهران حدود ۶۰ درصد سيمان خود را به صورت فله به 

فروش مي رساند. 

اولويت بودجه ۱۴۰۱
 تمركز بر توليد و اشتغال

فاطمه محمدبيگي، عضو كميسيون بهداشت و 
درمان و نماينده مردم قزوي��ن، آبيك و البرز در 
مجلس ب��ا بيان اينكه ح��ذف ارز ترجيحي نبايد 
منجر به تورم و گراني شود از اهتمام مجلس براي 
ايج��اد اصلاحات در بودجه خبر داد و به خبرنگار 
پايگاه خبري بازار س��رمايه )س��نا( گفت: لايحه 
بودجه پيشنهادي دولت براي سال ۱۴۰۱ داراي 
نقاط قوت و ضعفي اس��ت كه تلاش مي ش��ود با 
هماهنگي دولت و مجلس اصلاح شود و از جمله 
نقاط مثبت بودجه ۱۴۰۱، كاهش شكاف درآمدها 
است. محمدبيگي ادامه داد: كنترل تورم و اعمال 
سياس��ت هاي حمايتي از معيشت مردم و اقشار 
آس��يب پذير بايد مورد اهتمام جدي دولت قرار 
گيرد به طوري كه در صورت اصلاح سياست هاي 
نرخ ارز ترجيحي، ش��وك هاي تورم��ي و تبعات 
اقتصادي و اجتماعي منفي ناشي از آن به خصوص 
براي افراد آسيب پذير جامعه وارد نشود؛ توجه ويژه 
به توليد و اشتغال و تس��ريع در اتمام پروژه هاي 
ناتمام زيرساختي بايد در اولويت برنامه هاي دولت 
قرار گيرد. نماينده مردم قزوين، آبيك و البرز در 
مجلس يازدهم اف��زود: به طور قطع مجلس تمام 
همت خ��ود را براي ايجاد اصلاح��ات لازم و رفع 
نواقص در بودجه به كار خواهد بس��ت تا تغيير به 
نفع مردم رقم بخورد و تحول در اصلاح س��اختار 
اقتصادي كش��ور و بهبود شرايط معيشتي مردم 

از جمله مطالبات جدي مجلس از دولت است.

چگونگي بازگشايي نمادها
در بورس تهران

سنا| مهدي زماني س��بزي، سرپرست معاونت 
عمليات بازار ش��ركت بورس اوراق بهادار تهران، 
در ارتباط با نحوه نظارت بر معاملات بورس تهران 
گفت: دس��تورالعمل اجرايي نحوه انجام معاملات 
در ب��ورس ته��ران و آيين نامه معام��لات در اين 
بورس، به طور مشخص حدود و ثغور فعاليت ناظر 
را مشخص كرده اس��ت و هر رفتار يا واكنش ناظر 
در بازار بايد بر اس��اس دو دستورالعمل و آيين نامه 
اصلي ياد شده و دستورالعمل هاي جانبي كه براي 
س��اير معاملات يا قراردادهايي همچ��ون قرارداد 
آتي يا قرارداد اختيار معامله مصوب ش��ده، باشد. 
مهدي زماني سبزي با بيان اينكه بورس بستر انجام 
معاملات اس��ت و بايد فضاي منصفانه و شفافي را 
نيز براي اين امر فراهم آورد، تصريح كرد: بورس به 
عنوان محل انجام معامله و دادوستد اوراق بهادار، 
بايد فضايي منصفانه، شفاف و كارا براي خريداران 
و فروشندگان، عرضه كنندگان و متقاضيان فراهم 
كند تا آنها بتوانند دارايي هاي مالي خود را عرضه يا 
خريداري كنند تا در نتيجه، معامله صورت پذيرد. 
او با اش��اره به ماده ۲۹ دس��تورالعمل نحوه انجام 
معاملات در بورس تهران ابراز كرد: براس��اس اين 
ماده، همه معاملات انجام ش��ده در بورس زماني 
قطعي اس��ت كه به تأييد مديرعامل بورس تهران 
برسد و براساس مواد ۳۰ و ۳۱، مديرعامل شركت 
بورس تهران در صورت بروز ش��رايطي كه در اين 
مواد آمده است، مي تواند بخشي از معاملات را تأييد 
نكند. سرپرست معاونت عمليات بازار شركت بورس 
تهران ادامه داد: مواردي همچون خطاي سيستمي، 
اشتباه از جانب كارگزار، فروخته شدن سهم مازاد 
به طوري كه مشمول معاملات عمده باشد يا رعايت 
نشدن اصل انصاف در تمام يا بخشي از معاملات، 
از جمله مواردي است كه مديرعامل شركت بورس 
تهران مي تواند بر اس��اس آنها بخشي از معاملات 
را تأيي��د نكن��د. او درخصوص نحوه بازگش��ايي 
نمادها گفت: فصل ششم دستورالعمل نحوه انجام 
معام��لات در بورس تهران، به بازگش��ايي نمادها 
اختصاص داده شده و در آنجا رويه كاملًا مشخص 
اس��ت. زماني سبزي با اش��اره به تبصره يك، ماده 
۲۲، عنوان كرد: بر اساس اين تبصره، اگر معامله اي 
صورت نپذي��رد يا اينكه معاملات انجام ش��ده در 
دوره حراج ناپيوسته توسط بورس تأييد نشود، به 
تشخيص بورس تهران و پس از اطلاع رساني، اين 
حراج بار ديگر در روز كاري بعدي اتفاق مي افتد تا 
اين فضا فراهم ش��ود كه خريداران و فروشندگان 
اقدام به معامله كنند. او در ارتباط با بازگشايي نمادها 
بيان كرد: نمادي كه به هر دليلي همچون افش��اي 
اطلاعات نوع »الف«، برگزاري مجامع عادي براي 
تقسيم سود و تصويب صورت هاي مالي و افزايش 
س��رمايه در مجامع فوق العاده متوقف شده و قرار 
است با دامنه باز بازگشايي شود، بر اساس چندين 
عامل كارشناسي بررسي مي ش��ود كه آيا شرايط 
براي كشف قيمت منصفانه فراهم شده است يا خير، 
چراكه قيمت كشف شده در مرحله پيش گشايش 
براي معاملات بعدي مورد استناد واقع مي شود. به 
گفته اين مقام مسوول، قيمت كشف شده در حراج 
ناپيوس��ته مرجع قيمت براي معاملات پيوس��ته 
خواهد بود. حجم معامله انجام شده در مدت زمان 
حراج ناپيوسته از جمله مواردي است كه به آن دقت 
مي شود. به بيان ديگر، اين پرسش مطرح است كه 
حجم معامله انجام شده چه نسبتي از حجم مبنا بوده 
است؟ اگر حجم معامله انجام شده برابر يا بيشتر از 
حجم مبنا باشد، اين علامت را مي دهد كه معاملات 
و قيمت كشف شده از حجم خوبي برخوردار بوده 
و مي تواند براي ادامه بازار مبنا قرار گيرد. سرپرست 
معاونت عمليات بازار ش��ركت بورس تهران ادامه 
داد: افزون بر موضوع يادشده، درصد نوسان قيمت 
كشف شده نيز حائز اهميت است؛ براي نمونه، اگر 
كشف قيمت س��همي بيش از دامنه مجاز نوسان 
باش��د براي اين موارد حساسيت بيشتري وجود 
دارد، به نحوي كه بايد حجم معامله انجام شده در 
حراج ناپيوسته، نسبت بيشتري از حجم مبنا باشد.

»تعادل« حواشي عدم عرضه هلدينگ خليج فارس را بررسي مي كند

ارزهاي اوليه در بن بست

ريزش بورس در دولت دوازدهم
ش��اهين چراغي، كارش��ناس و تحليلگر بازارس��هام به 
صحبت هاي عبدالناصر همتي رييس سابق بانك مركزي 
اشاره كرده و گفت: در چند روز گذشته رييس جمهوري از 
افزايش درآمد ارزي كشور خبر داد كه به دنبال آن »همتي« 
كليپي را منتش��ر و اعلام كرد كه اين افزايش تحت تأثير 
تغييرات ايجاد شده در كاموديتي ها يا نرخ جهاني صورت 
گرفته اس��ت. وي اظهار داشت: در ش��رايطي كه كشور و 
مردم نيازمند آرامش روحي هستند، چه ضرورتي دارد كه 
عبدالناصر همتي اقدام به مطرح كردن چنين صحبت هايي 
كند و باعث ايجاد حاش��يه در بين افكار عمومي شود، آيا 
انتش��ار كليپ هاي وي به وضعيت معيشتي مردم كمك 
خواهد كرد؟ دوران فعاليت انتخاباتي تمام ش��ده و ميزان 
اقبال مردم نيز به همتي در پاي صندوق هاي رأي مشخص 
شد. عضو سابق شوراي عالي بورس به نياز بخش خصوصي 
و مردم به آرامش در حوزه سياسي و اقتصادي اشاره كرد و 
گفت: اگر قرار باشد انتقاداتي به عملكرد مسوولان دولتي 
صورت بگيرد، بهتر اس��ت در ابتدا عملكرد »همتي« در 
دولت دوازدهم مورد توجه باشد و ايرادات فعاليت هاي وي 
ارزيابي شود؛ چراكه وي هيچگاه به توصيه هاي كارشناسي 
بخش خصوصي توجه نمي كرد. وي افزود: در زماني كه 
در شوراي عالي بورس حضور داشتم، شاپور محمدي به 
عنوان رييس سازمان بورس و اوراق بهادار تلاش زيادي 
كرد تا سهام پالايشگاه ها و بانك ها هر چه زودتر و قبل 
از افزايش ش��اخص بورس با قيمت منطقي و در قالب 
صندوق ها به مردم عرضه ش��ود اما به جز وزير اقتصاد، 
بدنه اقتصادي دولت و وزي��ر وقت نفت مخالف اصلي 

آن بودند.  چراغي گفت: ش��اپور محمدي در آن زمان 
به شدت پيگير افزايش سهام شناور شركت هاي بورسي 
بود كه با مخالف جدي همتي در شوراي بورس مواجه 
ش��د و در آن زمان نيز رييس جمهور به نظرات همتي 
بيش از ساير افراد در بدنه اقتصادي دولت توجه مي كرد.

    عدم تعامل همتي با بازار سرمايه
عضو سابق شوراي عالي بورس با بيان اينكه اگر شناورسازي 
س��هام در بورس تهران به خصوص در سهام زيرمجموعه 
وزارت رفاه يا بانك سپه در سنگ آهن، فولاد و بانك ملي و... 
به موقع انجام مي شد شايد شاهد افزايش شتابان شاخص 
بورس نبوديم، خاطرنشان كرد: بانك مركزي با بخشي نگري 
در اقتصاد كش��ور و عدم همراهي با وزير اقتصاد و رييس 
سازمان بورس وقت همه تلاش خود را كرد كه آوار نقدينگي 
و نابساماني پولي كشور را به صورت هدفمند به سمت بازار 
سرمايه هدايت و از افزايش قيمت ارز به هر طريقي جلوگيري 
كند. وي با بيان اينكه همتي هيچ نوع تعاملي را با بازار سرمايه 
نداشت و حتي مصوبات شوراي بورس را در جهت حمايت از 
بازار سرمايه به چالش مي انداخت، گفت: همتي در ابتداي 
س��ال ۹۹ به واسطه كاهش شديد و غيرواقعي كردن نرخ 
بهره بانكي باعث شد تا حجم نقدينگي بيشتري به سمت 
بورس هجوم آورد و زمينه افزايش شتابان شاخص بورس 
فراهم شود. وي اظهار داشت: اين موضوع بايد مورد توجه 
قرار گيرد كه اگرچه سرعت گردش نقدينگي در كوتاه مدت 
كمك كننده به تثبيت قيمت ارز است اما در دوران تحريم، 
چرخه اقتصاد كالايي و تسويه حساب مالي بين زنجيره توليد 

و فروش را دچار اختلال اساسي كرد و فعاليت هاي تجاري 
و توليدي را در داخل كش��ور با مشكلات جدي در تسويه 
وجوه مواجه كرد. چراغي ادامه داد: هجوم مردم به سمت 
رمزارزها، تعطيلي صرافي هاي مجاز و عدم برخورد با صرافان 
غيرمجاز در جابه جايي ارز، جابه جايي راحت ريال از طريق 
شبكه بانكي بدون هيچ گونه نظارت بر درگاه هاي ريالي و 
دستگاه هاي POS غيرمجاز از جمله مواردي بود كه در زمان 
مديريت همتي اتفاق افتاد و هيچ اقدام موثري نيز از سمت 
وي صورت نپذيرفت. عضو سابق شوراي عالي بورس با بيان 
اينكه همتي در زمان فعاليت خود در هيات دولت از افراد 
موثر و با نفوذ در دولت روحاني بود و وي تئوريسين اصلي 
اقتصادي در آن زمان به حساب مي آمد، گفت: ممنوعيت 
واردات كالاهايي كه يك شبه در دولت براي كاهش مصرف 
ارز به تصويب مي رسيد از اقدامات وي بود، همتي به عنوان 
يك اقتصاددان به درستي مي دانست كه بر اساس نظريه 
چرخ دنده اي مصرف در اقتصاد، مردم با بخش��نامه هاي 
يك شبه الگوي مصرف خود را تغيير نمي دهند.  به اعتقاد 
وي، اين تصميمات لحظه اي بدون شناخت از اقتصاد 
كالايي كشور به شدت قاچاق كالا را افزايش داد و ارز مورد 
نياز براي زنجيره قاچاق نيز به راحتي تأمين شد. چراغي 
اعلام كرد: همچنين دستكاري نرخ ارز در سامانه نيما 
باعث شد بخش زيادي از صادركنندگان قيمت كالاي 
صادراتي را در صادرات كمتر از ارزش واقعي اعلام كنند و 
در واردات هم به منظور كنترل قيمت ارز، ارزش واردات 
را بيش از ارزش واقعي اظهار كردند و ارز ايجاد شده عملًا 
براي مصرف كالاي قاچاق مورد استفاده قرار مي گرفت.

    علاقه عجيب »همتي«
 به اظهارنظر در فضاي مجازي

چراغي با اشاره به اينكه مصاحبه هاي انجام شده و وعده 
همتي در خصوص كاهش نرخ ارز منجر به بلاتكليفي 
صادركنندگان و واردكنندگان شد، گفت: افراد در اين 
سمت هاي حساس كمتر در فضاي مجازي حضور پيدا 
مي كنند، آلن گرينسپن ۱۸ سال رييس فدرال رزرو بود و 
به شدت از صحبت در رسانه ها خودداري مي كرد؛ چراكه 
به دنبال اين نبود تا با سخنان خود موجب تنش در بازارها 
شود، در حالي كه همتي علاقه عجيبي به اظهارنظر در 
فضاي مجازي و وعده به فعالين اقتصادي داشت. عضو 
سابق شوراي عالي بورس اعلام كرد: زماني كه رييس بانك 
مركزي وعده كاهش قيمت ارز مي دهد، واردكننده اين 
جملات را جدي تلقي مي كند و براي كاهش زيان واردات 
از واردات كالا صرف نظر خواهد كرد يا واردات را به تعويق 
مي اندازد، درنتيجه كالا در كشور با كمبود مواجه مي شود 
و اين امر زمينه ساز افزايش قيمت كالا مي شود. وي با بيان 
اينكه در دولت جدي��د انتقاداتي به وعده هاي دولت در 
بازار سرمايه وارد است و بهتر است هرچه سريع تر تكليف 
انرژي را مشخص و ريسك سرمايه گذاران را كاهش دهد، 
گفت: حسن دولت فعلي آن است كه هيچ گونه عملكرد 
مخالفي از سوي وزير صمت، بانك مركزي و وزير اقتصاد 
در راستاي مديريت اقتصاد كشور ديده نمي شود. دولت 
اگرچه با مشكلات جدي در بازار سرمايه و كسري بودجه 
مواجه است اما حداقل خودزني دروني ندارد و فعلًا يك 

صداي واحد از بدنه اقتصادي دولت شنيده مي شود.

ادامه از صفحه اول

 سهم اقتصاد ديجيتال كشورها 
رو به افزايش است

 دارايي ديجيتال هستند. به موازات اين اقدامات بانك 
مركزي نيز پروژه رمز ارز بانك مركزي را به مراحل نهايي 
خود رسانده و انتظار مي رود به زودي شاهد بهره برداري 
از آن باشيم. البته بايد ديد بانك مركزي قصد دارد از ارز 
ديجيتال يا رمزارز براي فعاليت كلان با كاربرد خدمات 
بين بانكي اس��تفاده كند يا قصد آن جايگزيني توكن 
ريال در پرداخت هاي خرد اس��ت. اين اقدامات بايد با 
همكاري بخش خصوصي، دولت و مجلس همگرا شود 
تا بتوانيم از اين فرصت بهترين بهره را ببريم. نبايد اجازه 
داد فضاي خاكستري بي قانوني اين حوزه مانع استفاده 
درست كشور از اين فرصت ها شود و تنها منجر به ضرر 
و زيان مردم و منفعت عده قليلي شود. آرامشي كه به 
واسطه قانونگذاري در اين حوزه فراهم مي شود، فرصت 
برابر و مفيدي را در خدمت سرمايه گذاران مي گذارد تا 
بتوانند با ريسك مديريت شده وارد اين فناوري شوند 
و با تركيب اين فناوري با س��اير فناوري هاي نوظهور، 
محصولات نوآورانه بيشتري را روانه بازار كنند. زيست بوم 
دارايي هاي ديجيتال در كشور هنوز در مرحله ابتدا است 
و تنوعي از نهادهاي اقتصادي و نوآوري ديگر بايد توسط 
بخش خصوصي در يك محيط رقابتي و قانوني ايجاد 
شود. جذابيت بازار رمزارز به نحوي بوده كه بدون اين 
مقررات و در محيط پر ريسك نيز تعداد قابل توجهي از 
هموطنان بخشي از دارايي خود را در آن سرمايه گذاري 
كرده اند. همچنين كسب وكارهاي نوآورانه اي نيز در 
اين بازار فعاليت هايي نظير صرافي هاي رمزارز راه اندازي 
كرده اند. البته در كنار آن، برخي سوءاستفاده ها نيز به 
ضرر مردم انجام گرفته كه اميد است با مواجهه فعال و 
آينده نگرانه كشور با اين فناوري ضمن حفظ دارايي هاي 
مردم، استفاده از اين فناوري در زندگي مردم موجب 
تسهيل و اعتماد بيشتر شود. همچنين بهره گيري از آن 
مي تواند نظام اداري و اقتصادي ما را دستخوش تغييرات 
چشمگير كرده كه اين به نفع ارتقاي اعتماد و كيفيت 

خدمات و رضايتمندي مردم است.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه س��الانه به تعداد خودروه��اي »موجود« در 
پايتخت 18 درصد اضافه مي شود، رشد نرخ »جايگزيني« 
خودروها »صفر« اس��ت. معن��ا و مفهوم اين گ��زاره كه 
ديروز در جلسه علني شوراي شهر تهران از سوي رييس 
پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ عنوان شد، رشد 
»تجمعي« خودروها در پايتخت اس��ت كه حاصلي جز 
طولاني تر شدن فزاينده »ترافيك« ندارد. اما سويه ديگر 
ماجرا، »ماندگاري« و تداوم تحرك »خودروهاي فرسوده« 
در تهران است كه معنا و مفهومي جز رشد فزاينده »آلودگي 
هوا« ندارد. سردار محمد حسين حميدي اما از »رشد صفر« 
حمل و نقل عمومي در برابر رشد »جمعيت« پايتخت هم 
سخن گفت. در كنار اين دو گسل فزاينده ترافيكي در تهران، 
سردار حميدي از كاهش »تصادفات و تلفات« در پايتخت 
نيز خبر داد. »صدور مجوز تردد براي اعضاي شوراي شهر 
و مديرعامل يكي از خودروس��ازان« و »انتقاد ش��ديد از 
چهارمين انتصاب غيرقانوني در شهرداري تهران« نيز دو 
موضوع كليدي جلسه علني ديروز شوراي شهر تهران بود.

    ترافيك؛ 10 درصد كمتر از پيشا كرونا
سردار حميدي با بيان اينكه شهر تهران از نظر ترافيكي 
مسائل مختلفي دارد اظهار كرد: حدود ۶۰۰ كشته در 
سال ناشي از تصادفات در تهران است. در تهران ميانگين 
روزانه 1۷۰۰ تصادف داري��م و ۲1 درصد از تصادفات 
كل كشور را به خود اختصاص مي دهد. نسبت به ادوار 
گذشته شرايط پيچيده تر شده است اما شرايط منظم تر 
اس��ت و با تلفات و آسيب هاي كمتري مواجه هستيم. 
سردار حميدي آماري از شرايط ترافيكي قبل و بعد و در 
زمان كرونا ارايه كرد و گفت: در سال ۹8، طول ترافيك 
8۷۳ كيلومتر بود، اما  در سال ۹۹ميانگين طول ترافيك 
كاهش يافت ولي در سال جاري اين آمار افزايش يافت و 
نسبت به قبل از كرونا هنوز 1۰ درصد فاصله داريم چرا كه 
بازگشايي مراكز آموزش به صورت جدي رخ نداده است. 
او با بيان اينكه در تهران سالانه شاهد رشد 18درصدي 
خودرو در س��طح شهر هس��تيم گفت: هر سال شاهد 
افزايش تعداد خودروي ش��ماره گذاري شده در سطح 
تهران هستيم اما خروج خودرو كم شده و جايگزيني 

خودروهاي فرسوده تقريبا متوقف شده است.

    تهران؛ نوزدهمين شهر آلوده جهان
سردار حميدي همچنين درخصوص آلودگي تهران 
گفت: برمبناي آمار سازمان بهداشت جهاني در سال 
۲۰۲1 تهران 1۹ امين شهر آلوده دنيا است. سرانه رشد 
جمعيت و رشد خودرو در تهران در حال بالا رفتن است 
كه اين منجر به تشديد آلودگي مي شود. او با بيان اينكه 
در تصادفات روند كاهشي داشتيم گفت: در تصادفات 
اقدامات موثري انجام و روند تصادفات به نحو مطلوبي 
كاهش يافته است.در سال ۹۰نزديك به 1۰۰۰ هزار 
نفر كشته داشتيم كه در سال گذشته ۵8۴ نفر منجر 
به فوت داش��تيم .اين نش��ان مي دهد در حوزه ايمني 
اقدامات همه بخش ها موثر بوده است اما كافي نيست. 
رييس پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ با اشاره 
به اعم معضلات شهر تهران گفت: مهم ترين مشكل در 
شهر تهران بحث خودرومحوري شهر است. آنقدري 
كه براي تس��هيل تردد خودروها در همه ادوار اهتمام 
داشتيم تقريبا جايي براي انسان ها در شهر وجود ندارد. 
نگاه انسان محوري لازمه مديريت است و كسي كه از 
خودروي شخصي اس��تفاده مي كند در صورت وجود 
حمل و نقل عمومي ايمن بايد هزينه آن را بدهد. سردار 
حميدي با تاكيد بر اينكه توسعه حمل و نقل عمومي 
به طور جدي متناس��ب با رشد جمعيت اتفاق نيفتاد 
اظهار كرد: س��هم حمل و نقل عمومي به ويژه در دوره 
كرونايي كاهش پيدا كرد. ما همچنان از اتوبوس هاي 
ديزلي استفاده مي كنيم كه دوره استفاده از آن گذشته 
است. او ادامه داد: در كشور در حدود ۶۰۰ ميليون تن 
كالا در سال روي زمين جابه جا مي شود كه حدود ۳۰ 
ت��ا ۴۰ درصد آن به تهران مي آي��د و دوباره از تهران به 
شهرهاي ديگر مي رود و اين جابه جايي ها هم معضلات 

زيست محيطي و هم ترافيكي ايجاد كرده است.

س��ردار حميدي گفت: يكي ديگر از مشكلات در تهران 
جاذبه هاي اقتصادي در هسته مركزي و پيراموني از جمله 
مال ها و مراكز تجاري و مسكوني است كه شرايط ترافيكي 
را به هم مي ريزد و در اين مكان ها ملاحظات ترافيكي ديده 
نمي شود.براي مثال بيمارس��تان شهداي تجريش 1۲۰ 
تخت داشته و الان به هزار و ۲۰۰ تخت مي رسد كه بدون 

پاركينگ معضل ترافيكي جدي ايجاد خواهد كرد.
او افزود: در هسته مركزي شهر نمايشگاه هاي پرمخاطب 
برگزار مي شود كه براي عامه مردم توجيه اقتصادي ندارد. 
در گذشته شهرداري تهران نمايشگاه شهر آفتاب را ايجاد 
كرد كه از آن استفاده شود و اگر نمايشگاه ها به شهر آفتاب 

منتقل شود در ترافيك موثر است.
او درباره جابه جايي موتورس��يكلت ها در تهران گفت: 
موتورسيكلت مشكل فراگير كشور است و سه برابر خودرو 
آلودگي دارد كه اگر عيب فني داشته باشد، هفت برابر هم 
مي شود. بي انضباطي ترافيكي متعلق به موتورسيكلت 
است و ۴۶ درصد كشته هاي تصادفات متعلق به آنهاست. 
موتورسيكلت سواراني كه تقريبا براي فرار از قانون از موتور 
استفاده مي كنند. سردار حميدي با بيان اينكه در زمينه 
موتورسيكلت دو نگاه وجود دارد گفت: يك نگاه مبتني بر 
قانون است و نگاه ديگر مبتني بر احساسات است كه هم 
در دولت و هم مجلس و جامعه وجود دارد كه مي گويد 
موتورسوار گناه دارد و معيشت او از اين راه تامين مي شود. 
پليس اگر جامعه محور باش��د باي��د ببيند جامعه چه 
مي گويد. وقتي در خيابان موتورسواري منجر به حادثه 
مي شود و جلوي او را مي گيريم و مردم مي گويند گناه 
دارد و به جاي حمايت از پليس از موتورسيكلت حمايت 
مي كنند از پليس چه توقعي است؟ طرح هاي آموزشي و 
عملياتي و اقناع سازي ما وجود دارد اما به حمايت مردم و 

مسوولان در اين فاز نياز داريم.

    ماجراي مجوز تردد در خط ويژه
بر اساس اين گزارش، پس از صحبت هاي سردار حميدي 
اعضاي شورا سوالات و تذكرهايي را مطرح كردند و سردار 
حميدي نيز به آنها پاسخ داد. هنوز از ماجراي سيلي زدن 
يكي از نمايندگان مجلس به س��رباز پليس راهنمايي و 
رانندگي به دليل منع او از تردد در خط ويژه اتوبوس هاي 
»بي.آر.تي« زمان زيادي نگذشته است. اما انگار اين »رانت« 
ترافيكي زير زبان برخي از مقام ها و مس��وولان مزه كرده 
است. ديروز، مهدي اقراريان، عضو شوراي شهر تهران در 
حضور سردار حميدي مدعي شد: براي مديرعامل يكي 
از خودروسازي ها صدور مجوز تردد از خطوط ويژه صادر 
شده است. من نماينده مردم حق ندارم از خط ويژه تردد 
كن��م و هيچ يك از نمايندگان نيز مجوز ت��ردد ندارند. اما 
چه مي شود در يك كشور به مديرعامل يك خودروسازي 
مجوز تردد ويژه مي دهند؟ اين يعني اشكالي وجود دارد 
و كس��اني چش��م هاي خود را روي خودروساز مي بندند. 
س��ردار حميدي در واكنش به تذكر اقراريان اظهار كرد: 
اولين كساني كه نس��بت به خط ويژه شكايت مي كنند 
همكاران ما هستند كه درها را باز و بسته مي كنند. در دنيا 
نيز چنين چيزي وجود ندارد كه پليس خط ويژه باز كند و 
بعد از تردد، آن را ببندند. سردار حميدي تاكيد كرد: همه 
را با هم ببينيم و فقط به خودمان نگاه نكنيم.در خط ويژه 
دستورالعملي وجود دارد كه براساس آن تعلق مي گيرد و 
عمدتا سازمان هاي مختلف هستند و براساس آن قالب ها 
بررسي مي شود و مقطعي به آنها مجوز داده مي شود و ممكن 
است به خيلي از درخواست ها تعلق نگيرد. در همين شورا 
هم دوستاني درخواست كردند و به آنها مجوز نداديم، يعني 
دستورالعمل به آنها تعلق نگرفت.ما به اين سيستم نقد كلي 
داريم. اقراريان در واكنش به صحبت هاي سردار حميدي 
گفت: اين شورا درخواستي نداشته است. سروري در واكنش 

به او گفت: شايد داشته و شما در جريان نيستيد  . اقراريان 
گفت: به خودروساز مجوز تردد داده مي شود. سردار حميدي 
در واكنش به صحبت هاي اقراريان گفت: به خيلي ها در خط 
ويژه مجوز مي دهند، چرا شما ناراحت مي شويد؟ براساس 
دس��تورالعمل اگر به كسي تعلق بگيرد مجوز مي دهيم و 
امنيت او را هم تامين مي كنيم. اين همه ترددي كه در سطح 
شهر صورت مي گيرد، نمي ش��ود از خط ويژه باشد. اصل 
خط ويژه اشكال دارد و هرجايي كه خط ويژه ايجاد مي شود 
اشكال دارد كه بحث كلي است اما نمي شود به همه مجوز 
خط ويژه داد. اگر تمايل داشتيد ليست مجوزهاي صادر شده 
را به شما تقديم مي كنم. رييس پليس راهور تهران بزرگ 
همچنين در حاشيه جلسه شوراي شهر به خبرنگاران گفت: 
در همه دوره ها، اعضاي شوراي شهر تهران درخواست مجوز 
تردد در خط ويژه را داشتند و مختص اين دوره نيست. در 
اين دوره هم درخواست شد اما من حضور ذهن ندارم. اما ما 
به هيچ كدام مجوز نداديم و ديگر اعضا هم پيگيري نكردند.

    سالي 15 هزار تلفات براي 60 هزار نفر!
محمد آقاميري، عضو كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي ش��هر تهران نيز گفت: ما دو غول خودروسازي 
داريم كه تا به آنها اش��اره مي كنيم مي گويند ۶۰ هزار 
كارمند بيكار مي شوند. آيا ما بايد براي بيكار شدن ۶۰ 
هزار كارمند، سالانه 1۵ هزار نفر تلفات بدهيم؟ آقاميري 
اظهار كرد: مردم ما خودروي ايمن سوار نمي شوند. در 
اتوبان سرعت خودرو 1۲۰ كيلومتر مي شود همه تن و 
بدنشان مي لرزد كه اگر اتفاقي بيفتد چه مي شود؟ نمونه 
آن تصادف زنجيره اي اخير كه ايربگ يكي از خودروها هم 
باز نشد. اگر ۵۰ خودروي خارجي به هم مي خوردند آنقدر 
تلفات داشت؟ خواهش مي كنم به خودروسازها فشار 
بياوريد چرا كه نقش شما در اين زمينه خيلي موثر است.
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انحراف 78 درصدي 
شركت هاي شهرداري از بودجه

در جريان بررسي تفريغ بودجه سال 1۳۹۹ شهرداري 
تهران عنوان شد: تنها دو سازمان بهشت زهرا و سازمان 
فناوري اطلاعات ش��هرداري مازاد درآمدشان را به 
حساب شهرداري واريز كردند و شركت هاي تابعه ۷8 
درصد انحراف از عملكرد داش��ته اند. اعضاي شوراي 
شهر در جلسه ديروز اين ش��وراي به بررسي لايحه 
ش��هرداري تهران در خصوص » تفريغ بودجه سال 
1۳۹۹ شهرداري تهران « پرداختند.  گل محمدي، 
حس��ابرس منتخب ش��ورا با ارايه گ��زارش در اين 
زمينه گفت: به صورت خلاصه كل درآمدها و منابع 
شهردراي براساس بودجه حدود ۳۰ هزار ميليارد بوده 
اس��ت كه به دو بخش درآمدي و منابع قابل تفكيك 
است. وي افزود: ميزان سرجمع درآمدهاي وصولي 
 و محقق ش��ده ۳1 هزار ميليارد تومان بوده اس��ت.

 گل محمدي با اش��اره به اينكه از ميان سازمان هاي 
وابسته به جز بهشت زهرا و بخش كوچكي از سازمان 
فناوري اطلاعات ديگر سازمان ها مازاد درامدشان را 
به حساب شهرداري واريز نكرده اند. گفت: شركت ها 
نيز مكلف شده بودند سود انباشته شان را به حساب 
خزان��ه داري واري��ز كنند كه ۷8 درص��د انحراف از 
عملكرد داشته اند. آخوندي با اشاره به اينكه شهرداري 
در س��ال ۹۹ براساس گزارش ارايه ش��ده ۲۷ هزار و 
1۰۰ ميليارد عملكرد داشته است، گفت: در بودجه 
سالانه صرفا موارد ريالي مطرح مي شود. وي ادامه داد: 
شهرداري با اصلاح فرايندها، ارايه مستندات تا يك ماه 
ديگر گزارش ارايه كند و دلايل عدم تحقق رديف هاي 
عوارض عمومي و وجوه شهرداري را اعلام كند و اينكه 
چرا درآمد برخي سازمان ها به حساب شهرداري واريز 
نشده است. رييس كميسيون برنامه وبودجه اظهار 
داشت شهرداري بايد درباره ۴۳ مورد از تبصره هاي 
بودجه گزارش ارايه دهد و مواردي كه مس��تنداتش 
رعايت نش��ده به ش��ورا ارايه كند. مهدي عباسي در 
تذكري نس��بت به عدم اختصاص وقت كافي براي 
رسيدگي به لوايح و طرح ها در شوراي شهر و همچنين 
عدم اشاره به محتواي لوايح و طرح ا انتقاد كرد و ادامه 
داد: اگر قرار است فوريتي به صحن بياد حتي يك روز 
قبل به اعضا اعلام شود. اماني بودجه هاي شهرداري را 
عملياتي ندانست و گفت: بودجه ما سنتي بسته مي شد 
در حالي كه درآمد تعهدي است. وي با اشاره به عدم 
وصول درآمدها ۲۷ درصد از درآمدهاي شهرداري 
در سال ۹۹ گفت: امسال هم كه ۵۰ درصد افزايش 
بودجه داشته ايم و مطمئنا سال آينده در گزارش 
تفريغ بودجه خودش را نش��ان مي دهد. اين عضو 
ش��وراي ش��هر با بيان اينكه بودجه شهرداري در 
سال، ۹۹ ۵۰ درصد عمراني و ۵۰ درصد جاري بوده 
است افزود: اين يعني ۲۰درصد هزينه هاي جاري 
ش��هرداري افزايش يافته است. همچنين درآمد 
سازمان ها كه قرار بوده است به حساب شهرداري 
واريز شود تنها در حداقل واريز كردندو شركت ها 
۷8 درص��د عدم تحقق داش��ته اند. در نهايت اين 

گزارش با 1۶ راي به تصويب رسيد.

اجاره بها
بر سكوي سوم تورم ايستاد

نرخ اجاره بها در دي ماه امس��ال با افزايش ۴.۶ درصد 
نسبت به ماه گذشته رتبه سوم بيشترين افزايش ماهيانه 
قيمت را در بين كالاها و خدمات به خود اختصاص داد 
و آمار كماكان از بي تاثيري تعيين س��قف مجاز براي 
رش��د اجاره بها حكايت دارد؛ از طرف ديگر وزارت راه 
و شهرسازي تحليل كرده كه افزايش قيمت مسكن با 
تأخير منجر به افزايش قيمت رهن و اجاره مي شود. به 
گزارش ايسنا، مطابق اعلام مركز آمار ايران در دي ماه 
1۴۰۰ درصد تغيير شاخص اجاره مسكن نسبت به ماه 
مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه اجاره( نيز ۲8.۶ 
درصد اعلام شده است. همچنين درصد تغيير شاخص 
اجاره مسكن در 1۲ ماهه منتهي به ماه دي ماه 1۴۰۰ 
)تورم سالانه اجاره بها( ۲۶.۹ درصد اعلام شده است. اين 
در حالي است كه نرخ تورم نقطه به نقطه و تورم سالانه 
مسكن )قيمت مسكن( به ترتيب ۲8.۶ و ۲۷.1 درصد 
اعلام شد. با توجه به اين آمار، اجاره بهاي مسكن در يك 
ماه گذشته رتبه سوم تورم را در بين كالاها و خدمات 
به خود اختصاص داده و كارشناسان معتقدند به علت 
جا ماندن تورم اجاره نسبت به قيمت مسكن، روند 

افزايش اجاره بها ادامه خواهد داشت.

سقف معافيت مالياتي خانه هاي 
لوكس 20 ميليارد تومان شد

رحيم زارع، سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
1۴۰1 گفت كه سقف معافيت مالياتي خانه هاي لوكس 
و باغ ويلاهاي گران قيمت افزايش پيدا كرد. رحيم زارع 
در گفت وگو با ايسنا در توضيح آخرين مصوبه كميسيون 
تلفيق بودجه 1۴۰1 گفت: بر اين اساس خانه هايي با 
ارزش روز تا س��قف ۲۰ ميليارد تومان معاف از ماليات 
شدند. ماليات خانه و باغ ويلاهاي گران قيمت نسبت به 
مازاد ۲۰ تا ۲۵ ميليارد تومان يك در هزار و نسبت به مازاد 
۲۵ تا ۳۵ ميليارد تومان دو در هزار نسبت به مازاد ۳۵ تا 
۵۰ ميليارد تومان سه در هزار نسبت به مازاد ۵۰ تا ۷۰ 
ميليارد تومان چهار در هزار و نسبت به مازاد ۷۰ ميليارد 

تومان پنج در هزار ماليات بر دارايي سالانه آنها است.

هشدار آلودگي هوا
در تهران، كرج و اصفهان

كبري رفيعي، كارش��ناس س��ازمان هواشناسي از 
افزايش آلاينده هاي جوي در شهرهاي تهران، كرج 
و اصفهان تا روز سه شنبه و ناسالم بودن هواي براي 
همه گروه هاي سني خبر داد. رفيعي درباره وضعيت 
آب و هواي كشور به ايرنا گفت: در پي افزايش غلظت 
آلاينده هاي جوي و كاهش كيفيت هوا، در صورت 
عدم كنترل منابع آلاينده )ثابت و متحرك(، افزايش 
آلودگي هوا تا حد ناسالم براي گروه هاي حساس و در 
مناطق پرتردد و صنعتي احتمال افزايش آلودگي هوا 
در حد ناسالم براي همه گروه ها وجود دارد. وي افزود: 
با هدف كنترل اين وضعيت، اجتناب از رفت و آمدهاي 
غير ضروري در سطح شهر، به ويژه براي سالمندان، 
كودكان و افراد با سابقه بيماري، پرهيز از فعاليت هاي 
فيزيكي و ورزش��ي در فضاي ب��از، مديريت مصرف 
سوخت هاي فسيلي و زمان فعاليت واحدهاي صنعتي 

در سطح و حومه كلان شهرها توصيه شده است.

امكان ويرايش اطلاعات سكونتي 
دريافت كنندگان پيامك مالياتي

محمود محمودزاده، معاون وزير راه و شهرسازي از امكان 
ويرايش و اصلاح اطلاعات سكونتي در سامانه املاك و 
اسكان با هدف شناسايي و تعيين دقيق خانه هاي خالي 
خبر داد. به گزارش تسنيم، محمودزاده با اشاره به امكان 
ويرايش اطلاعات س��امانه املاك و اسكان افرادي كه 
پيامك خانه هاي خالي را دريافت كرده اند، گفت:  اگر هنوز 
خانواري وضعيت سكونتي خود را تعيين نكرده، بهتر 
است نسبت به درج اطلاعات سكونتي خود اقدام كند. 
وي درباره پيامك خانه هاي خالي كه به برخي شهروندان 
ارسال ش��د، افزود: اطلاعات سكونتي بخش عمده اي 
از افراد در س��امانه املاك و اسكان وجود دارد و هنگام 
مراجعه به سامانه ملاحظه خواهند كرد كه اطلاعات 
هويتي و سكوني آنها در سامانه موجود است، اما ممكن 
است نياز به مراجعه و ويرايش داشته باشد. محمودزاده 
با بيان اينكه پيامك خانه هاي خالي براي افرادي ارسال 
شد كه س��كونت در آنها ثبت نشده است، افزود: ما اين 
خانه ها را معادل خالي خان��ه در نظر نگرفته ايم، بلكه 
به معناي اين بود كه واحد مسكوني با اين مشخصات 
موجود است كه اقامت در آن ثبت نشده است. وي گفت: 
بر اين اساس روند قانوني ارسال پيامك صورت گرفت 
تا اصلاح و ويراش اطلاعات از سوي مالكان انجام شود 
و اگر واحد ثبت شده از سوي خود مالك يا فرد ديگري 
درحال استفاده اس��ت، مشخصات اجاره و سكونت در 
سامانه ثبت شود. معاون مسكن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازي يادآور شد: قانونگذار مهلتي را براي ثبت نام 
در سامانه املاك و اسكان در نظر گرفته است تا در اين 
تاريخ خود اظهاري انجام شود. خوداظهاري به مفهوم 
تاييد اطلاعات موجود در سيس��تم اس��ت و اگر تاييد 
نكنند يعني اطلاعات در سيستم درست است. بر اساس 
اين گزارش، نخستين فهرست قطعي شناسايي شده 
از خانه هاي خالي كه مع��ادل يك ميليون و 1۷۰ هزار 
واحد است، ۲8 دي ماه در وزارت راه و شهرسازي تكميل 
و براي صدور قبض هاي مالياتي قبل از پايان س��ال به 
سازمان امور مالياتي ارسال شد. بر اساس اصلاحيه ماده 
۵۴ مكرر قانون ماليات هاي مستقيم مصوب آذرماه 
1۳۹۹، اگر واحد مسكوني در شهر هاي بالاي 1۰۰ 
هزار نفر بيش از 1۲۰ روز خالي از سكنه باشد، مشمول 
ماليات مي شود و به ازاي هر ماه بيش از زمان مذكور، 
ماهانه مشمول مالياتي بر مبناي ماليات بر درآمد اجاره 
به شرح ضرايب س��ال نخست معادل ۶ برابر ماليات 
متعلقه، سال دوم معادل 1۲ برابر ماليات متعلقه و سال 
سوم به بعد معادل 18 برابر ماليات متعلقه خواهد شد.

ورود آموزش مباني
آلودگي هوا به مدارس تهران

سيدمحمدمهدي ميرزايي قمي، مديرعامل شركت 
كنترل كيفيت هواي تهران از آموزش مباني آلودگي 
هوا به ۹۰۰۰ معلم و مدير مدارس تهران همزمان با 
هفته هواي پاك خبر داد. به گزارش ايسنا، ميرزايي 
قمي با اعلام اين خبر گفت: از جمله مهم ترين اقدامات 
صورت گرفته، برگزاري رويداد مباني آلودگي هوا و 
وضعيت آلاينده ها در ش��هر تهران است. در همين 
جهت براي نخستين بار با همكاري اداره كل آموزش 
و پرورش استان تهران، دوره هاي آموزشي مربوط به 
مباحث آلودگي هوا به صورت آنلاين و آفلاين براي 
آشنايي ۹۰۰۰ نفر از معلمان و مديران كليه مقاطع 
مدارس شهرستان هاي استان تهران شركت كردند.  
وي افزود: آش��نايي با آلاينده هاي معيار و انتشار آن 
در ش��هر تهران، آلاينده هاي اولي��ه و ثانويه كه در 
هواي پايتخت منتشر مي شوند، اثرات آلاينده ها بر 
سلامت انسان، سهم منابع ثابت و متحرك در انتشار 
اكسيدها و ذرات آلاينده هوا، روند تغييرات غلظت 
آلاينده ها كه در ارتباط مس��تقيم با ترافيك است، 
استانداردها و نحوه محاس��به شاخص كيفيت هوا 
)AQI(، مقايسه ش��اخص كيفيت هواي پنج سال 
اخير تهران، مسائل استاندارد وسايل نقليه، معرفي 
كاتاليس��ت فيلتر دوده و نقش نهادهاي مسوول و 
مردم در كاهش آلودگي هوا بخش هايي بود كه در اين 
رويداد به معلمان و مديران ارايه شد. اين برنامه هاي 
آموزش��ي در طول س��ال نيز ادامه خواهد داشت و 
فيلم هاي آموزشي و منابع مختلف به منظور مطالعه 
در اختيار معلمان قرار گرفت. ميرزايي قمي تاكيد 
كرد: آموزش رفتارهاي شهروندي بر افزايش كيفيت 
زندگي شهري بسياراثرگذار است و اين آموزه ها به 
تقويت اخلاق اجتماعي و بسط همبستگي اجتماعي 
يك جامعه كمك خواهد كرد. به گفته وي، آموزش 
شهروندي بخشي از وظايف مديريت شهري است 
كه بايد براي توس��عه آن اقدام جدي انجام شود. به 
گزارش روابط عمومي شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران، برگزاري دوره آموزشي حضوري آلودگي هوا با 
همكاري شهرداري منطقه ۹ از ديگر برنامه هاي هفته 
هواي پاك است كه يكشنبه )۳ بهمن ماه( با حضور 
مس��وولان آموزش هاي ترافيك مناط��ق ۲۲ گانه 
شهرداري تهران در بوستان آموزش ترافيك منطقه ۹ 
برگزار مي شود. همچنين روز دوشنبه )۴ بهمن ماه( 
برنامه بازديد س��فيران ترافيك از ايس��تگاه هاي 
س��نجش آلودگي هوا در بوستان آموزش ترافيك 
منطقه ۵ برگزار خواهد شد. در روزهاي ۶ و ۷ بهمن 
هم نشست تخصصي و پنل علمي با موضوع آلودگي 
هوا و صدا در حاشيه رويداد فرهنگي ترويجي حمل 

و نقل پاك در بوستان گفت وگو برگزار مي شود.

رييس پليس راهور تهران بزرگ پشت پرده »ترافيك و آلودگي هوا« را روايت كرد

رشد 4.4 درصدي عرضه فايل به بازار؛ افزايش 35 درصدي بازديد آگهي هاي ملكي

2 گسل ترافيكي پايتخت

تصوير مبهم از تحولات دي ماه بازار مسكن
گروه راه و شهرسازي|

داده هاي به دست آمده از يك سامانه آگهي ملك در فضاي 
مجازي حاكي از رشد ۴.۴ درصدي عرضه فايل هاي آگهي 
شده در ديماه نسبت به ماه گذشته است. در اين دوره زماني، 
بازديد از آگهي هاي ملكي ۳۵ درصد )حدود ۷ برابر رشد 
تعداد آگهي ها( افزايش يافته است. به گزارش »تعادل«، 
اين داده هاي به خودي خود حاوي معناي خاصي نيستند. 
چه آنكه بر اساس پژوهش هاي انجام شده در علوم ارتباطات، 
آگهي دهندگان، پس از درج آگهي، به دليل نياز به رصد بازار 
و اطلاع از نوس��ان هاي قيمتي به يكي از بازديدكنندگان 
آگهي تبديل مي شوند تا در صورت لزوم قيمت درج شده 
براي آگهي خود را تعديل كنند. از اين رو، دستكم ۵ درصد 
)حداكثر 1۵ درصد( از رشد ۳۵ درصدي آگهي ها، مربوط 
به اين پديده ارتباطي است. اما رش��د ۲۰ تا ۳۰ درصدي 
بازديد از آگهي ها فروش ملك الزاما به معناي خريد ملك يا 
تناظر يك به يك هر بازديد، يك معامله نيست. رشد ۲.۵ 
درصدي قيمت هاي پيشنهادي در آگهي ها را نيز مي توان 
به عنوان يك »مانع« در انجام معامله ملكي در ماه گذشته 
به شمار آورد. چه آنكه در دي ماه، بنابر آمار مراجع رسمي، 
تورم ماهانه حدود ۰.۷ درصد بوده و در نتيجه قيمت هاي 
پيشنهادي بسيار فراتر از نرخ تورم ماهانه پيشنهاد شده اند 

كه به احتمال زياد همين اضافه »پرش« در شرايطي كه 
متغيرهاي غيراقتصادي مانند مذاكرات هسته اي، در روند 
مثبتي قرار دارند، منجر به تعميق ركود معاملاتي در ديماه 
شود. در عين حال، براي تحليل شرايط بازار مسكن در ديماه 

بايد منتظر انتشار آمار رسمي از تحولات اين بازار باشيم.

    رشد 2.5 درصدي قيمت هاي پيشنهادي
آنگونه كه ايسنا گزارش كرده است، آمار غيررسمي، رشد ۳۵ 
درصدي بازديد از آگهي هاي ملكي و افزايش ۲.۵ درصدي 
قيمت مسكن ش��هر تهران در دي ماه نسبت به آذرماه را 
نش��ان مي دهد. مطابق بررسي هاي خام كه از آگهي هاي 
ملكي شهر تهران با وزن دهي به مناطق بر اساس معاملات 
قطعي به دست آمده، متوسط قيمت مسكن از متري ۳۲.۹ 
ميليون تومان در آذرماه 1۴۰۰ به ۳۳.۷ ميليون تومان در 

دي ماه رسيده كه از افزايش ۲.۵ درصدي حكايت دارد.
در ماه گذش��ته تمايل براي خريد مسكن در پايتخت نيز 
افزايش يافته است. تغييرات ميزان بازديد آگهي هاي دي 
ماه در مقايسه با آذرماه از افزايش ۳۵ درصدي حكايت دارد. 
تعداد آگهي ها نيز كه به عنوان شاخصي براي ميزان عرضه 
و تمايل براي فروش مسكن تلقي مي شود ۴.۴ درصد رشد 
نشان مي دهد كه نسبت به افزايش تقاضا بسيار كمتر بوده 

است. بر اساس اين آمار كه از سامانه كيليد به دست آمده، 
تقاضا براي رهن و اجاره در تهران نسبت به ماه قبل تغيير 
محسوسي نداشته، اما نرخ اجاره مسكن در آگهي ها ۴.۲ 
درصد در مقايسه با ماه گذشته افزايش دارد. اين برآورد با 
آمار مركز آمار ايران كه رشد ۴.۶ درصدي ماهيانه قيمت 

اجاره در كل كشور را نشان مي دهد تطبيق دارد.
رشد نسبي قيمت مسكن در ماه هاي پاياني سال، مساله اي 
دور از انتظار نيست و معمولا در سال هاي گذشته نيز اتفاق 
افتاده است. با پيش فرض مطابقت اين آمارهاي غيررسمي 
با گزارش بانك مركزي كه طي روزهاي آينده ارايه مي شود 
در سه ماه گذشته تورم ماهيانه مسكن در تهران به ترتيب 
1.۲ درصد، 1.8 درصد و ۲.۵ درصد بوده كه نشان مي دهد 
مطابق پيش بيني ها بازار با نزديك ش��دن به ش��ب عيد 

مقداري رونق گرفته است.
با تحرك بازار مسكن همزمان با مذاكرات 1+۴ بازارهاي ارز، 
بورس و كريپتو )رمزارز( با مقداري ريزش مواجه شده اند. 
اين در حالي است كه پس از زمزمه هاي انتشار اولين ليست 
خانه هاي خالي به منظور اعمال ماليات كه در روزهاي پاياني 
دي ماه محقق شد، انتظار مي رفت بازار مسكن مقداري افت 
كند. اما طرف تقاضا احتمالا با هدف مصون ماندن از تورم و به 
دليل بازده پايين سرمايه در بازارهاي مولد، سرمايه خود را به 

خريد مسكن اختصاص داده است. از بازارهاي ارز و طلا نيز 
خبر مي رسد كه از ابتداي هفته اي كه گذشت تا روز پايان 
چهارشنبه بازار از ثبات پايداري برخوردار بود اما از صبح روز 
پنجشنبه با افزايش 1۷ دلاري قيمت اونس جهاني نسبت 
به روز پيش از آن و نوسان هرچند محدود نرخ ارز، هر گرم 
طلاي 18 عيار نسبت به روز پيش از آن )چهارشنبه( ۲۶ 
هزار تومان و هر قطعه س��كه تمام طرح جديد ۳۰۰ هزار 

تومان افزايش قيمت داشت. 
بنا به گفته نادر بذرافش��ان دبير هيات مديره اتحاديه طلا 
و جواهر تهران طي ۲۰ روز گذشته بازار قيمت ها به ثبات 
خوبي رس��يده اما در پي اخبار سياسي اقتصادي و اخبار 
مربوط به مذاكرات، مردم احتمال مي دهند كه اين روند 
ثبات شكسته ش��ود و به سمت كاهشي شدن ميل كند. 
تجربه ما نشان مي دهد با توجه به روند اونس جهاني و نرخ 
ارز، احتمالا طي هفته هاي آينده مابين سه الي پنج درصد 

نوسان )افزايش/كاهش( قيمت ايجاد شود.
به هر ترتيب در شرايط فعلي، تمامي بازارها در يك حالت 
سردرگمي به سر مي برند. اگرچه قيمت مسكن تا حدود 
اندكي افزايش يافته اما فراموش نكنيم كه نرخ رشد سالانه 
آن از حدود ۹۹ درصد در سال گذشته به ۲1 درصد در سال 

جاري رسيده كه از ثبات اين بازار حكايت دارد.

ناصر اماني، رييس كميته منابع انساني شوراي شهر 
تهران اعلام كرد: مديرعامل سازمان ميادين ميوه و 
تره بار شرايط احراز پست را ندارد. اماني ديروز در تذكر 
پيش از دس��تور خود در شوراي ش��هر تهران گفت: 
 تاكنون سه بار در جلس��ات علني و بارها در جلسات 
هم انديشي با شهردار تهران درباره ضرورت رعايت مفاد 
اساس نامه سازمان هاي شهرداري به ويژه در انتصاب 
مديران عامل شان تذكر داديم. دوستان گفتند اشتباه 
شده و سرپرست گذاشته و دو سه مورد را اينگونه توجيه 
كردند. ضمن اينكه با امضاي چمران به شهردار تهران 

تذكر داده شده اما هنوز جوابش نيامده است. هر چند 
براي يكي از آن سه مورد هم اخيرا حكم مديرعاملي 
زدند اما دي��روز دوباره مديرعامل س��ازمان ميادين 
ميوه و تره بار منصوب شده در حالي كه بند »ه« ماده 
1۴ اساس نامه س��ازمان ميادين ميوه و تره بار درباره 
مديرعامل سازمان اينگونه مي گويد كه يكي از وظايف 
هيات مديره انتخاب مديرعامل است. انتخاب يك نفر 
از شاغلان رسمي شهرداري تهران يا با سابقه فعاليت 
حداقل 8 سال س��ابقه كار در قراردادي در شهرداري 
تهران كه اين تصريح ش��ده است. فرد انتخاب شده، 

ش��رايط مصرح در اين اس��اس نامه را ندارد؛ يعني نه 
كارمند رسمي شهرداري است و نه 8 سال سابقه كار 
در شهرداري تهران را دارد. درباره سه مورد قبلي هم 
هيچ تذكري ندادم و ديگران تذك��ر دادند. اين مورد 
بعد از سه بار تكرار براي بار چهارم رخ مي دهد و يعني 
مديرعاملي كه خودش بر مبناي اين اساس نامه انتخاب 
نشده باشد توقع نداريم كه اساس نامه را داخل سازمان 
رعايت كند. اگر اين باب شود در شهرداري و شورا هيچ 
سنگي روي سنگ بند نمي شود. خواهش مي كنم اين 

تذكر را رعايت كنيد.

تكرار تخلف انتصاباتي براي بار چهارم
حاشيه پارلمان شهري



برآوردها نش��ان مي دهد س��الانه ح��دود 2000 
ميليارد دلار پولش��ويي در جهان انجام مي ش��ود. 
ميليارده��ا دلار س��رمايه گذاري ب��راي مب��ارزه با 
پول شويي بهره وري كافي نداش��ته  و كمتر از 0.۱ 
درصد بودجه هاي غيرقانوني از س��وي موسس��ات 
مالي ره گيري ش��ده اند. بديهي اس��ت پولش��ويي 
كسب وكاري عظيم اس��ت. اما فناوري بلاك چين 
مي تواند به غلبه بر بس��ياري از چالش هايي منجر 
ش��ود كه به بروز نقاط ضعف در زنجيره هاي تامين 
مي انجامن��د و اين اطمين��ان را به كس��ب وكارها 
مي دهند كه آنها مي توانند تراكنش هايش��ان را با 

اعتماد و حفظ حريم انجام دهند.
تهديد پول شويي مانند بسياري ديگر از فعاليت هاي 
مجرمانه ديگر به طور مس��تمر تكامل پيدا مي كند 
تا از قافله ديجيتالي  ش��دن عقب نماند. پول شويي 
اش��كال مختلفي هم دارد و پو ل ش��ويي مبتني بر 
تجارت يكي از آنهاس��ت. آنطور كه در وب س��ايت 
ترژزي منيجمنت اشاره مي شود، ديوان محاسبات 
دولت ايالات  متحده در نام��ه اي خطاب به اعضاي 
مجلس سنا در س��ال 20۱9، پول شويي مبتني بر 
تج��ارت )TBML( را »ابزار اصلي شس��تن درآمد 
كثيف« ناميد. پاندمي كرونا اين تهديد را تش��ديد 
كرد زيرا ريس��ك پول ش��ويي مبتني بر تجارت در 
زنجيره هاي تامي��ن فيزيكي و ديجيتالي در نتيجه 
افزاي��ش تقاضا ب��راي كالاها و خدم��ات خاص در 
كارزار مبارزه با ويروس افزايش يافته است. شتاب 
گرفتن فرايند ديجيتالي  شدن در وضعيت پاندمي 
فرصتي اساس��ي براي ش��بكه هاي تجاري فراهم 
آورده تا از قدرت فناوري هاي جديد براي مبارزه با 
جرم مالي بهره بگيرند و بنابراين خودشان را با عصر 
 )FATF( مدرن سازگار كنند. گروه ويژه اقدام مالي
پول ش��ويي مبتني بر تجارت را به چهار نوع اصلي 
تقسيم مي كند: اعلام صورت حساب كالاها كمتر يا 
بيشتر از مقدار واقعي؛ اعلام موارد حمل ونقل كالاها 
كمتر يا بيشتر از مقدار واقعي از جمله »محموله هاي 
ش��بح وار« )phantom shipments( ك��ه 
جابه جايي ش��ان پنهان مي ماند؛ تهيه چند نسخه 
متفاوت از صورت حس��اب براي كالاهاي يكسان- 
كه در آن، اسناد تجاري به طور مكرر در چند نوبت 
اس��تفاده مي ش��وند- و توصيف دروغين يا كاذب 
كالاه��ا. يكي از دلايل اصلي پول ش��ويي مبتني بر 
تجارت را مي توان اتكا بر فرايندهاي س��نتي ثبت 
كاغذي در زنجيره هاي تامين جهاني قلمداد كرد. 
نتيجه اين وضعيت، شكل گيري يك شبكه تجاري 

مبهم و پراكنده است. 
در عين  حال، شبكه هاي تجاري و زنجيره هاي تامين 
در اقتصادي كه به طور شتابان جهاني مي شود بيش 
 از پيش پيچيده مي ش��وند و طرف ها و نقاط تماس 
مختلف را پوش��ش مي دهند. برگزيت اين مساله را 
در سرتاسر اروپا تشديد كرده است. كاغذبازي اداري 
ناش��ي از اين فعاليت ها و افزايش تعداد طرف هاي 
ناش��ناخته زمين��ه اصل��ي آس��يب پذيري را براي 
كس��ب وكارهايي پديد آورده اند كه به دنبال انجام 

تراكنش هاي امن هستند. فين تك ها تلاش مي كنند 
راه حل هايي براي رعايت قوانين مربوط به جرم مالي 
در شركت هاي منفرد پيدا كنند اما هيچ طرفي يك 
چش��م انداز كلي براي پشتيباني از خط مقدم دفاع 
در عمليات مالي تجاري ارايه نداده  است. همه اين 
موارد، باعث شده تقاضاي روش هايي افزايش بيابد 
كه مي توانند با تكيه بر تنها يك منبع واحد حقيقت 
عمل كنن��د و در ادامه، فرايندهاي زنجيره تامين و 

تجارت بومي ديجيتالي را بسازند.

     بومي شدن ديجيتالي
فناوري بلاك چي��ن مي تواند به غلبه بر بس��ياري 
از چالش هايي منجر ش��ود كه ب��ه بروز نقاط ضعف 
در زنجيره هاي تامي��ن مي انجامند و اين اطمينان 
را به كس��ب وكارها مي دهن��د كه آنه��ا مي توانند 
تراكنش هايش��ان را با اعتم��اد و حفظ حريم انجام 
دهند. به نظر مي رس��د اين مساله در هر دو زنجيره 
تامين فيزيك��ي و ديجيتالي ص��دق مي كند. يك 
دفتر كل نامتمركز و توزيع يافته مي تواند شفافيت 
را در كل ش��بكه تج��اري افزايش و دس��تكاري در 
صورت حس��اب را راحت تر تش��خيص دهد. چنين 
دفتر كلي همچنين س��نجش صحت داده و مبداء 
كالاه��اي فيزيك��ي در زنجيره هاي تامي��ن را هم 

تسهيل مي كند. 
رونوش��ت بارنامه يكي از نمونه هاي خاص ريسك 
مبتني بر تجارت است كه كاربرد فناوري بلاك چين 
به طور وي��ژه به آن رس��يدگي مي كن��د. موجي از 
رسوايي هاي كلاهبرداري در بخش تجارت كالاها 

در سال هاي اخير برخاس��ته و سقوط هين لئونگ 
ترِيدينگ يكي از نمونه هاي مش��هور آن است. اين 
تاج��ر دريايي س��وخت اعتراف كرد ح��دود ۸00 
ميليون دلار زيان را پنهان كرده و موجودي نفت را 
كه پشتوانه وام ها بوده  فروخته است. اگر فرايندهاي 
مبتني بر فناوري نوين جايگزين فرايندهاي قديمي 
در بخش تجارت كالا مي ش��دند، بس��ياري از اين 
مش��كلات فروكش مي كرد يا حتي كاملًا برطرف 
مي ش��د. امور مال��ي بنيادي��ن در تراكنش تجارت 
كالاها بر اس��اس تنظيمات ش��خص ثالث متعلق 
به باربره��ا و متصديان تنظيم مي ش��ود. بنابراين، 
مراقبت ويژه و كام��ل از بازيگران در زنجيره تامين 
از اهميت اساس��ي برخوردار است. شبكه  مبتني بر 
بلاك چين تضمين مي كند ك��ه هر يك از طرف ها 
مي توانند اطلاعات سند را براي كسب تاييد تبادل 
كنند. بانك ها، شركت ها و بازارهاي سرمايه تجاري 
ه��ر كدام ي��ك »گ��ره« را اداره مي كنند و صاحب 
هويتي تاييدشده در ش��بكه هستند. علاوه  بر اين، 
جريان اطلاعات در اين تنظيمات دوطرفه اس��ت. 
بنابراين، اس��ناد را مي توان ب��راي تضمين اصالت 
و يكپارچگي ش��ان، اعتبارس��نجي و براي تضمين 
حريم كام��ل، رمزنگاري كرد. همزم��ان، مي توان 
به دفاتر ثب��ت طرف ثالث اين ق��درت را داد كه به 
يك ش��بكه مش��ترك وصل ش��وند و اطلاعات را 
تاييد كنند. افزون ب��ر مزاياي فوري كه بلاك چين 
مي تواند براي ارتقاي سطح امنيت و اعتبارسنجي 
تراكنش ها به ارمغان آورد، بانك ها هم مي توانند از 
طريق خودكارسازي فرايندها در شبكه هاي تجاري 

در هزينه ه��ا صرفه جوي��ي كنند. بانك ها س��الانه 
ميلياردها دلار صرف شناسايي فعاليت غيرقانوني 
مي كنند و فش��ار براي اي��ن كار از جانب مجريان 
و ناظ��ران مقررات وارد مي ش��ود. در واقع، بانك ها 
معم��ولًا گزارش هاي دفاعي درب��اره تراكنش هاي 
مش��كوك ارايه مي دهند حتي وقت��ي دليلي براي 
انج��ام اين كار وجود ندارد. اين مس��اله در ادامه به 
افزايش فشار كاري روي تنظيم كننده هاي مقررات 

منجر مي شود.

   تحول در تجارت
بلاك چين از ظرفيت بالقوه ب��راي ايجاد تحول در 
فرايندهاي منس��وخ و صرفه جويي در هزينه ها در 
همه بخش هاي موجود برخوردار است. بلاك چين 
مي توان��د فرايند س��نتي تج��ارت را متحول كند 
و تغيي��ري بزرگ رق��م بزند. ماهي��ت نامتمركز و 
توزيع يافت��ه بلاك چين، اين فن��اوري را به ابزاري 
اي��ده آل براي يكپارچه ك��ردن طرف هاي پراكنده 
و منف��رد در ش��بكه هاي تج��اري س��نتي تبديل 
مي كند. ي��ك دفت��ر كل جامع و ش��فاف كه همه 
تراكنش ها را در يك شبكه تجاري پوشش مي دهد 
از تواناي��ي كافي براي شناس��ايي كلاهبرداري در 
زمينه هايي برخوردار است كه بانك ها دسترسي و 
كنترل محدودي ب��ه آنها دارند. خروجي اين بحث 
ش��كل گيري رويكردي مش��اركتي است در زمينه 
جرم مالي، رعايت مقررات، به اشتراك گذاري بيشتر 
اطلاعات و كاربرد فناوري نوپديد براي ريش��ه كن 

كردن پولشويي مبتني بر تجارت.

دنياي فناورياخبار
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 دو مدير امنيتي توييتر 
اين شركت را ترك كردند

ش��ركت توييتر تأييد كرده كه رييس امور امنيتي آن 
ديگر در اين شركت شاغل نيست و افسر ارشد امنيت 
اطلاعات آن هم در هفته هاي آينده توييتر را ترك خواهد 
كرد. به گزارش مهر به نقل از رويترز، اين تحولات تازه 
در توييتر پس از آن رخ مي دهد كه جك دورسي يكي 
از موسسان اين شبكه اجتماعي در ماه نوامبر از مديريت 
اجرايي توييتر كنار گذاشته شد و زمام امور را به معاون 
ارشد خود پاراگ آگراوال سپرد كه از آن زمان ساختار 
رهبري اين شركت را از نو سازماندهي كرده است. توييتر 
توضيح نداده كه آيا ترك اين شركت توسط افراد يادشده 
به صورت داوطلبانه رخ داده يا آنها به اجبار توييتر را ترك 
كرده اند. پيتر زاتكو، يك هكر مشهور كه بيشتر به عنوان 
»Mudge« شناخته مي شود، در سال 2020 پس از 
اينكه توييتر دچار يك نقض امنيتي بي سابقه شد براي 
حل مشكلات آن به عنوان رييس امور امنيتي به توييتر 
رفت. اين مشكلات به هكرها اجازه مي داد از حساب هاي 
تأييد شده شخصيت هاي مشهور از جمله بيل گيتس 
موسس مايكروسافت و برخي سياستمداران امريكايي 

براي ارسال توييت استفاده كنند. 

اپل الزام به تاييد هويت 
براي خريد را لغو كرد

اپل از ابتداي اين هفت��ه الزام دانش آموزان و معلمان 
امريكايي را براي تأييد هويت به منظور بهره مندي از 
تخفيف هاي اين شركت لغو كرده است. به گزارش مهر 
به نقل از انگجت، اپل تصريح كرده كاربراني كه قصد 
دارند با درياف��ت تخفيف محصولات آن را خريداري 
كنند ديگر نبايد لزوماً هويت خود را تأييد كنند. تا پيش 
از اين افراد زيادي كه لزوماً معلم يا دانشجو هم نبودند، 
 UNiDAYS توانس��ته بودند از خدمات تخفي��ف
استفاده كنند و گفته مي شود اپل كه از اين وضعيت 
متضرر شده، ممكن است در آينده اين روند را متوقف 
كند. اپل قبلًا براي مدت كوتاهي افراد را ملزم به تأييد 
اطلاعات هويتي براي تأييد دانشجو و معلوم بودنشان 
كرده بود. اما در نهايت اين الزام را لغو كرد. علت آن بود 
كه برخي از مربيان و كاركنان مدارس نمي توانستند 
 UNiDAYS وضعيت خ��ود را از طريق س��رويس
به درس��تي تأييد كنند. حالا افراد بدون درج دقيق 
اطلاعات هويتي خود مي توانند يك بار ديگر مك ها، 
آي پدها و س��اير محصولات اپ��ل داراي تخفيف را از 
وب س��ايت آموزشي اين ش��ركت در ايالات متحده 
خريداري كنند. هنوز مش��خص نيست آيا اپل قصد 
دارد پس از رفع مشكلات احتمالي سيستم مذكور، 
اين الزامات را دوباره اجرا كند يا نه. براي سال ها، اپل از 
UNiDAYS  در بسياري از كشورها از جمله بريتانيا، 
استفاده كرده تا اطمينان حاصل كند تنها افرادي كه 
واجد شرايط تخفيف هاي آموزشي هستند، مي توانند 

از تخفيف خريد بهره مند شوند.

انتقاد رييس بانك جهاني 
از قرارداد  مايكروسافت

رييس بانك جهاني از ق��رارداد ۶9 ميليارد دلاري 
مايكروس��افت براي خريد ش��ركت ط��راح بازي 
اكتيويژن بليزارد به عنوان اختصاص سوال برانگيز 
س��رمايه در ش��رايطي كه كش��ورهاي فقير براي 
پرداخت بدهي و مب��ارزه با كوويد ۱9 و فقر به تقلا 
افتاده اند، انتق��اد كرد. به گزارش ايس��نا به نقل از 
رويترز، ديويد مالپس در رويداد مجازي موسس��ه 
امور اقتصاد بين الملل پاترس��ون گفت: س��رمايه 
بيشتري بايد به كشورهاي فقير وارد شود اما جريان 
سرمايه با سياس��ت هاي پولي آسان در كشورهاي 
توسعه يافته مختل شده است. وي گفت: از بزرگي 
قرارداد خريد ش��ركت اكتيويژن بليزارد توس��ط 
مايكروسافت متحير شده اس��ت. رقم اين قرارداد 
بزرگ تر از 2۳.۵ ميليارد دلار كمك نقدي بود كه 
كش��ورهاي ثروتمند در دسامبر موافقت كردند به 
انجمن توسعه بين الملل اختصاص دهند كه صندوق 
بانك جهاني براي كشورهاي فقير است و براي مدت 
سه س��ال آينده، به حدود هش��ت ميليارد دلار در 
سال مي رسد. مالپس درباره قرارداد مايكروسافت 
گفت: بايد فكر كنيد. يك لحظه صبر كنيد. آيا اين 
بهترين تخصيص سرمايه است. اين سرمايه به بازار 
اوراق قرضه مي رود. همانطور كه مي دانيد، ميزان 
عظيمي از سرمايه به بازار اوراق قرضه مي رود. بخش 
بس��يار كوچكي از دنياي در حال توس��ه به چنين 
تامين مالي اوراق قرضه دسترسي دارد در حالي كه 
سرمايه زيادي در كشورهاي توسعه يافته مي ماند؛ 
به خصوص در دارايي هاي ذخي��ره بانك مركزي 
براي حمايت از خريد اوراق قرضه بلندمدت استفاده 
مي شود. مايكروسافت درباره اظهارات رييس بانك 

جهاني اظهارنظر نكرد. 

هشدار بنيان گذار تلگرام درباره 
ممنوعيت رمزارزها در روسيه

پاول دوروف، مديرعامل و هم موس��س س��رويس 
پيام رساني تلگرام هش��دار داد پيشنهاد ممنوعيت 
رمزارزها در روسيه مي تواند چندين صنعت فناوري 
را نابود كرده و باعث خروج متخصصان IT از اين كشور 
شود. به گزارش ايس��نا به نقل از بلومبرگ، دوروف 
كه متولد روسيه است، در كانال تلگرام خود نوشت: 
پيشنهاد بانك مركزي روسيه براي ممنوعيت كلي 
رمزارزها، سوزاندن خشك و  تر با هم است. هيچ كدام 
از كشورهاي توسعه يافته رمزارزها را ممنوع نكرده اند. 
بانك مركزي روسيه اواخر هفته گذشته ممنوعيت 
اس��تخراج و اس��تفاده از همه رمزارز را با اش��اره به 
خطراتي كه براي سيستم مالي كشور ايجاد مي كنند، 
پيشنهاد كرد. بانك مركزي رمزارزها را به طرح هاي 
هرمي تشبيه و اعلام كرد رمزارزها حاكميت سياست 
پولي كش��ور را تضعيف كرده اند. بنيان گذار تلگرام 
گفت: »ممنوعيت روس��يه به طور اجتناب ناپذيري 
توس��عه فناوري بلاك چين را كن��د خواهد كرد.« 
بر اس��اس گزارش بلومبرگ، اليزاوتا دانيلووا، مدير 
دپارتمان ثب��ات مالي بانك مركزي روس��يه اظهار 
كرد: مقررات پيشنهاد ش��ده شامل دارايي هايي كه 
در خارج هستند، نمي شود و افرادي كه حساب هاي 
خارجي قادر خواهند بود همچنان به معامله رمزارز 
بپردازند. اين رگولاتور همچنين استخراج رمزارز را 
هدف گرفته و اعلام كرده كه به برنامه س��بز روسيه 
آسيب زده و تامين انرژي روسيه را به خطر مي اندازد.

موضع جديد امريكا
درباره دلار ديجيتالي

فدرال رزرو )بانك مركزي امريكا( هرچند تحقيق 
خود درباره يك رمزارز صادر ش��ده توس��ط بانك 
مركزي را منتش��ر كرده اما هيچ موضع��ي درباره 
استفاده از اين فناوري نگرفته است. به گزارش مهر 
به نقل از انگجت، پژوهش مذكور مزاياي احتمالي و 
معايب ارزهاي ديجيتال را بررسي كرده و خواهان 
اظهارنظر عموم مردم در اين زمينه ش��ده است. با 
توجه به محتواي گزارش به نظر نمي رس��د فدرال 
رزرو امريكا در آينده نزدي��ك دلار ديجيتال صادر 
كند. فدرال رزرو هشدار داده بازار رمزارزها به شدت 
متلاطم است و انرژي زيادي مصرف مي كند. علاوه 
بر آن تراكنش هاي آن محدوديت هاي زيادي دارد. 
علاوه بر آن فدرال رزرو معتقد است پول ديجيتال 
پرداخت هاي برون م��رزي را تقويت و از نقش دلار 
امريكا در عرصه جهاني محافظ��ت مي كند. با اين 
وجود در اين گزارش به دولت ها هش��دار داده شده 
نقدينگي ديجيتال رسمي نيازمند تغييرات احتمالي 
در دنياي مالي است. همچنين براي گسترش رمزارز 
بايد حريم خصوصي را حفظ كرد و از جرايمي مانند 
كلاهب��رداري جلوگيري كرد. ف��درال رزرو امكان 
قابليت آفلاين براي فعال سازي تراكنش ها در زمان 
عدم دسترسي به اينترنت مانند هنگام وقوع بلاياي 
طبيعي مطرح را نيز كرده است. اين سازمان دولتي 
امريكا تاكي��د دارد گزارش مذكور نخس��تين گام 
در بررس��ي احتمال عرضه يك رمز ارز توسط بانك 
مركزي است و عموم مردم تا 20 مي 2022 فرصت 
دارند بازخوردهايشان از آن را ثبت كنند. بنا بر اين 
گزارش فدرال رزرو موضعي خنثي نسبت به رمزارز 
دارد و فقط در صورتي وارد اين حوزه مي ش��ود كه 
تحقيقات بلندمدت از اين طرح پش��تيباني كنند. 
اين درحالي است كه كشورهاي مختلفي از جمله 
چين و ژاپن مشغول بررسي عرضه ديجيتال پول هاي 

رسمي خود هستند.

اتصال 297 روستاي ديگر به شبكه 
اينترنت پرسرعت همراه اول

در مراس��مي با حضور وزير ارتباطات، 297 روس��تاي 
ديگر به شبكه اينترنت پرس��رعت همراه اول متصل 
شدند. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
سيار ايران، صبح روز يكشنبه ۳ بهمن ۱400، در مراسم 
افتتاح پروژه هاي دولت سيزدهم به مناسبت سالگرد 
پيروزي انقلاب اس��لامي كه با حضور عيسي زارع پور 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، مهدي اخوان بهابادي 
مديرعامل هم��راه اول و مديران��ي از وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاع��ات و اپراتوره��اي ارتباطي و حضور 
ويدئوكنفرانس��ي جمعي از اس��تانداران، فرمانداران، 
مقامات محلي و مديران كل ارتباطات استاني برگزار شد، 
۱000 روستاي بالاي 20 خانوار كشور به شبكه ارتباطي 
پايدار و پرسرعت متصل ش��دند. در اين مراسم ضمن 
افتتاح نمادين سايت نسل چهار روستاي »محمدتقي 
كندي« از توابع شهرستان گرمي استان اردبيل، با دستور 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 202 س��ايت جديد 
يا ارتقا يافته به تكنولوژي نسل س��ه يا چهار، در 297 
روستاي بالاي 20 خانوار وارد مدار شبكه همراه اول شد. 
پس از افتتاح سايت هاي روستايي، زارع پور وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات ضمن تشكر از زحمات اپراتورهاي 
ارتباط��ي و افرادي كه در اي��ن پروژه ها دخيل بوده اند 
اظهار داش��ت: امروز زندگي بش��ر با فناوري ارتباطات 
و فناوري اطلاعات زيرو رو ش��ده است؛ اكنون داشتن 
زيرساخت ارتباطي مناسب در كشور يك الزام است كه 
از اهداف دولت سيزدهم نيز به شمار مي رود. وي با اشاره 
به راه اندازي پلتفرم شبكه دانش آموزي »شاد« توسط 
همراه اول گفت: از آقاي دكتر اخوان و تيم فني شاد تشكر 
مي كنم كه با راه اندازي يك پلتفرم بومي نگذاشتند در 
ايام كرونا آموزش تعطيل ش��ود. زارع پور اظهار داشت: 
با راه اندازي ۵00 س��ايت جديد و ارتقاي تكنولوژي در 
حدود 2۵0 روستا در دولت جديد، اميدواريم شاهد رشد 

و شكوفايي در روستاهاي تحت پوشش باشيم. 

سالانه حدود 2000 ميليارد دلار پولشويي در جهان انجام مي شود

بلاكچينعليهپولشويي

براي افزايش ظرفيت اينترنت بين الملل محدوديتي وجود ندارد
وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات گفت: براي تامين و 
افزايش ظرفيت پهناي باند بين الملل هيچ محدوديتي 
وجود ن��دارد. هدف  ما اين اس��ت كه در كنار توس��عه 
پلتفرم هاي داخلي و افزايش س��هم اقتصاد ديجيتال، 
نيازمندي هاي حوزه ترافيك بين الملل برطرف شود. به 
گزارش ايرنا، در چند ماه اخير به دليل استفاده بيش از 
حد مردم از اينترنت و قطع چند فيبر دريايي، كيفيت و 
سرعت اينترنت به شكل محسوسي با افت مواجه شد. 
يكي از دلايلي كه به آن اش��اره شد، محدوديت افزايش 
ظرفيت پهناي بان��د بين الملل بود ك��ه آن را با كندي 
روبرو مي كرد. در همين پيوند، وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در پاسخ به سوالي درباره افزايش ظرفيت پهناي 
باند اينترنت بين الملل گفت: محدوديتي براي تامين نياز 
مردم به پهناي باند بين الملل نداريم، اما چيزي كه لازم 
است انجام شود اين است كه ظرفيت هاي داخلي خود را 
نيز تقويت كنيم. عيسي زارع پور، افزود: ما بايد شرايطي 
را فراهم كنيم تا نيازمندي هاي مردم توسط پلتفرم هاي 
بومي خودمان تامين شود تا اگر ارتباطات بين الملل دچار 
قطعي شد، بتوانيم آن را حل كنيم. مدتي قبل در 2 نوبت، 
نزديك به هفت درصد از پهناي باند بين الملل را از دست 

داديم. اين اتفاقات نبايد زندگ��ي روزمره مردم را تحت 
تاثير خود ق��رار دهد. وزير ارتباطات تصريح كرد: اكنون 
ك��ه با حمايت از پلتفرم هاي داخلي به بالا رفتن س��هم 
اقتصاد ديجيتال از اقتصاد كل كش��ور كمك مي كنيم، 
هم زمان هر نيازمندي در حوزه ترافيك بين الملل باشد 
نيز فراهم خواهيم كرد. وي ادامه داد: با تشكيل كارگروه 
اقتصاد ديجيتال در كش��ور نيز بر اين مساله تاكيد شد 
كه نگاه دولت س��يزدهم به حوزه ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات، نگاه فرصت محور است. با اين نگاه مي توان همه 
عقب ماندگي ها در اين حوزه را جبران كرد. زارع پور افزود: 
ظرفيت هاي زيادي در كشور براي دستيابي به اين اهداف 
وجود دارد. جوانان ما يك س��ر و گردن بالاتر از جوانان 
كشورهاي ديگر هس��تند و اگر ظرفيت هاي لازم مهيا 
شود، مي توانند تحولات جدي را در اين حوزه رقم بزنند. 

    نيم ميليون فيبرنوري تا پايان سال 
وي درباره كاهش سرعت اينترنت گفت: كار اساسي كه 
بايد انجام شود مانند همه كشورهاي پيشرفته، توسعه 
ارتباطات ثابت است. ما بايد بيشتر نيازمندي مردم را به 
سمت اينترنت ثابت هدايت كنيم و معني ندارد كه فرد 

زماني كه در خانه اس��ت، از اينترنت سيار خود استفاده 
كند. اين عضو كابينه دولت س��يزدهم با تاكيد بر اينكه 
اقدامات لازم در گذش��ته انجام نشده است، اضافه كرد: 
ارتباط��ات س��يار به دليل فركانس��ي كه ب��ه اپراتورها 
اختصاص داده  ش��ده داراي محدوديت است. از ابتداي 
دولت سيزدهم، توس��عه ارتباطات ثابت به عنوان يك 
راهكار بلندمدت در دستور كار قرار گرفت. زارع پور افزود: 
امسال حدود نيم ميليون فيبر نوري را راه اندازي مي كنيم 
تا مسير توسعه اينترنت ثابت هموار شود. بايد سعي كنيم 
ترافيك اصل��ي مورد نياز م��ردم از طريق خطوط ثابت 
تامين شود كه اين مساله رضايت مردم را رقم زد. بر بستر 
اينترنت ثابت مي توانيم سرعت هاي بالاي ۱00 مگابيت 
را براي كاربران مهيا كنيم. وزير ارتباطات خاطرنشان كرد: 
بر اساس آماري كه منتشر شد، ميانگين سرعت ارتباطات 
سيار ايران بين كشورهاي مختلف 24 مگابيت بوده كه 
نسبت به ماه گذشته تغيير زيادي نكرده است. اينترنت 
ثابت 9 مگابيت اس��ت كه نس��بت به ماه گذشته كمي 
افزايش پيدا كرده، اما اين به هيچ وجه س��رعتي نيست 
كه شايسته مردم كشور ما باشد. به ويژه در اين زماني كه 
زندگي مردم وابسته به ارتباطات و فناوري اطلاعات است.

     همكاري ايران و چين براي توسعه فناوري
زارع پور در حاشيه مراسم »اتصال يك هزار روستا به 
شبكه ارتباطي كش��ور« در جمع خبرنگاران، درباره 
همكاري ايران و چين براي توسعه فناوري در كشور، 
گفت: ما در همكاري هايي كه با كش��ورهاي مختلف 
از جمل��ه چين داريم، توس��عه فناوري هايي كه براي 
اينترنت نس��ل پنجم و كيفيت بخش��ي به ارتباطات 
ثابت ضروري اس��ت را در دس��تور كار ق��رار داده ايم. 
وي با بيان اينكه براي حض��ور پلتفرم هاي ايراني در 
كشورهاي همسايه در حال برنامه ريزي هستند، گفت: 
ظرفيت هاي خوبي در كشورهاي مختلف وجود دارد 
كه مي توانيم از آنها استفاده كنيم. اين توافقات 2 طرفه 

مي تواند به كشورها براي توسعه فناوري كمك كند.

   اولويت با روستاهايي است 
كه هيچ ارتباطي ندارند

زارع پور با اشاره به اتصال ۱000 روستا به شبكه ملي 
اطلاعات گف��ت: در ابتداي دولت س��يزدهم 4000 

روستا داشتيم كه هيچ نوع ارتباط ديتايي نداشتند، 
۳۵00 روس��تا هم كيفيت ناقصي داش��تند، طبيعتا 
اولويت با روستاهايي است كه هيچ ارتباطي ندارند. به 
موازات آن براي برطرف كردن مشكلات روستاهايي 
كه ارتباطات ناپايدار دارند هم تلاش مي كنيم. عمده  
روستاهايي كه باقي ماندند، يا پراكندگي شان زياد است 
يا در نقاط صعب العبور هستند. بعضي روستاها حتي 
جاده و برق هم ندارند، بنابراين زيرساخت هاي اوليه 
بايد فراهم شود و اينها نيازمند كار ويژه است. وي ادامه 
داد: قبلا هر س��ايت كه راه اندازي مي كرديم، دو تا سه 
سايت را پوش��ش مي داد، الان به ميانگين ۱.۵ روستا 
تقليل پيدا كرده است و بعضي جاها براي يك روستا 
بايد يك سايت راه اندازي شود. كار سنگيني در پيش 
اس��ت و ما هم با توجه ب��ه محدوديت هاي اعتباراتي 
باي��د اولويت بندي كنيم. درصورت��ي كه نمايندگان 
مجلس همراهي كنند، در بودجه ۱40۱ اعتبارات را 
پيش بيني كنند، ما آماده ايم كه با يك كار جهادي تا 
پايان ۱40۱، كار اتصال روستاها به ارتباطات پرسرعت 
را انجام دهيم. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: 
مشاهده كرديد كه با يكي از دورافتاده ترين روستاها در 
اردبيل به شكل تصويري با كيفيت بسيار خوب ارتباط 
برقرار كرديم و اين نشان مي دهد كه سرعت شبكه در 
آن نقطه مناسب است. اميدوارم ۳۶00 روستا كه فاقد 
هرگونه ارتباط ديتا هستند و ۳۵00 روستاي ديگر كه 
ارتباطشان ناپايدار است در چهار فاز تا پايان ۱40۱ در 
صورت تأمين اعتبار به سرعت ارتباطاتشان برقرار شود. 
زارع پور در پاس��خ به اينكه ضمانت ايجاد 20 ميليون 
پورت فيبر نوري تا پايان دولت سيزدهم چيست، گفت: 
همه بايد پاي كار بيايند، آنچه باعث شده با قاطعيت اين 
عدد را اعلام كنيم، همگرايي موجود بين دستگاه ها در 
دولت سيزدهم اس��ت. ديروز ما در جلسه اي با وزارت 
نيرو، توافقاتي انجام داديم تا از شبكه توزيع برق سراسر 
كشور استفاده كنيم كه اين پروژه با سرعت بيشتري 
جلو برود، س��اير دس��تگاه ها از جمله وزارت كشور و 
شهرداري ها هم بايد پاي كار بيايند كه اين پروژه ملي 
به نتيجه برس��د. ما در دهه فجر شاهد برنامه  كلان و 
زمان بندي وزارت ارتباطات خواهيم بود و تعداد زيادي 
پورت آماده واگذاري هم اعلام مي شود تا مردمي كه در 
آن مناطق هستند، بتوانند از اين فناوري استفاده كنند.



تعادل |  فرشته فريادرس |
متولي تجارت سياست هاي تجاري كشور در آينده را تبيين 
كرد. بنابراعلام عليرضا پيمان پاك، سياست دولت سيزدهم 
درحوزه تجارت خارجي تنها نگاه به ش��رق يا غرب نيست، 
بلكه جغرافياي گسترده اي ترسيم ش��ده، كه در آن روابط 
تجاري با همه كش��ورها فارغ از مسائل سياسي ديده شده 
است. برهمين اساس، ۶۲۰ پرونده تهاتر كالا تدوين و راهي 
بانك مركزي شده است. او در پاسخ به پرسش »تعادل« در 
مورد اينكه كدام كش��ورها و چه كالاهايي براي تهاتر كالا با 
ايران هدفگذاري ش��ده اند، عنوان كرد كه به دليل مسائل 
تحريمي نمي توان از كشورهاي هدف نام برد، اما كالاهايي 
چون »محصولات پتروشيمي، كالاهاي معدني، ماشين آلات 
و ...« مدنظرقرار گرفته اند، كه س��هم بخش خصوصي از آن 
۶5 درصد اس��ت. متولي تجارت، در پاسخ به پرسش ديگر 
»تعادل« در مورد اينكه روسيه اساسا تمايل چنداني به واردات 
كالا از ايران ندارد، حال از چه طريقي مي خواهيد صادرات 8 
ميليارد دلاري صادرات به روسيه را محقق كنيد؟ در اظهاراتي 
انتقادي نسبت به عملكرد دولت گذشته، پاسخ داد كه يكي از 
دلايل افت صادرات ما به روسيه، اين بود كه وزير نفت دولت 
قبلي اعتقادي به همكاري با روس ها نداشت اما اكنون اين 
همكاري ها شكل گرفته و وزير نفت دولت سيزدهم مسوول 
كميسيون مشترك ايران و روسيه شده است. او در پاسخ به 
پرسش ديگر ما در مورد اينكه آيا قرار است همچنان با خام 
فروشي وصادرات اقلامي مثل پتروشيمي و فرآورده هاي نفتي 
و... آمار صادرات را افزايشي نشان دهيم، يا اينكه برنامه جديدي 
تعريف خواهد ش��د، نيز عنوان كرد كه ب��راي رهايي از خام 
فروشي صندوق عوارض صادراتي تصويب شده، كه اين اقدام 
از صادرات خام جلوگيري مي كند و همچنين ساز و كارهايي 
تعريف شده كه صادرات به سمت ارزش افزوده افزايش يابد.

    صادرات 45 ميليارد دلاري تا پايان سال
رييس س��ازمان توس��عه تجارت روز گذش��ته درجمع 
خبرنگاران برنامه هاي تجارت خارجي را ترسيم كرد. او در 
محور نخست صحبت هايش به ارايه آمار صادرات در سال 
جاري پرداخت وگفت كه با اقداماتي كه انجام شده، صادرات 
از مرز 4۰ ميليارد دلار عبور كرده، كه اين افزايش صادرات 
نتيجه توجه مسوولان ارش��د به حوزه تجارت خارجي و 
شنيدن مسائل و مش��كلات تجار و صادركنندگان است. 
عليرضا پيمان پاك در عين حال پيش بيني كرد كه تا پايان 
سال با 5 ميليارد دلار افزايش، صادرات به 45 ميليارد دلار 
برسد. او يادآور شد كه براي صادرات به دو كشور افغانستان 
و تركيه دچار چالش هايي بوده ايم اما اين چالش ها در حال 
رفع است و به عنوان مثال در مورد افغانستان با پيگيري هاي 
انجام شده مش��كلات برطرف مي شود. البته جديدترين 
آمارهاي تجارت خارجي در 9 ماهه منتهي به آذر 14۰۰، 
نش��ان مي دهد 1۲۲ميليون و 5۰۰هزار تن كالا به ارزش 
7۲ميليارد و 1۰۰ميليون دلار بين ايران و ساير كشورهاي 
دنيا مبادله شده كه از كل تجارت صورت گرفته در مدت 
مذكور 9۲ ميليون و 3۰۰ هزار تن آن به ارزش 35 ميليارد 
و 1۰۰ميليون دلار به صادرات اختصاص دارد كه نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته از نظر وزن 8 درصد و از لحاظ 
ارزش 4۰ درصد افزايش داشته كه اين ميزان از كل صادرات 

يكساله سال 99 بيشتر شده است. 

    چرا فلفل ها برگشت خوردند؟ 
پيمان پاك در محور بعدي نشست به سوالات خبرنگاران 
پاس��خ داد. او در پاسخ به سوالي در خصوص مرجوع شدن 
برخي محصولات كش��اورزي از جمله فلف��ل دلمه اي به 
روسيه اينطور گفت: اين صادرات در شرايطي صورت گرفته 
كه زماني، سهم ايران از بازار فلفل دلمه روسيه بسيار ناچيز 
بوده؛ اما با تلاش هاي صورت گرفته، سهم جدي تري از بازار 
روسيه به فلفل دلمه ايراني اختصاص يافته كه از اين رو، بايد 
كيفيت و استاندارد ها با كشور هدف روسيه همخواني داشته 
باشد. او تاكيد كرد كه برخي مولفه ها كه به عنوان نهاده در 
ايران مصرف مي شد، با استاندارد هاي روسيه تطبيق نداشته 
و به همين دلي��ل از طرف روس ها 45 بار با متوليان ايراني 
مكاتبه شده اما پاسخي از سمت ايران به روس ها داده نشد و 
روس ها هم بر اساس استاندارد هاي خود از ورود محصولات 
جلوگيري كردند كه با تلاش و پيگيري هاي انجام شده اين 
تطبيق استانداردي صورت گرفت و مشكل حل شد. او درباره 
مرجوع شدن فلفل دلمه از كشور آذربايجان نيز گفت: روزانه 
۲۰۰ كانتينر فقط از بندر كوچك آستارا به سمت اوراسيا 
حركت مي كند در اين بين مرجوع شدن يك محموله 1۰ 
تني ناچيز است، اما ما براي استاندارد هاي همه بازار هاي 

هدف برنامه داريم و بسياري از موانع را نيز رفع كرديم.

   پاسخ متولي به چند پرسش كليدي
معاون وزير صمت در ادامه و در پاسخ به اينكه با چه ظرفيت 
و امكاناتي قرار است صادرات ايران به روسيه 8 ميليارد دلار 
افزايش يابد، اينطور توضيح داد كه جلسات متعددي براي 
توسعه صادرات برگزار شده و ظرفيت سنجي انجام شده و با 
توجه به هدف گذاري انجام شده در افق 14۰4، هدفگذاري 
شده كه صادرات ما به روسيه به 7 و نيم ميليارد دلار برسد و 
با توجه به امكانات و ظرفيت ها اين موضوع قابل تحقق است. 
او با اشاره به اينكه روسيه سالانه حدود ۲5۰ تا 3۰۰ ميليارد 
دلار واردات دارد، بيان داشت: اين در حالي است كه در حال 
حاضر صادرات ما به اين كشور حدود 5۰۰ ميليون دلار است 
اما امسال صادرات به اين كشور به 7۰۰ميليون دلار مي رسد.  
معاون وزير صمت در ادامه به پاسخ چند پرسش »تعادل« در 
ارتباط با »دلايل افت صادرات به روسيه واينكه چرا روسيه 
از ايران كالا وارد نمي كند؟«، »تهاتر كالايي وسهم بخش 

خصوصي در اين پرونده تجاري چقدر است؟« و اينكه »چرا 
س��بد صادراتي ايران متكي به خام فروشي است وآيا قرار 
است آمارهاي رشد صادرات همچنان با اين اقلام افزايشي 
نشان داده شود يا برنامه جديدي قرار است براي صدور كالا 
تعريف شود؟«، به ارايه توضيحاتي پرداخت.  پيمان پاك با 
اشاره به اينكه روسيه سالانه بين ۲5۰ تا 3۰۰ ميليارد دلار 
واردات دارد، عنوان كرد كه روسيه سالانه حداقل 8 ميليارد 
دلار واردات محصولات كش��اورزي و صنايع مرتبط، 4۰ 
ميليارد دلار واردات صنايع غذايي و 1.5 ميليارد دلار واردات 
محصولات شيلات به ويژه ماهي قزل آلا از ايران دارد و بقيه 
واردات اين كشور شامل كاشي، سراميك، سيمان و وسايل 
ساختماني مي شود. به گفته او، روسيه با وجود اينكه خود 
يك كشور نفتي است، اما پتروشيمي توسعه يافته اي ندارد 
و واردكننده در اين محصول است و ايران مي تواند صادرات 

كيف و كفش و منسوجات به اين كشور داشته باشد.
پيمان پاك عن��وان كرد كه اي��ران در خصوص تك تك 
محص��ولات مورد نياز روس��يه مزي��ت نس��بي دارد و از 
ظرفيت صادراتي لازم به اين كشور در حوزه هاي مختلف 
همچون محصولات كش��اورزي، صنايع دستي، كاشي و 
سراميك و محصولات پتروشيمي برخوردار است اما بايد 
زيرساخت  هاي لازم فراهم و مشكلات مرتفع شود.  او با بابيان 
اينكه يكي از بهترين كشورهاي همسايه روسيه، ايران است 
كه عمده واردات در ۶ ماهه دوم س��ال به دليل عدم تامين 
كالاها از سوي قزاقستان، ارمنستان، بلاروس، جمهوري 
آذربايجان انجام مي شود واكنون كالاهاي صادراتي روسيه 
از جيرفت و بوشهر و جنوب اصفهان و چابهار تامين مي شود؛ 
بنابراين ما بايد مزيت نسبي را به مزيت رقابتي تبديل كنيم 
تا كشوري نتواند در اين بازار رقيب ما شود. او گفت: اكنون 
مشكلات درباره توسعه روابط تجاري با روسيه احصا شده 
و راهكارها در دو بخش بلندمدت و كوتاه مدت در دس��ت 
پيگيري است و در جلساتي كه رييس جمهوري در روسيه 
داشت مس��ائلي همچون تعدد بانك ها براي بهبود روابط 
تجاري و همچنين استفاده از سيستم  هاي جايگزين بانكي 
مورد بررسي قرار گرفت. او با تاييد اينكه رقم فعلي تجارت 
ايران به روسيه اكنون اندك است، عنوان كرد كه با اين وجود 
كافي است زيرساخت هاي لازم را براي توسعه بازار فراهم 
كنيم كه در اين راستا ايجاد مراكز تجاري، توسعه شبكه 

رايزني، همكاري با اتاق مش��ترك و بهبود سياست هاي 
اتاق هاي مشترك با تجار بايد در دستور كار باشد.

    زنگنه اعتقادي به ارتباط با روس ها نداشت!
معاون وزير صمت در ادامه توضيحاتش عنوان كرد كه اراده 
توس��عه تجارت خارجي با كشورهاي دنيا در دولت قبلي 
وجود نداش��ت، به طوري كه آقاي زنگنه وزير نفت دولت 
قبلي اعتقادي به همكاري با روس ها نداشت اما اكنون اين 
همكاري ها شكل گرفته و وزير نفت دولت سيزدهم مسوول 
كميسيون مشترك ايران و روسيه شده است. پيمان پاك 
تاكيد كرد كه اين اراده در دولت سيزدهم براي توسعه روابط 
تجاري وجود دارد، مساله اراده است كه نه تنها با روسيه بلكه 
۲3 حوزه جغرافيايي در اين سازمان هدف گذاري شده، كه از 
جمله آنها جنوب شرق آسيا، كشورهاي مشترك المنافع و 
آفريقا قابل اشاره است. او اين راهم گفت ما بايد فارغ از مسائل 
سياسي، توس��عه روابط تجاري را با همه كشورها محقق 
كنيم. اين درحالي است كه با تاكيد رييس جمهوري توسعه 
تجارت همه جانبه با برخي كشورهاي اتحاديه اروپا نيز مورد 
 توجه قرار دارد. پيمان پاك همچنين درباره جلوگيري از 
خام فروشي از تصويب صندوق عوارض صادراتي خبر داد 
وگفت: اين اقدام از صادرات خام جلوگيري مي كند و ساز 
و كارهايي تعريف شده كه صادرات به سمت ارزش افزوده 

افزايش يابد.

   تهاتر كالا روي ميز!
رييس سازمان توسعه تجارت در ادامه و در مورد تهاتر 
كالا با ديگر كش��ورها نيز به ارايه توضيحاتي پرداخت 
وگفت: تاكنون ۶۲۰ پرونده تهاتري شامل كالاهايي مانند 
محصولات پتروشيمي، كالاهاي معدني، ماشين آلات 
و ... انجام ش��ده، كه ۶5 درص��د از اين پرونده ها مربوط 
به بخش خصوصي اس��ت. او همچنين در پاسخ سوال 
ديگر خبرنگاران در مورد ص��ادرات در برابر واردات نيز 
اعلام كرد كه كارگروه مشتركي با بانك مركزي داريم 
كه در آنجا سياس��ت هاي تج��اري را با ارزي هماهنگ 
مي كنيم. واردات در برابر صادرات براي كليه كالاها غير از 
پتروشيمي، فولاد و سيمان مصوب شده است. همچنين 
واردات در برابر صادرات غير نيز انجام و گروه هاي كالايي 
انتخاب شده اند كه اين هفته نمونه هايي از اين گروه هاي 
كالايي اعلام خواهند شد. ما معتقديم اگر روش هاي رفع 
تعهد ارزي را متنوع و جذاب كنيم، فرآيند بازگشت ارز 
حاصل از صادرات بهبود خواهد يافت. او پاسخ به سوالي 
در مورد آخرين آمار بازگشت ارز صادراتي به كشور نيز 
اينطور گفت: در اين رابطه بانك مركزي بايد اطلاعات 
را اعلام كند اما طي سه ماه گذشته ميزان بازگشت ارز 
صادراتي حدود 1۰ تا 15 درصد افزايش داشته كه اين 
مساله ناشي از تنوع بخشي به مسير بازگشت ارز حاصل 
از صادرات است. پيمان پاك در مورد اينكه »ولاديمير 
پوتين« ايران را عضو ناظر پيمان شانگهاي معرفي كرد 
درحالي كه دولت اعلام كرده بود ما عضو دايم اين پيمان 
هستيم، هم گفت: پيمان شانگهاي موضوع سياسي و 
امنيتي است و مي توان از اين فرصت براي روابط تجاري 
استفاده كرد، اما در رابطه با حوزه عضويت ايران در پيمان 
شانگهاي بايد موضوع را از وزارت خارجه پيگيري كرد. 

رويداداخبار
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معطلي ۷5۰ كاميون
 در حوالي باشماق 

طبق اعلام مسوولان گمرك ايران با وجود اقدامات 
صورت گرفته براي تسهيل شرايط در مرزهاي تجاري 
براي تبادل كالا، همچنان به دليل حجم س��نگين 
بارش برف و سرماي شديد، تجارت در مرزهاي غربي 
با كردستان عراق با اختلال مواجه و به حالت عادي 
برنگشته اس��ت؛ به طوري كه 75۰ كاميون در شهر 
مريوان و مسيرهاي قبل از مرز باشماق منتظر تخليه 

بار يا عبور از مرز هستند. 
در جريان بارش هاي سنگين و سرماي ناشي از آن، 
تبادل كالا از مرزهاي تجاري غرب و ش��مال غرب با 
مشكلاتي مواجه شد و كاميون ها در برف مانده و چه 
از سمت ايران يا طرف  مقابل در اقليم كردستان عراق 

امكان عبور و مرور يا تخليه بار وجود نداشت.
 طي س��ه روز گذش��ته گمرك هاي باشماق نيمه 
تعطيل، تمرچين و كيله سردش��ت تعطيل بوده و 
امكان تبادل كالا نداشتند. با اين حال گمرك اعلام 
كرده بود كه اقداماتي از س��وي راهداري، نيروهاي 
نظامي و حتي بومي منطقه در راستاي برف روبي و 
پاكسازي مناطق براي به جريان افتادن تجارت در 
حال اقدام است. پيگيري آخرين وضعيت مرزها از 
گمرك ايران نشان داد كه همچنان وضعيت تجارت 
به حالت عادي برنگشته اما در برخي مرزها تا حدودي 
امكان تبادل كالا فراهم شده است. طبق گفته لطيفي 
سخنگوي گمرك ايران  به ايسنا، در مرز باشماق كه 
وضعيت بارش ها بسيار س��نگين بود، حدود 75۰ 
كاميون منتظر ورود يا تحويل كالا به عراق هستند 
كه از اين تعداد ۲5۰ دس��تگاه كاميون ترانزيتي از 
تركيه بوده و منتظرند تا راه ها باز شده و تردد كنند، 
5۰۰ دس��تگاه ديگر نيز از گم��ركات اجرايي ديگر 
حامل محموله تجاري هستند كه نزديك به نيمي 
از آنها بومي هاي اين منطقه هس��تند كه در مريوان 
قرار داش��ته و تعدادي از آنها نيز در تيرپارك يعني 
محوطه اي خارج از گمرك قرار دارند. بخشي نيز در 
مسير بين مريوان و تيرپارك در جاده متوقف شدند 
كه نيازمند اقدام سازمان راهداري براي ر سيدگي و 
عبور و مرور هستند. وي با بيان اينكه مسير ايران به 
سمت مرز باشماق باز اس��ت و در مورد محصولاتي 
مثل ميوه و تره بار و س��بزيجات هماهنگي هايي با 
طرف عراقي صورت گرفت تا بتوانند اين كالاها تخليه 
و تحويل عراق شود، افزود: اين در حالي است كه در آن 
سوي مرز در اقليم كردستان عراق در مسير پنجوين 
و س��ليمانيه يخ زدگي وجود داشته و امكان تردد در 
حال حاضر نيست. در عين حال طي روزهاي گذشته 
از سمت ايران نيز محموله هاي نمك و ماسه در اختيار 
طرف مقاب��ل قرار گرفته تا 15 كاميون ايراني كه در 
اين مسير مانده بودند، بتوانند حركت كنند و تحويل 
ماس��ه و نمك امروز نيز در دستور كار سازمان هاي 
مستقر در مرز قرار گرفت. اما در رابطه با ساير مرزها 
نيز در سيران بند كردستان گمرك تعطيل نيست و 
روزانه حدود 1۰۰ تا 15۰ كاميون تبادل كالا دارند 
اما به معني برگشت شرايط به حالت عادي نيست. 
در شوشمي كرمانشاه هم روال همين طور است. مرز 
ش��يخ صله از سمت ايران باز است اما در طرف عراق 
تردد كاميون امكان نداشته و كالاهاي صادراتي ايران 
در مرز تخليه مي شوند تا با ورود كاميون هاي عراقي 
اين محموله ها براي ادامه مسير بارگيري شوند. مسير 
كيله سردشت هم به دليل بارش بيش از دو متري برف 
فعلا تعطيل بوده و امكان تبادل كالا ندارد. لطيفي در 
اين باره تاكيد كرد: از گمركات اجرايي خواسته شده 
تا بهبود شرايط از ارس��ال محموله هاي صادراتي يا 
ترانزيتي به مرزهاي تمرچين در آذربايجان  غربي و 

باشماق در كردستان خودداري كنند.

تسهيلگري 
در فرآيند رسيدگي استعلام ها

ال��زام موديان داراي ثبت نام ماليات��ي تا مرحله 44 به 
»تكميل مراح��ل 44 و 45 در فرآين��د صدور گواهي 
موضوع ماده 18۶ قانون ماليات هاي مس��تقيم« فاقد 
وجاهت قانوني است. اتاق اصناف ايران در اطلاعيه اي 
اعلام كرد: به موجب پيگيري ه��اي اتاق اصناف ايران 
و بخش��نامه معاونت درآمدهاي ماليات��ي وزارت امور 
اقتصادي و دارايي، توقف فرآيند صدور گواهي يا اعلام 
عدم امكان ص��دور گواهي موضوع م��اده 18۶ قانون 
ماليات هاي مس��تقيم براي مودي��ان داراي ثبت نام 
مالياتي تا مرحله 44، به دليل عدم صحت سنجي ميداني 
اطلاعات ثبت نام يا عدم پرداخت حق تمبر توسط مودي، 
فاقد وجاهت قانوني است. بر اساس اين بخشنامه، مديران 
كل امور مالياتي موظف شده اند تا با نظارت دقيق بر اجراي 
اين مقرره از بروز هر گونه تاخير در صدور گواهي مالياتي 
براي موديان قانونمند و خوش حساب جلوگيري كنند. 

ابهامات
 كلنگ زني گمرك آپرين 

مراسم كلنگ زني گمرك آپرين در ۶۰ كيلومتري 
تهران در حالي برگزار مي شود كه به موجب قانون 
5 ساله توس��عه، ايجاد گمركات جديد مجاز نبوده 
و گم��ركات موجود نيز بايد ت��ا 3۰ درصد تعطيل 
ش��وند. به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري 
تسنيم، امروز مراسم كلنگ زني گمرك آپرين در 
۶۰ كيلومتري اطراف تهران نزديك س��اوه برگزار 
مي ش��ود. اين در حالي است كه به موجب قانون 5 
ساله توس��عه، ايجاد گمركات جديد مجاز نبوده و 
گمركات موجود نيز بايد تا 3۰ درصد تعطيل شوند، 
با توجه به اين قانون چه ضرورتي به ايجاد گمرك 
آن ه��م در نقطه اي كه امكانات اولي��ه را نيز ندارد 
وج��ود دارد؟ ايجاد گمرك جديد آن هم در چنين 
منطقه اي چه هزينه براي دولت دارد؟ ضمن اينكه 
ايجاد گمرك جديد نيازمند مجوز دولت و موافقت 
قبلي وزارت كشور است و اين سوال وجود دارد كه 

آيا گمرك اين مجوزها را اخذ كرده است؟

روايت تازه از
پرونده تخلف شركت لبنياتي 

 رييس كميسيون رسيدگي به اختلافات گمركي 
گفت: احتمالا تا يك هفته ديگر راي بدوي پرونده 
بيش بود ارزش شركت توليدكننده لبنيات صادر 
شده اما با توجه به امكان اعتراض صاحب كالا فعلا 
نمي ت��وان روي راي قطعي پرونده حس��اب كرد. 
مجتبي شيشه چي ها، رييس كميسيون رسيدگي 
به اختلافات گمركي با اش��اره به ابهامات پرونده 
بيش بود ارزش يك ش��ركت بزرگ توليدكننده 
لبنيات تاكيد كرد،  ي��ك پرونده كلي مربوط به 4 
سال گذش��ته به اين كميسيون رسيده كه به 34 
پرونده كوچك تر تقسيم ش��د. به گفته مديركل 
پيش��ين ارزش گمرك اي��ران، راي تع��دادي از 
پرونده ها صادر و بقيه در دس��ت بررس��ي است. 
شيشه چي ها با اشاره به پيگيري هاي كميسيون 
رسيدگي به اختلافات گمركي، گفت: نظر نهايي 
تا 7 يا 8 روز آينده صادر مي ش��ود. شيشه چي ها 
با بيان اينكه، 94 فقره اظهارنامه وجود دارد كه با 
تصميم اعضاي كميسيون به 34 فقره تقسيم شد، 
يعني هر پرونده شامل يك يا چند اظهارنامه است، 
گفت: روز چهارشنبه ۲9 دي پرونده تكميل شده 
به كميسيون ارجاع شده، قبل از آن تاريخ پرونده 
داراي نواقصي بود كه به دفتر ستادي گمرك ايران 
برگردانده شد. گفتني است، اخيرا مباحث مختلفي 
درب��اره پرونده هاي بيش ب��ود ارزش وارداتي در 
گمرك ايران مطرح شده است. شايد مورد رسانه اي 
شده پرونده بيش بود ارزش شصت ميليون دلاري 
ش��ركت توليد لبنيات معروف بيش از س��ايرين 
مورد توجه قرار گرفته شده است. اما در اين بين، 
پيگيري ها از كميسيون رس��يدگي به اختلافات 
گمركي نش��ان مي دهد، اخي��را پرونده جنجالي 
بيش بود ارزش يك شركت مشهور دارويي حاشيه 
برانگيز شده است.  بر اين اساس تعداد قابل توجهي 
از كوتاژها و اظهارنامه هاي اين ش��ركت توس��ط 
گمرك اجرايي با بيش بود ارزش مواجه ش��ده و 
با اعتراض ش��ركت، پرونده در كميسيون بدوي 
رسيدگي به اختلافات گمركي مطرح شده است.

15۰واحد توليدي در نمايشگاه 
صنعت استان مركزي حضور دارند

مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان مركزي 
درجمع خبرنگاران از حض��ور 15۰واحد توليدي و 
انجمن هاي صنعتي در چهاردهمين نمايشگاه صنعت 
اين استان خبرداد. طيب ميرزايي مديرعامل شركت 
شهرك هاي صنعتي استان مركزي روز سه شنبه در 
نشست خبري با اصحاب رسانه گفت: چهاردهمين 
نمايشگاه بين المللي استان مركزي در 3۲۰غرفه از 
۲1 الي۲4 دي ماه سال جاري در محل نمايشگاه هاي 
بين المللي غرب ايران در اراك برپا مي شود. وي ادامه 
داد: بيش از15۰واحد توليدي و انجمن هاي صنعتي 
زير مجموعه خانه صنعت و معدن، س��ازمان صمت 
و شركت ش��هرك هاي صنعتي براي حضور در اين 
نمايشگاه اعلام آمادگي كرده اند. مديرعامل شركت 
شهرك هاي صنعتي استان مركزي افزود: نمايشگاه 
صنعت اين استان در سال هاي گذشته با حضور صنايع 
بزرگ استان و كشور برگزار مي شد اما امسال تدابيري 
اتخاذ ش��ده كه بيش از 95درصد شركت كنندها از 
صنايع كوچك بومي باش��ند. ميرزايي عنوان كرد: 
عمده شركت كنندگان در چهاردهمين نمايشگاه 
صنعت استان مركزي واحدهاي توليدي كوچك 
مستقر در شهرك ها و نواحي صنعتي اراك، خمين، 
محلات، ساوه، مامونيه، دليجان، راونج، غرق آباد، 
آشتيان، زاويه، سمقاور و شازندهستند. وي افزود: 
8۰درصد هزينه هاي مربوط ب��ه غرفه هاي دكور، 
اسكان وحمل ونقل واحدهاي توليدي شركت كننده 
در چهاردهمين نمايش��گاه صنعت استان از سوي 

شركت شهرك هاي صنعتي تامين مي شود.

اصفهان امكان اضافه بار جديد 
در بخش صنعت را ندارد

عضو هيات رييسه شوراي اسلامي شهر اصفهان گفت: 
توسعه گردشگري و عدم بارگذاري جديد در بخش 
صنعت، از سياست هاي شوراي اسلامي شهر اصفهان 
است. به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري 
اصفهان، فرزانه كلاهدوزان در بازديد از منطقه 11 
شهرداري اصفهان اظهار كرد: در دوره جديد مديريت 
ش��هري بر محله محوري و ارتقاي كيفيت زندگي 
شهروندان تاكيد داريم و در اين راستا مدير منطقه 
11 از دل مردم اين منطقه انتخاب شده است. وي با 
اشاره به برخي از پروژه هاي اين منطقه افزود: فضاي 
سبز ظهرآبادي يكي از پروژه هاي شاخص اين منطقه 
محسوب مي شود كه بودجه خوبي در سال آينده براي 
تكميل آن پيش بيني شده است.  اين عضو شوراي 
اسلامي ش��هر اصفهان با اشاره به ضرورت همراهي 
شهروندان با اجراي پروژه هاي شهري تصريح كرد: 
البته تاكيد شهردار اصفهان اين است كه در اجراي 
پروژه هاي شهري از جمله پارك ظهرآبادي، حقي از 
شهروندان ضايع نشود. لاهدوزان با اشاره به احداث 
خيابان شهداي ورزشگاه در شمال خيابان امام رضا 
)ع( خاطرنش��ان كرد: اين پروژه ب��ا همراهي مردم 
و منطقه 11 انجام ش��ده كه با تكميل آسفالت آن، 
ظرف يك هفته آين��ده در اختيار مردم اين منطقه 
قرار خواهد گرفت. وي اظهار كرد: طبق قول مساعد 
شهردار منطقه، ظرف يك ماه آينده احداث چهارراه 
خيابان امام رضا )ع( به خيابان حسين آباد تكميل 
خواهد شد، كه پيش از اين، به دليل وجود ترافيك 

موجب نارضايتي مردم منطقه شده بود.

متولي تجارت با انتقاد از سياست هاي صادراتي دولت گذشته خبر داد

سهم درآمدي اتاق از كارت هاي بازرگاني حذف شد! 

620 پرونده تهاتر كالا روي ميز تجارت

آيا دولت از شركت هاي حامي اشتغال بانوان پشتيباني مي كند

واكنش اتاق به شائبه هاي درآمدي اين نهاد

امروزه با توجه به حضور بيش��تر زنان در ح��وزه بازار كار، 
توانمندس��ازي زن��ان به ويژه افراد سرپرس��ت خان��وار از 
دغدغه هاي مهم جامعه است. زنان شاغل مي توانند با حضور 
در بازار كار نقش مهمي در صنع��ت و اقتصاد خانواده ايفا 
كنند در همين زمينه دولت با ايجاد سياست ها و برنامه هاي 
منسجم و پشتيباني از شركت هاي توليدي حامي اشتغال 
زنان مي تواند نقش بسزايي ايفا كند. دولت به عنوان متولي 
رفاه اجتماعي وظيفه دارد برنامه ريزي و سياس��ت گذاري 
را در حوزه هاي رفاهي، حمايتي و بيمه اي براي ارتقاء رفاه 
عمومي به ويژه در حوزه اشتغال انجام دهد و با پشتيباني 
از توليدكنندگان نه تنها مي تواند در بخش اش��تغالزايي 
اقدامات موثر انج��ام داد بلكه به توليد كنندگان در بخش 
افزايش صادرات و پيشبرد حمايت از توليد داخلي كمك 
مهمي انجام دهد.  يكي از سياست هاي كشور در برنامه ششم 
توسعه ملي ايجاد اشتغال سالانه براي 95۰ هزار نفر بود كه 
پس از تشديد تحريم ها و افزايش ركود اقتصادي اجراي اين 
برنامه در حد يك رويا باقي ماند، با اين حال برخي شركت ها 
در جهت ارتقاي توليد ملي و حركت در مسير ايجاد اشتغال 
پايدار براي حمايت از توسعه كشور گام برداشته اند. براي 

نمونه در حوزه صنعت شركت كروز با ايجاد بيش از 1۲۰۰۰ 
شغل در صنعت قطعه سازي كه حدود 7۰ درصد از آنان را 
بانوان تشكيل مي دهند، سهم قابل توجهي در ايجاد اشتغال 
پايدار داشته و در يكسال اخير هم با وجود اينكه شيوع ويروس 
كرونا كه مشكلات زيادي را براي صنايع كشور به وجود آورده 

اين شركت همچنان به جذب نيروي انساني ادامه داده است.  
به طور كلي مي توان گفت كه شركت هاي خصوصي با وجود 
مشكلات اقتصادي امسال، سهم خود را براي جهش توليد 
ملي، افزايش توليد و اشتغال را در صنعت ايفا كرده اند. بخش 
خصوصي نه از دولت طلب حقوق و نه سرمايه گذاري دارد ولي 

ايجاد اشتغال كه دولت براي ايجاد هر شغل دو ميليارد تومان 
برآورد كرده است را وقتي توسط اين بخش صورت مي گيرد 
حداقل انتظار مي تواند اين باشد كه موانع آنها توسط دولت 
رفع شود.  در صنايع مختلف از جمله شركت هاي قطعه ساز 
سهم عمده اي در افزايش اشتغالزايي دارند و علاوه براين در 
قطع وابستگي صنعت خودرو پيشتاز هستند، در همين مورد 
انتظار مي رود دولت به منظور حمايت از توليد داخلي، نسبت 
به صنعت قطعه سازي مساعدت هاي لازم را مبذول دارد.در 
كنار دولت، انتظار مي رود مجلس شوراي اسلامي با تصويب 
قوانين حمايتي از صنعت قطعه سازي و توليدكنندگان 
حمايت كرده، همانطور كه رهبر عالي قدر انقلاب نيز بر اين 
حمايت از توليد ملي تاكيد دارند. ايجاد اش��تغال و داخلي 
سازي راهي بس سخت و مشكل است، از آن سخت تر ايجاد 
اشتغال براي بانوان زيرا آنها بايد بتوانند در كنار فرزندآوري و 
تربيت نسل آينده خانواده را نيز مديريت كنند و اينجاست 
كه نگاه بهتر و حمايتي از سوي همه سران قوا لازم است، قوه 
مجريه با كمك و تسهيلات خاص قوه مقننه با حمايت و 
همراه تصويب قوانين حمايتي و قوه قضاييه توجه به حقوق 

بانوان و ايجادكنندگان شغل براي بانوان وارد ميدان شوند.

سهم 3 در هزار درآمد دارندگان كارت بازرگاني، طبق قانون 
نحوه تأمين هزينه هاي اتاق بازرگاني مصوب 137۲، براي 
انجام وظايف اتاق دريافت مي شود و وزارت اقتصاد طبق اين 
قانون مكلف است اين مبالغ را به هنگام دريافت ماليات از 
دارندگان كارت بازرگاني دريافت و سپس از طريق بودجه 
سالانه كش��ور در اختيار اتاق بازرگاني بگذارد. اين قانون 
سپس در س��ال 1377 اصلاح و درآمد اتاق تعاون از اتاق 
بازرگاني تفكيك شد. اما بر اساس يك تبصره تناقض آميز 
با قانون فوق در لايحه بودجه 138۰ كه در سال 1384 به 
قانون تنظيم بخش��ي از مقررات مالي دولت منتقل شد، 
دارندگان كارت بازرگاني مكلف ش��دند س��هم 3 در هزار 
مذكور را به جاي حس��اب درآمده��اي عمومي دولت، به 
حس��اب خود اتاق هاي بازرگاني و تعاون واريز كنند. حال 

كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي در جريان بررسي 
لايحه بودجه 14۰1، در اقدامي س��هم 3 در هزار از درآمد 
صاحبان كارت بازرگاني را كه تا پيش از اين به اتاق بازرگاني 
اختصاص مي يافت، از بودجه اين تشكل خصوصي خارج و 
آن را به توسعه زيرساخت هاي صادراتي اختصاص داد. اين 
بخش از بودجه اتاق بازرگاني سالانه تا 1۰ هزار ميليارد تومان 
برآورد مي ش��ود.  متن مصوبه كميسيون تلفيق مجلس 
شوراي اسلامي در بودجه 14۰1 به قرار زير است: »در سال 
14۰1 وزارت امور اقتصادي و دارايي موظف اس��ت وجوه 
موضوع قانون نحوه تأمين هزينه هاي اتاق هاي بازرگاني و 
صنايع و معادن جمهوري اسلامي ايران، مصوب 137۲ را به 
خزانه واريز نمايد. اين منابع با هدف توسعه زيرساخت هاي 
صادراتي و جه��ش صادرات غيرنفت��ي و خدمات فني و 

مهندسي، هزينه خواهد شد.« اين رديف بودجه قرار است 
در نهايت با هماهنگي دستگاه هايي همچون شوراي عالي 
صادرات، سازمان توسعه تجارت و معاونت علمي و فناوري 
رياست جمهوري صرف توسعه زيرساخت هاي صادراتي 
كشور شود. اما اين اقدام واكنش اتاق ايران را در پي داشت؛ 
به طوري كه دبيركل اتاق ايران ضمن تكذيب درآمد هزاران 
ميلياردي اين نهاد، گفت: ميانگين بودجه اتاق از محل 3 در 
هزار درآمد ماليات 1۶۰ميليارد تومان اس��ت. به گزارش 
اتاق بازرگاني ايران، محمدرضا رمضاني با تكذيب مطالبي 
كه درباره درآمد هزاران ميليارد توماني از محل 3 در هزار 
درآمد مشمول ماليات دارندگان كارت بازرگاني منتشر 
شده است، گفت: بر اساس گزارش هاي حسابرسي شده 
موج��ود در اتاق ايران ميانگين درآمد ناش��ي از 3 در هزار 

درآمد در 5 سال گذشته يعني سال هاي 1395 تا 1399 
سالانه حدود 1۶۰ ميليارد تومان بوده است. دبيركل اتاق 
بازرگاني ايران خاطرنشان كرد: اين منابع بر اساس قانون، 
طبق گزارش هاي حسابرسي شده در حمايت از اتاق هاي 
سراسر كشور، تشكل ها، انجمن ها و اتحاديه ها، شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي سراس��ر كشور، 
شوراها و اتاق هاي مشترك، كميسيون هاي تخصصي و 
ساير واحدهاي وابسته هزينه شده است و گزارش آن نيز 
سالانه در مجمع اتاق ارايه و تصويب شده است. بر اساس 
اظهارات او اخباري كه درباره منابع هزاران ميليارد توماني 
از اين بخش منتشر شده، به هيچ وجه واقعيت ندارد و 
برخي فضاس��ازي هاي منفي سعي در تشويش اذهان 

عمومي و تخريب جايگاه بخش خصوصي دارند.

ويژه
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خبرروز

شرط حذف ارز دولتي دارو 
مديرعامل سازمان بيمه سلامت با بيان اينكه احتمالا ارز دولتي دارو حذف نمي شود، در عين حال درباره حذف اين ارز و انتقال آن به بيمه ها، گفت: ما 
در بيمه سلامت آمادگي داريم ارز دولتي داروها حذف شود؛ اما اين مساله دو شرط مهم دارد و آن هم اينكه منابع كامل و به موقع به بيمه ها پرداخت 
شود؛ زيرا در غير اين صورت بيمه در پرداخت ها دچار مشكل خواهد شد. دكتر محمدمهدي ناصحي افزود: عمده بيمه شدگان ما بيمه رايگان در دو 
بخش روستايي و همگاني هستند و در ساير صندوق ها هم در كل كشور تا دورترين نقاط را پوشش داده ايم و براي ما هم افتخار است كه به مردم 
خدمت كنيم و همه حوزه هاي سازمان درصدد بهبود خدمات هستند. در سطح پوشش خدمات مي خواهيم ان شاءالله بتوانيم مردم كم برخوردار در 
حاشيه شهرها كه نه داخل شهر هستند و نه روستا، بيمه شوند. با همكاري ساير نهادها كار را آغاز كرديم كه اين قسمت جامعه را بيمه رايگان كنيم.

ادامهازصفحهاول

بي توجهي عيان به مردم آب رفتن 50 
درصدي سفره هايشان است

مسوولان تلاش كنند بين مردم و نان 
مردم جدايي نيفتد

 شفافيت و كاهش انحراف در هزينه كرد بودجه هاي 
آس��يب هاي اجتماعي، اعتبارات اي��ن حوزه در 
برنامه هاي اصلي دستگاه هاي مربوطه كه ماموريت 
و وظايف ذاتي آنها كنترل و كاهش آسيب هست 
ازجمله سازمان بهزيستي، وزارت كشور– سازمان 
امور اجتماعي كشور- ستاد مبارزه با مواد مخدر و 
وزارت راه و شهرس��ازي- ستاد بازآفريني جابه جا 
گرديده تا شاهد اثربخشي بيشتر برنامه هاي كنترل 
و كاهش آس��يب هاي اجتماعي ب��وده و خدمات 

بيشتر به جامعه آسيب ديده كشور باشيم.
در اين راستا اعتبارات حوزه آسيب هاي اجتماعي 
و حمايت هاي اجتماعي جامعه هدف دستگاه هاي 
فوق الذك��ر با اعتب��اري بالغ ب��ر 26000 ميليارد 
توم��ان در لايح��ه بودج��ه 1401 درج گرديده 
اس��ت. ش��ايان ذكر اس��ت كه برنامه ساماندهي 
بافت هاي فرسوده و مناطق حاشيه نشين با رشد 
اعتباري 60 درصدي نس��بت به س��ال 1400 در 
لايحه منظور گرديده است. در تبصره هاي لايحه 
بودجه 1401 نيز بندهايي از تبصره هاي 5، 6، 7، 
10، 11 و 17 به صورت مستقيم و غيرمستقيم با 
موضوع آسيب هاي اجتماعي مرتبط هستند؛ كه 
بخش��ي از آن ناظر بر طرح هاي كنترل و كاهش 
آس��يب هاي اجتماع��ي و بخش ديگ��ر معطوف 
به تأمين زيرس��اخت هاي موردنياز جهت انجام 

مداخلات در اين حوزه است.
مركزاطلاعرساني
روابطعموميواموربینالملل

؛ شهدا به خداوند عرض مي كنند »ويسْتبْشِرُون 
باِلذِين لمْ يلْحقُوا بهِِمْ« يعني به ما بش��ارت بده 
آناني كه راهيان راه شهادت هستند و در مسير ما 
گام برداشته اند چه زماني به ما ملحق مي شوند؟! 
به آنها كمك كن و آنها را ياري كن تا به مقام ما بار 

يابند و دعاي شهدا يقينا موثر است.
ايشان خاطرنشان كردند: وظيفه همه مسوولان 
اين اس��ت كه همه تلاش خود را انجام دهند كه 
بين مردم و نان مردم جدايي نيفتد، اما از طرف 
ديگر وظيفه ما اين است كه عقيده و اعتقاد خود 
را حفظ كنيم. در جريان واقعه كربلا در آن وداع 
آخر، حض��رت به اهل بيت خ��ود فرمود پس از 
شهادت من، ش��ما اسير خواهيد شد، در هنگام 
اس��ارت آب خواس��تن ايرادي ندارد اما از كسي 
طلب نان نكنيد، نان طلب كردن از ديگران ننگ 
اس��ت. ما چنين عقيده اي را بايد حفظ كنيم و 
دست خود را پيش ديگران دراز نكنيم و متكي به 
خود باشيم و مشكلات اقتصادي و ساير مشكلات 

باعث بي اعتنايي به اصل انقلاب نباشد.

رويداد

وزير بهداش��ت با ابراز نگران��ي از افزايش چهار برابري 
بيماران سرپايي كرونا در كش��ور طي چند روز اخير، 
در عين حال درباره واكسيناسيون دز سوم و همچنين 
جزييات واكسيناسيون كودكان زير 12 سال توضيح 
داد. دكتر بهرام عين اللهي گفت: روز گذشته در ستاد 
ملي كرون��ا با توجه به توصيه هاي كميته هاي علمي و 
تاييد مراكز جهاني در زمينه واكسيناسيون كودكان 
و تحقيقات��ي كه دانش��مندان ما انجام دادن��د، به اين 
جمع بندي رسيديم كه واكسيناسيون براي كودكان 
زير 12 سال مي تواند انجام ش��ود، اما قرار شد اين كار 

مرحله اي باشد.

    آغاز واكسيناسيون كودكان زير ۱۲ سال 
پس از تاييد نوع واكسن

وي در اين باره افزود: بنابراين در مرحله اول و بعد از اينكه 
كميته علمي نوع واكسن را به تاييد رساند كه چند روزي 
طول مي كشد، بعد از آن وزارت بهداشت اعلام مي كند 
و در مرحله اول به صورت داوطلبانه و با رضايت والدين 
واكسيناس��يون كودكان را آغاز مي كنيم. عين اللهي 
افزود: بعد براي مرحله بعدي بر اساس تحقيقات بعدي 
 كار را پي��ش مي بريم. بنابراين فكر مي كنم تا چند روز 
آينده اين موضوع را به صورت رس��مي اعلام كنيم كه 
واكسيناسيون افراد زير 12 سال )سنين 5 تا 11 سال( 
آغاز ش��ود. نوع واكسن براي اين گروه سني هم به طور 

رسمي تا چند روز ديگر اعلام مي كنيم.

    از تزريق دز سوم واكسن هاي كرونا 
استقبال نشد

عين اللهي، درباره اس��تقبال مردم از تزريق دز س��وم 
واكسن كرونا و همچنين وضعيت امُيكرون در كشور، 
گف��ت: آنطور كه ما فكر مي كرديم، از تزريق دز س��وم 
واكسن كرونا استقبال نشده و حدود 21 تا 22 درصد 

واكسيناسيون دز سوم انجام شده است. ما بسيار تاكيد 
مي كنيم كه تزريق دز سوم واكسن به سرعت انجام شود. 

زيرا ما نگران امُيكرون هستيم.

    افزايش ۴برابري بيماران سرپايي كرونا 
در چند روز اخير

وي به ايس��نا گفت: در چند روز اخير بيماران سرپايي 
كرونا در كشور افزايش يافته و به ميزان 4 برابر افزايش 
يافته كه نگراني زيادي براي ما ايجاد كرده است. باتوجه 
به اينكه واكس��ن در مراكز واكسيناسيون وجود دارد، 
اميدواريم كه مردم مراجعه كنند و اس��تقبال كنند و 
واكسيناس��يون را انجام دهند تا بتوانيم اين مرحله را 

پشت سر بگذاريم.

    براي تزريق دز سوم اقدام كنيد
وزير بهداشت ادامه داد: در كش��ورهاي اطراف ما و در 
اروپا و امريكا وضعيت بيماري بسيار در اين كشورها بد 
است. رييس جمهور كه به روسيه سفر كردند در ستاد 
ملي كرونا اعلام كردند كه اوضاع بيماري در روسيه هم 
بس��يار بد اس��ت و ميزان گرفتاري مردم و مرگ و مير 
بالاست. در كشور ما فعلا وضعيت مان خوب است، اما 
بايد وضعيت خوب را حفظ كرده و همين وضعيت ادامه 
يابد. لازمه حفظ شرايط فعلي هم اين است كه مردم به 
سرعت واكسيناسيون شان را تكميل كرده و دز سوم را 

هم تزريق كنند.

    فعلا بازگشايي ها به شرط 
رعايت پروتكل ها در حال انجام است

عين اللهي درباره وضعيت بازگشايي ها نيز گفت: درباره 
بازگشايي ها اعلام ش��ده كه با رعايت تهويه مناسب و 
حفظ فاصله مي تواند انجام شود. با اين حال اگر احتمال 
بروز مشكل وجود داشته باشد، ممكن است ستاد ملي 

كرونا تصمي��م ديگري اتخاذ كند. فعلا بازگش��ايي با 
شرايط رعايت پروتكل ها در حال انجام است.

    در زمينه مناطق محروم، مسووليم
وي درباره تعويق شش ماهه اعزام پزشكان زن طرحي 
به مناطق محروم و دورافتاده، گفت: وزارت بهداش��ت 
مسوول سلامت همه مردم كش��ور اعم از تهران، ايلام، 
اصفهان، سيستان و بلوچستان، بندرعباس و... است. ما 
بايد همه مناطق را از نظر سلامت تامين كنيم. افرادي كه 
درس خوانده و متخصص شدند، فقط مربوط به تهران و 
شهرهاي بزرگ نيستند و بايد به مردم محروم هم خدمت 
كنند. برخي از آنها متعهد خدمت هستند. يعني در زمان 
امتحان به عنوان افراد متعهد مناطق محروم تعهد دادند 
و حتي با نمرات كمتر قبول شدند. امسال هم شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي 20 درصد ظرفيت پزشك عمومي را به 
مناطق محروم و به صورت بومي گزيني اختصاص داده 
است. بنابراين همه ما در زمينه مناطق محروم مسووليم. 
به خصوص در ش��رايط فعلي كه بايد مراكز درماني مان 
براي درمان كرونا آماده باش��ند. به هر حال براي ما قابل 
پيش بيني نيست و ممكن است خدايي نكرده مجددا 
بيماراني را در مراكز درماني داشته باشيم. بنابراين آمادگي 
بايد در تمام  كشور ايجاد شود. خدمت متخصصان اعم 
از زنان و مردان، در كل كش��ور و در مناطق محروم بايد 
انجام شود. وزير بهداشت درباره مادران طبيب نيز گفت: 
خوشبختانه بعد از انقلاب زنان كشور در همه عرصه ها 
شكوفا شدند. به ويژه تقريبا حدود 60 درصد از پرسنل 
وزارت بهداش��ت اعم از پزشك و پرس��تار و... از خانم ها 
هستند. جامعه ما شامل زنان و مردان است و بايد به اندازه 
زنان كشور متخصص زن، پرستار و... داشته باشيم. اين 
جلس��ه هم در جهت قدرداني از زنان متخصص بود كه 
هم در حوزه سلامت كار مي كنند و هم در خانه زحمت 

فرزندداري را مي كشند و خدمات شان دو برابر است.

افزايش ۴برابري بيماران سرپايي كرونا در كشور 
رويخطخبر

راه اندازي مجدد خط توليد كارت هوشمند ملي
رييس س��ازمان ثبت احوال كش��ور 
از راه ان��دازي مج��دد خ��ط تولي��د و 
صدور بيش از 250 هزار قطعه كارت 
هوش��مند ملي در هفته گذشته خبر 
داد. هاشم كارگر با اشاره به صدور بيش 
از 250هزار قطعه كارت هوشمند ملي 
با تكيه بر ظرفيت هاي داخل كش��ور 
و بر اس��اس برنامه ريزي انجام ش��ده 

براي انجام تعهدات س��ازمان به هموطنان افزود: 
اين كار طبق برنامه ريزي انجام ش��ده و با شتاب 
بيشتري ادامه خواهد يافت تا بتوانيم به تعهدات 
پيش بيني ش��ده جامه عمل بپوشانيم.س��رعت 
گرفتن اين روند و انجام تعه��دات از اولويت هاي 
مه��م و كوتاه م��دت س��ازمان به ش��مار مي رود. 

رييس س��ازمان ثبت احوال كشور با 
اشاره به سازماندهي دوباره امكانات و 
بس��يج ظرفيت هاي موجود در داخل 
كش��ور، خاظرنش��ان كرد: حمايت و 
پيگيري هاي مس��تمر وزير كشور، در 
احياي اين فرآيند بسيار موثر و حياتي 
بوده است. بنا بر اعلام روابط عمومي و 
همكاري هاي بين الملل سازمان ثبت 
احوال كش��ور، خط توليد كارت هوش��مند ملي 
مدت ها به واس��طه تحريم هاي ظالمانه و نيز عدم 
تخصيص اعتبارات در حالت نيمه فعال و حتي در 
بره هاي تعطيل درآمده بود كه طي ماه گذشته بر 
اساس پيگيري هاي انجام شده در وزارت كشور و 
سازمان ثبت احوال مجددا راه اندازي شده است. 

۱۰۰ درصد تالاب جازموريان آبگيري شد
مدي��ركل حفاظ��ت محيط زيس��ت 
اس��تان كرم��ان از آبگي��ري 100 
درص��د ت��الاب جازموري��ان در اثر 
س��يلاب هاي اخير خبر داد. مرجان 
ش��اكري گف��ت: در مدت 40 س��ال 
گذش��ته، امس��ال بهتري��ن بارش ها 
در منطق��ه اتفاق افتاده و بيش��ترين 
س��طح تالاب آبگيري ش��ده است. او 

درباره آخرين وضعيت تالاب جازموريان پس از 
وقوع س��يلاب هاي اخير، اظهار داشت: بر اساس 
آخرين رصد نقشه هاي ماهواره اي، در حال حاضر 
100 درص��د تالاب جازموريان آبگيري ش��ده و 
حتي س��يلاب، روس��تاهاي اطراف اين تالاب را 
هم فرا گرفته است. همچنين در مدت 40 سال 
گذشته، امسال بهترين بارش ها در منطقه اتفاق 
افتاده و بيش��ترين س��طح تالاب آبگيري شده 

است. مديركل حفاظت محيط زيست 
اس��تان كرمان با بي��ان اينكه تالاب 
جازموري��ان يك ت��الاب كم عمق و 
كاملًا فصلي اس��ت، خاطرنشان كرد: 
اين تالاب جزو بزرگ ترين تالاب هاي 
آب شيرين كشور محسوب مي شود و 
خاصيت آن جذب آب به  صورت يك 
اسفنج اس��ت كه نه  تنها باعث تغذيه 
گياهان س��طح تالاب در فصول خش��ك  س��ال 
مي ش��ود بلكه از تبديل اين محل به كانون گرد 
و غبار هم جلوگيري مي كند. شاكري همچنين 
درباره درياف��ت حقابه زيس��ت  محيطي تالاب 
جازموري��ان گفت: فاصله س��د جيرفت تا تالاب 
جازموريان خيلي زياد است و حتي اگر به فرض، 
وزارت نيرو حقابه آن را رهاس��ازي كند، اين آب 

هرگز به بستر تالاب نخواهد رسيد.

تخريب بخشي از يك اثر ميراثي ملي
بخش��ي از گند آب انبار حاج اسدالله 
در گراش فرو ريخت و فعالان ميراث 
فرهنگي نگران تخريب كامل دومين 
آب انبار بزرگ فارس هستند. برخي از 
آب انبارهاي تاريخي شهرستان هاي 
جنوبي اس��تان ف��ارس ثب��ت ملي 
ش��ده اند، آب انبارهايي كه ريشه در 
مهندسي سنتي گذشتگان ما دارند. 

در پي بارش هاي اخي��ر در مناطق جنوبي فارس 
بس��ياري از آب انبارهاي تاريخي آس��يب جدي 
ديده اند. آنچه كه مسلم است اينكه اين آب انبارها 
نيازمند مرمت و بازس��ازي اس��ت تا اي��ن ابتكار 
مهندسي ايرانيان قديم براي نسل هاي آينده حفظ 
شود. در همين راستا يكي از فعالين حوزه ميراث 

فرهنگي و بناهاي تاريخي شهرستان 
گراش اظهار كرد: بركه حاج اس��دالله 
يا »بركه كش��كول« را حاج اسدالله، 
فرزند دهباش��ي عليرضا، 157 سال 
پيش ساخته است؛ كس��ي كه چند 
اثر تاريخي ديگ��ر مانند بركه كل نيز 
حاصل نيك انديش��ي اوس��ت. حامد 
عبدالهي با بي��ان اينكه اين اثر در 25 
اسفند ۹7 در فهرست آثار ملي قرار گرفته، افزود: 
در سال هاي اخير، چندين بار درخصوص احتمال 
فرو ريختن سقف اين بنا اخطار داده شده بود، اما 
در پي بي توجهي متوليان اين اثر تاريخي منحصر 
به فرد سرانجام گنبد اين بركه در صبح 2۹ دي ماه 

1400 فرو ريخت.

گليماندگار|
 روز م��ادر ب��راي خيلي از م��ا همراه با 
غصه هايي اس��ت ك��ه به س��رمان آوار 
مي ش��ود و براي برخ��ي ديگر در آغوش كش��يدن 
مهربان ترين موجودي است كه مي شناسيم. اما اين 
روزها وقتي با دقت بيشتري به اطرافمان نگاه مي كنيم، 
نگاه غ��م زده مادراني را مي بينيم ك��ه دغدغه هاي 
اقتصادي تمام شور زندگي را از چشمانشان ربوده و 
تمام روزها و ماه ها و س��ال ها به اين فكر مي كنند كه 
نان آور خوبي براي خانواده شان باشند. زنان سرپرست 
خانوار كه البته به واسطه كرونا طي دو سال گذشته 
تعدادشان رش��د قابل توجهي داشته است و در اين 
بين اما مس��وولان باز هم س��عي در فرافكني دارند و 
شانه خالي كردن از بار مسووليتي كه قبول كرده اند. 

    روز/ داخلي/ مترو بهشتي
دخترك بيشتر از 4 يا 5 سال ندارد، كنار صندلي هاي 
مترو روي زمين نشس��ته و زني در كنارش مشغول 
دسته بندي جوراب هايي است كه براي فروش آورده. 
ابراز گرسنگي مي كند، زن لقمه ناني پيچيده شده از 
كيفش بيرون مي آورد و به دستش مي دهد، دخترك 
لقمه نان را مي گيرد و با اش��تياق ش��روع به خوردن 
مي كند. با همان لحن كودكانه از مادر تشكر مي كند و 
به خوردن ادامه مي دهد، قطار كه از راه مي رسد، مادر 
و دختر هر دو به سمت درهاي واگن خيز بر مي دارند. 
همراهشان مي روم، مادر مشغول فروختن جوراب ها 
مي ش��ود و دختر گوشه اي مي نش��يند و لقمه اش را 

مي خورد. 
اسمش ليلاست. 5 ساله است. اسم برادرش علي است 
و او هم در مترو دستفروش��ي مي كند. پدرش سال 
گذشته بر اثر كرونا فوت كرده. دخترك 5 ساله مثل 
آدم بزرگ ها داس��تان زندگي اش را تعريف مي كند. 
مي گويد خيلي غصه خوردم اما مامان مي گه اين هم 
قس��مت ما بوده. من نمي دونم قسمت يعني چي اما 
مي دونم دلم براي بابام تنگ ش��ده. از وقتي اون رفته 
مامان و علي همه اش بايد كار كنند. من كاري نمي كنم 
اما خسته مي شم. از صبح تا شب توي مترو هستيم. 

بعضي وقت ها خيلي سرد است و بعضي وقت ها هم اون 
آقاهاي مترو مامان رو دعوا مي كنن. من گريه مي كنم. 
مادر صدايش مي زند، ليلا اين ايستگاه پياده شو! با هم 
از قطار پياده مي شويم، خيلي زود ازدحام راهروهاي 
قطار از بين مي رود و مادر و دختر كنار هم روي صندلي 

مي نشينند.
معصومه فقط 40 سال دارد، همسرش هم در سن 45 
سالگي به دليل ابتلا به كرونا فوت كرده. او حالا تك و 

تنها بايد چرخ سنگين معاش را بچرخاند.
معصومه مي گويد: هنوز باور نكرده ام. ما زندگي خيلي 
خوبي نداشتيم، از نظر مالي در رفاه نبوديم اما من و 
همسرم همديگر را دوست داشتيم. از اينكه دو تا بچه 
سالم داريم خدا را شكر مي كرديم. محمود براي گذران 
زندگي خيلي تلاش مي كرد. از 6 صبح تا 10 شب با 
موتور در خيابان ها كار مي كرد، هم پيك موتوري بود 
هم مسافر جابه جا مي كردم. من هم آخر هفته ها در 
مترو دستفروشي مي كرد. روزهاي پنجشنبه و جمعه 
محمود خانه مي ماند و از بچه ها نگهداري مي كرد و من 
در مترو دستفروشي مي كردم. زندگي مان كم و زياد 
مي گذشت، اما از وقتي محمود فوت كرده همه چيز 
زير و رو شده، هيچ كمكي ندارم، خانواده من و محمود 
در سيستان و بلوچستان زندگي مي كنند، آنها حتي 
براي مرگ همس��رم هم نتوانستند به تهران بيايند، 
كسي از ما حمايت نمي كند، يك سال است كه دنبال 
گرفتن مستمري هس��تم و هنوز به هيچ نتيجه اي 
نرسيده ام، پسرم به جاي درس خواندن دستفروشي 
 مي كند، اگ��ر كار نكني��م نمي تواني��م هزينه هاي 
زندگي مان را تامين كنيم. اكثر شب ها به بچه ها نان 
و سيب زميني مي دهم، براي فردايشان هم از همان 

سيب زميني لقمه مي گيرم. 
او در مورد خانه اي كه در آن زندگي مي كند مي گويد: 
ما شهرك وليعصر زندگي مي كنيم، اول يك آپارتمان 
اجاره ك��رده بوديم، اما ح��الا بعد از ف��وت محمود 
صاحبخانه، اتاق سرايداري را به ما داده و پولي هم از ما 
نمي گيرد. راضي هستم، خدا را شكر كه سقفي بالاي 
س��رم دارم، اما دلم مي خواست بچه هايم در شرايط 
بهتري زندگي مي كردند. اگر مي توانستم كار ثابتي 

پيدا كنم شايد وضعيت كمي بهتر مي شد. امثال من 
زياد هستند، اما متاسفانه مسوولان ترجيح مي دهند 

ما را ناديده بگيرند.
به ليلا مي گويم مي داني روز مادر است، با چشم هاي 
درخشانش نگاهم مي كند و مي گويد: بله صبح مامانمو 
يه ماچ گنده كردم و بهش قول دادم وقتي بزرگ شدم 
درس خوندم و پولدار ش��دم ب��راش كادوهاي گنده 

گنده بخرم.

    شب/ خارجي/ ميدان وليعصر
سوز س��رما اس��تخوان ها را مي تركاند، هوا منفي دو 
درجه است و خيابان وليعصر در ساعت ۹ شب خيلي 
هم شلوغ نيس��ت، البته عابرهاي پياده كم هستند و 
سواره ها بسيار. وس��ط بلوار، محل رفت و آمد عابرها 
نشسته اند، زني تقريبا ميانس��ال با پسري كه وقتي 
نزديك مي شوم مي بينم روشندل است. سودابه 50 
سال سن دارد و پسرش اميد 17 ساله است. او مادرزاد 
نابينا به دنيا آمده و البته همسر سودابه هم بعد از به 
دنيا آمدن اميد و فهميدن نقص او همسر و پسرش را 

رها كرده و رفته.
س��ودابه مي گوي��د: از من مي خواس��ت امي��د را به 
پرورش��گاه بدهم، اما من قبول نكردم. حتي خانواده 
خودم هم ما را رها كردند. تا سه سال پيش اوضاع خوب 
بود در يك شركت به عنوان حسابدار كار مي كردم و 
نزديك ميدان منيريه آپارتماني اجاره اي داشتيم و 
زندگي مي كرديم، تمام اين سال ها سعي كردم اميد 
هيچ كمبودي احس��اس نكند، شرايط تحصيلش را 
فراهم كردم. اما كم كم با بالا رفتن اجاره مسكن و بعد 
هم كرونا همه چيز به هم ريخت. از محل كارم اخراج 
ش��دم. تعديل نيرو... مجبور شدم تمام پس اندازم را 
براي پول پيش خانه بدهم چون نمي توانستم اجاره 
بپردازم. از س��ه س��ال پيش تا به حال از كارگري در 
رستوران تا خانه هاي مردم را هم انجام داده ام و حالا 
به اينجا رسيده ام. دستفروشي... او در حالي كه اميد 
را به آغوش مي كشد مي گويد: پسرم را با دنيا عوض 
نمي كنم، تا روزي كه زنده هستم نوكري اش را مي كنم. 
امي��د خيلي خوب درس مي خوان��د و نمرات خوبي 

مي گيرد و به زودي مي تواند وارد دانشگاه شود. من به 
آينده بچه ام اميدوارم واميدوار مي مانم تا اميدم را به 

سرمنزل مقصود برسانم.
سوز سرما كه بيش��تر مي شود، سودابه دست اميد را 
مي گيرد و خودش را به آخرين اتوبوسي كه از ميدان 
وليعصر به سمت راه آهن مي رود، مي رساند. مادري 
كه تمام رويايش به س��رانجام رساندن پسري است 
كه حت��ي پدرش هم از پذيرش او خ��ودداري كرده، 
دس��ت هايم از س��رما بي حس ش��ده اما تا آنها سوار 

اتوبوس شوند با نگاه بدرقه شان مي كنم.

    زنان سرپرست خانوار
 و مشكلاتي كه فراموش مي شود

عطيه نادري، جامعه ش��ناس درباره مشكلات زنان 
سرپرس��ت خانوار در ايران به »تع��ادل« مي گويد: 
متاسفانه بيشتر از آنكه به دنبال اين باشيم كه ببينيم 
اين زنان چه مش��كلاتي دارند و با چه موانعي دست 
و پنجه نرم مي كنند، به دنبال القابي هس��تيم كه در 

مورد آنها استفاده مي شود، بيوه، مطلقه و ... اما يك زن 
سرپرست خانوار، فقط يك زن است كه بايد به تنهايي 
بار زندگي را به دوش بكشد، خيلي از اين زنان با داشتن 
همسر سرپرست خانوار هستند، همسري كه يا معلول 
است يا مفقود است يا معتاد. رسيدگي به وضعيت اين 
زنان فارغ از عنواني كه به آنها مي دهيم مهم است. در 
شرايط امروز كه وضعيت اقتصاد و معيشت بسياري 
از م��ردان را هم ب��ه ناكامي و نااميدي كش��انده، زن 
سرپرس��ت خانوار بسيار سخت تر از گذشته بايد كار 
كند تا بتواند معاش خانواده را تامين كند. در شرايط 
عادي زنان حقوق كمتري از مردان دريافت مي كنند، 
حتي اگر از نظر تحصيلات هم در يك رده باشند. در 
ش��رايط كرونا بس��ياري از اين زنان قبل از مردان در 
ليست تعديل نيرو قرار گرفتند. حال سوال اينجاست 
كه مستمري 100 هزار توماني چه گره اي را از زندگي 
آنها مي تواند باز كند. مسوولاني كه به دنبال خانه نشين 
كردن زنان هستند و آنها را كالايي براي ازدواج و فرزند 
آوري مي دانند به اين فكر كرده اند كه نيمي از اقتصاد 

اين جامعه به دست توانمند زنان اداره مي شود.
او در بخش ديگري از س��خنانش مي افزايد: بيش��تر 
مش��كلات زنان سرپرس��ت خانوار از نوع اقتصادي 
است كه به تبع آن فش��ار روحي و رواني بر آنها وارد 
مي كند و بر توانايي و عملكرد آنها نيز تأثير مي گذارد. 
به علاوه بيشتر انحرافات، مشكلات و آسيب هايي كه 
در حوزه زنان مشاهده مي ش��ود نيز ناشي از همين 
فشار اقتصادي اس��ت. علاوه بر مشكلات اقتصادي، 
بايد مسائل و مش��كلات اجتماعي و فرهنگي را نيز 
افزود، نگرش نامناسب اطرافيان نسبت به اين زنان و 
انگ زني هاي نابجا و عدم اعتماد و اطمينان به آنها بر 
احساس تنهايي، انزوا و افسردگي آنها دامن مي زند 
و احتمال گرفتار شدن آنها در دام افراد فرصت طلب 
و سودجو را بيش از پيش به همراه مي آورد. حمايت 
مالي و توانمند سازي زنان با محوريت اشتغال مي تواند 
بهترين راهكار در شرايط كرونايي باشد، توانمندسازي 
اقتصادي زنان سرپرست خانوار با محوريت اشتغال 

براي دوران پساكرونا نيز مي تواند ادامه دار باشد.

گزارش

قامت مادران اين سرزمين خم نمي شود

معيشت مهم ترين دغدغه زنان سرپرست خانوار
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